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روزنامه صبح ایران

هفته طوفانی و پر از جنجال پارلمان

افشای زوایای پنهان سه شنبه مشکوک

سخنگوی قوه قضاییه تشریح کرد

 جزئیات پرونده 17 متهم جاسوسی برای آمریکا 

قیمتِ کرسی  نمایندگی مجلس چند؟

 پای لنگ  نظارت
 بر پول های میلیاردی
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وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: توجه به سلامت 
روان از رویکردهای مهم وزارت بهداشت است و برای پیشگیری از 
آسیب های مختلف اجتماعی  باید فضای غم انگیز حاکم بر جامعه را 
شکست و آن را تلطیف کرد. دکتر سعید نمکی روز پنجشنبه در 
همایش روسای دانشگاه های علوم پزشکی کشور در مشهد افزود: 
همان طور که همه می دانیم در روز شمار فرهنگ شیعه 14 میلاد 

ائمه اطهار )ع( و 13 روز شهادت و وفات این بزرگواران ...

رئیس قوه قضائیه با تاکید بر ضرورت کاهش ورودی پرونده ها به 
دستگاه قضاییه گفت : همه بخشهای قوه قضاییه باید در این زمینه 
تلاش کنند. موضوع کاهش ورودی پرونده ها محدود به یک راهکار 
واحد نیست بلکه نیازمند مجموعه ای از اقدامات توسط بخش 
های مختلف است که باید دنبال شود. در این زمینه نباید منتظر 
دستورالعملها و بخشنامه ها بود بلکه باید ابتکار عمل به خرج داد و این 

ابتکارات نیز باید در کل کشور تبادل شود...

وزیر بهداشت:

فضای غم انگیز جامعه 
باید تلطیف شود

رئیس قوه قضائیه: 

بازداشت ها به حداقل 
ممکن در قانون برسد
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حرکت شهرهای بزرگ به سمت حمل  و نقل انسان محور در دنیا حکایت از منسوخ شدن 
پل های عابر پیاده و اجرای طرح عبور همسطح عابران دارد که بیشتر به نام عابران ولی به 
کام ماشین ها بوده است.با روند سریع صنعتی شدن در جهان، اکثر کشورها به ویژه کشورهای 
درحال توسعه در حال تجربه رشد سریع شهرنشینی هستند؛ این روند سریع توسعه شهرنشینی 
منجر به افزایش تقاضا برای زیرساخت ها نظیر تجهیزات شهری، تأسیسات شهری، ایجاد امکانات 
حمل  و نقل شده است. اتفاقی که سرمایه های کلانی را به خود اختصاص می دهد اما هنوز هم یک 
جای کار می لنگد.با همه راهکارهایی که سیستم های پیشرفته حمل  و نقل دنیا برای عبور و مرور 
سریع و سهل تر شهرنشینان شهرهای صنعتی و پیشرفته پیش بینی کرده اند اما هنوز مردم باید 

ساعت های زیادی از وقت خود را در راه طی کنند موضوعی که برای آنها خسته کننده و ...

شهردار منطقه4 از افزایش رضایتمندی شهروندان از عملکرد این منطقه شهرداری خبر داد.
مهدی اصفهانیان مقدم خدمت به مجاورین و زائرین در شهر کریمه اهل بیت )س( را از افتخارات 
خود و هر مسئولی دانست و در این خصوص اذعان کرد: توسعه ی همه جانبه و پایدار شهر زمانی 
عملی خواهـد شـد کـه شـهروندان از عملکـرد  شهرداری رضایت داشته باشند.وی بیان کرد: 
خدمات رسانی مطلوب به شهروندان و شفافیت در عملکرد در جهت پیشبرد اهداف سازمان در 
همه زمینه ها از اهداف مدیریتی می باشد که با برنامه ریزی ،تلاش و کوشش مستمر و استعانت از 
درگاه خداوند منان و توسل به اهل بیت عصمت و طهارت علیها سلام و با بکار بردن رهنمودهای 
مقام معظم رهبری و هماهنگی پرسنل به ثمر خواهد نشست.شهردار منطقه4 با اشاره به اهمیت 

ارتقاء کمی و کیفی ارائه خدمات به شهروندان و تکریم مراجعین محترم و ...

لزوم رعایت عدالت در حمل  و نقل شهری درقم

پل های عابر پیاده 
به نام پیاده ها به کام سواره ها

شهردار منطقه چهار قم خبرداد

افزایش رضایتمندی شهروندان 
از عملکرد شهرداری منطقه۴ قم
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نباید با اصلاح طلبان
 برخورد سیاسی 
و یک طرفه شود

امام جمعه قم  گفت :نباید فاصله بین مدیران، کارگزاران و حاکمان با مردم ایجاد شود، 
تصریح کرد: غفلت از رسیدگی به امور مردم از مصادیق عدم تحقق عدالت اجتماعی است.

 آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه قم که در 
مصلای قدس برگزار شد با اشاره به اینکه هر سیاست گذاری که خروجی آن مصداق 
عدالت اجتماعی باشد مصداق بارز معروف است، تصریح کرد: هر برنامه و سیاستگذاری که 

خروجی آن در تضاد با عدالت اجتماعی باشد، مصداقی برای منکر است.
وی با اشاره به اینکه نباید فاصله بین مدیران، کارگزاران و حاکمان با مردم ایجاد شود، 
تصریح کرد: غفلت از رسیدگی به امور مردم از مصادیق عدم تحقق عدالت اجتماعی است.

امام جمعه قم با بیان اینکه پیش داوری در قضاوت ها و اقدام بر اساس حدس و 
گمان از مسائلی است که به عدالت اجتماعی لطمه می زند، یادآور شد: اگر به مشکلات 
در عرصه های سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی رسیدگی نشود، عدالت اجتماعی 
محقق نخواهد شد.وی با اشاره به اینکه اگر مدیران دنبال هوای نفس باشند جامعه رنگ 
عدالت اجتماعی را نخواهد دید، یادآور شد: خودبرتربینی، غفلت از رسیدگی به امور مردم 
و تصمیم گیری بر اساس گمانه زنی از جمله مسائلی است که مانع از تحقق عدالت 
اجتماعی می شود.وی فرارسیدن 5 مرداد سالروز اقامه نخستین نماز جمعه رسمی بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی را گرامی داشت و گفت: نماز جمعه در طول 40 سال گذشته 
کارکردهای گسترده ای داشته است و نمازجمعه یک رسانه قوی است که هر هفته در 

مصلاها برگزار شده و مردم نسبت به مسائل روز جامعه آگاهی پیدا می کنند.

امام جمعه قم با اشاره به اینکه یکی از عوامل مهمی که مردم را در صحنه نگه داشته 
قرارگاه های نماز جمعه است، تاکید کرد: نمازهای جمعه مرکز حل اختلاف بوده و مردم 
نیز با توطئه های دشمنان آشنا می شوند و نماز جمعه دستاوردهای سیاسی، اخلاقی، 

اقتصادی، اجتماعی و امنیتی دارد.
وی افزود: مقام معظم رهبری در دیدار با ائمه جمعه سراسر کشور سفارش فرمودند که 
نماز جمعه مردمی و انقلابی برگزار شود و مردم باید به تقوایی که بازدارنده دروغ و غیبت 
در جامعه باشد دعوت شوند. تقوا در ارتباط با عفاف و حجاب را از دیگر نکات مورد تاکید 

مقام معظم رهبری در این دیدار بود.
امام جمعه قم با اشاره به توقیف کشتی انگلیسی یادآور شد: زمانی که انگلیسی ها 
کشتی ایران را توقیف کردند رسانه های غربی کمتر سخن گفتند و آن روز رهبری 

فرمودند که نیروهای مومن ما در جای مناسب اقدام لازم را انجام خواهند داد.
وی با اشاره به اینکه توقیف کشتی ایران توسط انگلیسی ها غیرقانونی بود، گفت: البته 
ایران کشتی انگلیسی را بر اساس قوانین و مقررات بین المللی توقیف کرد و این روزها 
نماینده و پیغام می فرستند که کشتی آنها را آزاد کنند؛ هر اقدامی که انجام می دهید ملت 

بیدار ایران تو دهنی سختی به شما خواهند زد.
حسینی بوشهری گفت: ما به دنیا اعلام می کنیم که خواهان امنیت آبهای بین المللی 
بوده و اجازه نمی دهیم کسی امنیت کشتی رانی را در خلیج فارس مختل کند و به 

دیگران نیز اجازه فضولی و کارشکنی نخواهیم داد.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

نباید فاصله بین مدیران، کارگزاران و حاکمان با مردم ایجاد شود 

معصومه ابتکار :

انتقاد صریح آیت الله استادی:

اساس مشکل بدحجابی از 
برنامه های صدا و سیما است

500 میلیون حساب بانکی برای 80میلیون نفر!

عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: مهم ترین 
مشکل در بحث بدحجابی، نوع تبلیغات و برنامه های صدا 
و سیما است و تا این رویکرد تغییر نکند تلاش نهادهای 
دیگر هیچ فایده ای ندارد و خنثی خواهد شد.آیت الله رضا 
استادی در چهارمین همایش سیدالعابدین امام سجاد 
)ع( که شامگاه پنج شنبه با حضور روحانیون و فعالان 

کانون های فرهنگی هنری مساجد استان هرمزگان در 
دارالقرآن علامه طباطبایی )ره( برگزار شد، گفت: اساس 
مشکل ما در بحث حجاب، صدا و سیما است زیرا وقتی 
گوجه فرنگی می خواهد تبلیغ کند یا با کسی می خواهد 
مصاحبه کند خانم مجری می آورد که لباس زرد و سرخ 

دارد و امثال اینها که همه اهل علم باید...

نماینده شدن هزینه دارد و رسیدن به کرسی های ساختمان هرمی بهارستان برای برخی خیلی گران تر از آنچه تصور 
می شود آب می خورد. گاهی صحبت از هزینه های چند صد میلیون به میان می آید و گاهی هم رقم ها آنقدر سر سام آور 
می شود که میلیارد را هم رد می کند و به قول قاسم میرزایی نیکو که خودش از ساکنان همان ساختمان است، معلوم 
نیست این نمایندگان بر اساس کدام قاعده سود و فایده، وارد چنین معامله ای می شوند.«حرفش حق است با یک حساب 

سرانگشتی اگر حقوق هر نماینده را 10 میلیون تخمین بزنیم درآمد 4 سال آن چیزی حدود 480 میلیون تومان می شود...
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عکس: حامد ملک پور

رانت چگونه شکل می گیرد؟
اقتصاد ایران سال هاست که با پدیده هایی همچون 
سوءاستفاده از تسهیلات بانکی، ارز دولتی، ثبت سفارش ها، 

قراردادهای دولتی و... دست و پنجه نرم می کند.
مشخص نبودن اصول نظام اقتصاد کشور و سردرگم بودن 
تفکر و راهبرد حاکم بر آن موجب شده است فضای اقتصاد 

کلان کشور بی ثبات باشد؛ به گونه ای که نهادهای مسوول از سیاست گذاری های 
میان مدت و بلندمدت ناتوان باشند و صرفا به دنبال اجرای خواست سیاستمداران در 
کوتاه مدت بروند. روش اداره اموال عمومی در اقتصاد ایران به گونه ای است که نه تنها 
زمینه های بروز فساد مالی را فراهم کرده، بلکه قبح آن را نیز از بین برده است. انگار که در 

اقتصاد ایران بر سر سوءاستفاده از منابع عمومی مسابقه ای برپا شده است.
مقوله »رانت« و »رانت جویی« از اوایل دهه 50 در کشورمان به صورت جدی جای 
پای خود را باز کرد. اگرچه نمی توان گفت نفس فرصت جویی افراد به خودی خود 
مساله ای اجتماعی است، اما مشکل زمانی به عنوان یک مساله اجتماعی بروز می کند 
که تعداد زیادی از افراد جامعه به دنبال فرصت جویی باشند؛ به طوری که هر کس تنها 
به دنبال آن باشد که بدون توجه به شرایط دیگران، از فرصت پیش آمده فقط برای 

خود استفاده کند.
از آن جایی که پی جویی منفعت شخصی رابطه معکوسی با پیگیری منفعت 
جمعی دارد، این شیوع فرصت طلبی در سطح گسترده جامعه را با بحران جدی مواجه 
می کند. در ابتدای دهه 50 قیمت نفت افزایش قابل توجهی پیدا کرد و متناسب با آن، 
جهت گیری اقتصاد سیاسی در توزیع درآمدهای نفتی تغییر کرد. بدین ترتیب طبقه 
جدیدی در بخش خصوصی شکل گرفته که انگیزه اش انباشت سرمایه از راه تولید و 
تجارت نیست. این طبقه نوظهور تلاش زیادی کرد تا از توزیع درآمدهای نفتی سهم ببرد 

و به نوعی هم سفره دولت در رانت های نفتی شود.
رانت هم تعریف بسیار ساده ای دارد. هر کس ثروتی به دست آورد بی آن که متحمل 
زحمتی شود، رانت جویی یا رانت خواری کرده است. همواره در طول تاریخ افراد زیادی 
وجود داشته اند که با تلاش زیاد به ثروت دست یافته اند و همین طور افراد بی شماری 
هم بوده اند که از دسترنج دیگران به مال و منابعی رسیده اند. در کشوری که فرهنگ 
جامعه و سیاستش این شیوه سبک ثروت را تشویق کند، شمار رانت جویان از کارآفرینان 
و خلق کنندگان ثروت پیشی می گیرد و در جامعه ای که این شیوه تقبیح شود، شمار 
خلق کنندگان ثروت از رانت جویان بیشتر می شود. ساختار سیاسی خوب هم ساختاری 
است که توان تنظیم و تدوین سازوکاری مناسب برای رشد کارآفرینان را فراهم کند. 
درجه خوب بودن حکمرانی در کشورها در قانون گذاری صحیح و سالم سازی فضای 
کسب وکار و حذف مقررات فسادزاد خلاصه می شود و کشوری موفق است که بتواند 

منافذ رانت خواری و رانت جویی را ببندد.
زمینه های تاریخی و نهادینه شده بسیاری برای رانت جویی در اقتصاد ایران وجود 
دارد. اما به نظر می رسد در دو دهه اخیر شمار رانت بگیرانی که سعی می کنند از سوی 
دولت امتیاز دریافت کنند، بیشتر شده است، چون وارد دوره ای شده ایم که نه تنها بخشی 
از کالاهای عمومی را دولت خصوصی کرده است و نهادهای دولت کار خصوصی و 

مشخصی می کنند، بلکه افرادی که در بخش خصوصی فعالیت می کنند، در بخش های 
دولتی هم کار می کنند. به طور نمونه، امروز افراد زیادی را در دولت می بینیم که همزمان 
در بخش خصوصی نیز فعال هستند و خود یا خانواده شان صاح تجارت یا صنعت هستند. 
به هر میزان که راه عادی و قانونی کسب وکار و فعالیت های اقتصادی در اقتصاد ایران 
پرمانع و ناهموار است، مسیر بهره جویی و سوءاستفاده از انواع رانت ها و امتیازات ویژه، 

هموار و مهیاست.
این مساله، ریشه ها و علل مختلفی دارد. در اقتصاد ایران، شیوه و رویه های خاصی برای 
حمایت از بنگاه های اقتصادی بنیان نهاده شده است که موجب فراهم شدن زمینه های 
بهره جویی و سوءاستفاده از انواع رانت ها و امتیازات ویژه شده است. در واقع دولت ها در 
اقتصاد ایران از ایفای ماموریت اصلی خود که همان تولید کالای عمومی باکیفیت است، 
به خوبی برنیامده اند و در نتیجه کیفیت پایین کالاهای عمومی در مواردی مانند ضعف 
زیرساخت های اساسی، محیط کسب وکار نامساعد، فقدان بازارهای مالی عمیق، بی ثباتی 
اقتصادی، کیفیت پایین حکمرانی، ضعف سیاست گذاری کلان، روابط خارجی بی ثبات 

و ناپایدار و نظایر آن عینیت یافته است.
سیاست های اقتصادی و محیط نامطمئن کسب وکار، ناخواسته محیط مناسبی 
برای رشد رانت جویان فراهم کرده است. در هر اقتصادی به هر میزانی که دولت ها 
نقش توزیع کننده رانت را برعهده داشته باشند، به همان میزان رقابت برای دسترسی 
به امتیازات و منابع دولتی بین فعالان اقتصادی بیشتر می شود. هر گونه سیاستی نظیر 
تسهیلات بانکی ارزان، خریدهای تضمینی، توزیع نهاده های ارزان، انواع معافیت های 
گمرکی و مالیاتی غیرشفاف و نظایر آن، زمینه انحراف و سوءاستفاده فعالان اقتصادی و 

کارگزاران دولتی را فراهم می کند.
نظام ارزی چند نرخی و دسترسی به ارز دولتی به عنوان یک منبع مهم رانت، همواره 
می تواند منشا سوءاستفاده و فساد اقتصادی باشد. زمینه مهم دیگری که به تشدید 
فعالیت های اقتصادی ناسالم منجر می شود، مساله عدم شفافیت است. عدم شفافیت در 
مواردی مانند بودجه های سنواتی دولت، قراردادهای دولتی، واگذاری شرکت های دولتی، 
انواع کمک ها و پرداخت های انتقالی دولت، می تواند به افزایش و تشدید سوءاستفاده ها 

و رانت جویی منجر شود.
در کنار عوامل اقتصادی زمینه ساز سوءاستفاده و رانت جویی، باید به بروکراسی 
ناکارآمد و رویه های اداری پیچیده و طولانی و غیرشفاف و وجود قوانین و مقررات 
پیچیده و متعدد نیز اشاره کرد که یکی دیگر از عواملی است که بنگاه های اقتصادی و 
کارآفرینان را به سوی فساد سوق می دهد. زمینه دیگری که می تواند منشا رانت جویی و 
سوءاستفاده های گسترده قرار گیرد، مواردی است که قوانین و مقررات به طور موثر قادر 
نباشد مانع شکل گیری تعارض منافع شود. در مواردی مانند واگذاری شرکت های دولتی، 
مناقصات و سایر قراردادهای دولتی و نظایر آن، ممکن است تعارض منافع رخ دهد و 

زمینه ساز فساد و رانت خواری شود.
بیشتر  رانت جویی،  اقتصادی  ادبیات  در  گرفته،  پژوهش های صورت  براساس 
فشارهایی که از طریق صاحبان کسب وکار روی دولت وارد می شود، با این هدف است 
که امتیازاتی را دولت در قالب مجوزها صادر می کند، دریافت کنند. بنابراین در وهله اول، 
سیاست های دولت است که رانت جویی را تشویق می کند. اقتصاد غیررقابتی، کارآفرینی 
را نابود می کند. رشد و شکوفایی اقتصاد تنها در زمین رقابتی پایدار است و اگر اقتصادی 

فاقد قواعد مستحکم در زمینه مالکیت و رقابت باشد، رشد پایدار نخواهد داشت.
* تحلیل گر اقتصادی

سرمقـاله

مجید سلیمی بروجنی
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متقاضیان می توانند تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 98/5/15 به دفتر 

امور سرمایه گذاری و مشارکت های شهرداری مراجعه کنند. 
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دفتر سرمایه گذاری و مشارکت های
 شهرداری منظریه 

  سید علی مرتضوی- شهردار
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محل تحویل اسناد مزایده : دبیرخانه محرمانه شهرداری منظریه
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شهرداری منظریه

  سید علی مرتضوی- شهردار

آگهی مزایده عمومی مرحله سه )نوبت دوم(

خطیب نماز جمعه تهران گفت: نماز 
جمعه سرمایه ارزشمند، ظرفیتی برای 
نظام اسلامی، تریبون ولایت و فراجناح، 
رهنمودهای  باید  و  است  حزب  و  باند 

ولایت را در آن تبیین کرد. 
در  خاتمی«  »سیداحمد  الله  آیت 
خطبه نخست این هفته نماز عبادی - 
سیاسی جمعه در مصلی امام خمینی )ره( 
تهران خطاب به رسانه ها اظهار داشت: 
رسانه های دیداری، مکتوب، شنیداری 
نماز جمعه کمک  به  و فضای مجازی 
کنند خوشحال نباشند که نماز جمعه 
خلوت شده چرا که تخریب این فریضه 
الهی سرمایه سوزی است و انتظار می رود 
تلاش بیشتری برای تشویق مردم برای 

شرکت در نماز جمعه داشته باشند.
وی خطاب به مسئولان نیز یادآورشد: 

مسئولان نظام به ویژه در تهران توجه 
کنند که حضور در نماز جمعه تعظیم 
شعائر است و همچنین به نفع خودشان 
است  که در نماز جمعه شرکت کنند و 
از جلوه های مردمی بودن آنها است و چه 
بسا گره هایی با حضور آنها در نماز جمعه 

باز می شود.
ائمه جمعه تحلیل های جذاب ارائه 

دهند
وی خطاب به ائمه جمعه اظهار داشت: 
ائمه جمعه با مطالعه در تریبون ها حاضر 
شوند و تحلیل های جذاب ارائه دهند و 
خود را مدیون مردم بدانند زیرا امانت دار 
وقت مردم هستند همچنین اختصار را به 

عنوان روش پیامبر )ص( رعایت کنند.
خطیب نماز جمعه تهران خطاب به 
ستادهای نماز جمعه نیز گفت: ستادها 

برای برپایی باشکوه نماز جمعه زحمات 
بسیار می کشند و باید تلاش کنند فضای 
در  را  نمازگزاران  تکریم  برای  مناسب 

دستور کار قرار دهند.
خاتمی با تاکید بر اینکه تقویت نماز 
جمعه تقویت یک سرمایه است، اظهار 
داشت: مردم حساب بیشتری برای نماز 
جمعه بازکنند چراکه نماز جمعه سرمایه 
است به ویژه جوانان که زینت نماز جمعه 
هستند.به گفته وی در دوران هشت سال 
دفاع بخشی از اداره جنگ برعهده نماز 
جمعه بود در عرصه انتخابات، حوادث و 
کمک به حادثه دیدگان نیز همواره نماز 

جمعه نقش موثری داشته است.
مومنان برای نماز جمعه حساب 

ویژه باز کنند
وی در ادامه با اشاره به پنجم مرداد ماه، 

سالروز اقامه نخستین نماز جمعه تهران 
یاد و خاطره  عالم مجاهد مرحوم آیت الله 

طالقانی را گرامی داشت.
وی با  اشاره به سوره جمعه در قرآن 
جمعه  نماز  برای  مومنان  افزود:  کریم 
حساب ویژه باز کنند و آن را در برنامه 
زندگی خود قرار دهند و مبادا هر برنامه 
ای در این روز به غیر از انجام این فریضه 
به  نماز جمعه  زیرا  باشد  برتری داشته 

ایمان مومنان گره خورده است.
خاتمی خاطرنشان کرد: نماز جمعه 
ذکر خداوند است و یاد خدا را زنده می 
دارد همچنین خطبه های نماز جمعه 
مورد تاکید است که باید به آن بها داده 

شود زیرا بخشی از نماز به شمار می آید.

خطیب نماز جمعه تهران:

تریبون نماز جمعه فراجناحی است
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وجاهت بخشی حقوقی به اقدامات سیاسی 
رضا رسالت

یک کنش بین المللی فارغ از اینکه حاصل اراده سیاسی کنشگران باشد یا حاکی 
از اقدامات مقابله جویانه آنها تلقی شود، باید در خمره حقوق بین الملل رنگ پذیرد و 
پرداختی حقوقی بر آن نواخته شود. در توقیف اخیر نفتکش انگلیسی برخی درصدد 
القای این ادعا بودند که دلایل حقوقی ارائه شده در توقیف نفتکش شائبه انفعال عمل را 
در پی دارد و بیان دلیل صرفا از سر استیصال بوده است. غافل از اینکه وجاهت بخشی 
حقوقی به اقدامات سیاسی همواره یکی از حربه های اقناع سازی در عرصه بین الملل بوده و 
دولت ها برای همراه کردن افکار عمومی دنیا با اقدامات سیاسی خود به تصمیمات سیاسی 
شمایل حقوقی می دهند، توجیه و مبرّر قانونی برای آن می یابند و مواضع سیاسی خود 
را بدین واسطه استحکام می بخشند.صاحب این قلم خود را در مقام نیت خوانی از اراده 
تصمیم گیرندگان سیاسی کشور نمی داند، با این حال سعی دارد مخاطبین این مقاله را 
متوجه ظرایف و دقایق کنشگری در عرصه بین الملل بکند. وضعیتی را متصوّر شوید که 
مقامات سیاسی کشور که طی چند هفته اخیر، اقدام انگلیس در توقیف نفتکش ایران را 
به مثابه دزدی دریایی برشمرده اند، اینک با اظهار »عمل تلافی جویانه« و »اقدام متقابل« 
سطح کنش خود را در همان حد راهزنی دریایی تنزل دهند. آن گاه خودمان به آن 
وضعتی دچار می شدیم که دائما در مواضع رسمی خود از آن تبری جسته بودیم. رویکرد 
مقابله به مثل، بدترین توجیه ممکن از رفتار ملی در صحنه پیچیده بین المللی در شرائط 
کنونی است.ممکن است این سوال در ذهن منتقدان تبادر کرده باشد که در دنیای امروز، 
هیچ مرجع ثالثی جز تراضی طرفین دعوا برای حل و فصل اختلافات حقوقی وجود ندارد، 
حال آنکه در چنین شرایطی »اقدام متقابل« تنها عامل ضمانت بخش برای استیفای 
منافع ملی خواهد بود، با این حساب چرا باید با ذکر دلایل حقوقی توقیف نفتکش از 
اقتدار تقابلی خود کوتاه بیایم و عکس العمل خود را تا سرحد انفعال فروبکاهیم؟!اما برای 
پاسخ به این سوال محتمل لازم است به چند نکته اشاره شود. اول آن که ارائه دلایل 
مستدل که مستند به کنوانسیون های بین المللی است پاسخ جمهوری اسلامی ایران را 
چهارچوب مند و ضعف استدلال طرف مقابل را بیش از پیش نمایان می سازد. طبیعی 
است که پیگیری از مجاری قانونی و احاله این موضع به رویه های صالح قضایی داخلی 
ضمن تقویت سازکارهای قانونی کشور، قدرت چانه زنی سیاسی را نیز تا حد بسیار زیادی 
بالا خواهد برد و می تواند گام های اجرایی ما را متناظر با اقدامات عملی طرف مقابل تنظیم 
کند. دومین مسئله این است که برای همگان محرز می شود که جمهوری اسلامی ایران 
در عین اقتدار نظامی، اقدامات خود را منبعث از قواعد حقوقی می داند و این یعنی کسب 
اعتبار و تشخّص بین المللی که البته می تواند تصویر ایران را به عنوان یک بازیگر عقلانی و 

هوشمند در عرصه ی بین الملل نمود بیشتری دهد.
امروز می توان با قطعیت گفت که جمهوری اسلامی ایران به این نصاب از قدرت و 
اقتدار بین المللی دست یافته است که در صورت لزوم می تواند با اتکای به قواعد بین المللی، 
ترجیحات رفتاری مدنظر خود را به کنشگران منطقه ای تفهیم کند و با استفاده از 
ظرفیت های حقوق بین الملل دست به هنجارسازی حقوقی بزند و منافع ملی خود را 
در خلال آن تامین کند. در طول ۴۰ سال که از انقلاب شکوهمند اسلامی ما می گذرد، 
دولت های متخاصم همواره در این تکاپو بوده اند که چهره ایران را به عنوان یک دولت 
ناهمسو و ناسازگار با رویه های جهانی و عرف بین الملل، تشویه کنند و با مشّوه کردن این 
تصویر، مدعیات واهی خود را علیه ما به کار ببندند. نباید یادمان برود که کشورهای غربی 
با امنیتی سازی پرونده هسته ای سعی در به انزوا کشاندن کشورمان در مجامع بین المللی 
داشتند و با تکرار همین ادعاها محملی از اجماع بین المللی برای تحریم های ظالمانه علیه 

ما را به وجود آوردند.
اینک به نظر می رسد با دیپلماسی فعال و کنش مند تصویری که دولت های غربی و 
به خصوص ایالات متحده آمریکا همواره در تلاش بودند که از ایران به نمایش بگذارند در 
حال بازیابی است. استنادات حقوقی و مستدل، به کارگیری قواعد پذیرفته شده حقوق 
بین الملل و ارجاع کنش های سیاسی به قوانین و مقررات بین المللی ما را بیش از پیش 
به این مهم رهنمون می سازد که می توان در عین اعمال اقتدار نظامی و سیاسی، جانب 
مسائل حقوقی را نیز نگاه داشت و این قواعد را در راستای تثبیت مواضع و استحکام 

بخشی بیشتر به تصمیمات سیاسی به کار بست.
*کارشناس حقوق بین الملل

نجفی و مزدک؛ »پوکرفیس «های زمان ما 
مصطفی داننده

 بعضی انسان ها »پوکر فیس« هستند. یعنی چهره شخص هیچ حالتی را منتقل 
نمی کند و طرف مقابل نمی تواند حسی از آن دریافت کند. هر زمان ما در روابط 
مختلف )اجتماعی، خانوادگی، شغلی و تجاری( حالتی داشته باشیم که طرف مقابل نتواند 
پیامی از چهره مان بخواند، پوکر فیس هستیم.بسیاری از ما شاید فکر می کنیم این آدم ها 
همیشه در زندگی در یک خط هستند و هیچ فراز و فرودی ندارند. آدم هایی که مثلا 
همیشه کت و شلوار به تن دارند، به اندازه خوشحال و ناراحت می شوند و کار اشتباهی در 
زندگی نمی کنند.یک سری آدم معمولی که نه موفق کامل هستند و نه شکست خورده 
ناکام. هیچوقت از چهره آنها نمی شود فهمید از روند اتفاقاتی که در حال رخ دادن است 
خوشحال هستند یا نگران و مضطرب.بگذارید از آدم هایی که می شناسیم و این روزها 
بسیار خبرساز شده اند برایتان مثال بزنم. چهره محمد علی نجفی را در زمان وزارت، حضور 
در شهرداری، در هنگام قتل و حضور در دادگاه با هم مقایسه کنید. صورت او در تمام 
این دوران ها به یک شکل است. آرام همراه با یک لبخند ریز.مزدک میرزایی گزارش گر 
تلویزیون که عزم فرنگ کرده است، چهره ای یخی داشت بدون هیچ واکنشی.علی پروین 
سرمربی سابق پرسپولیس را یادتان هست. وقتی تیم اش گل می خورد و یا گل می زد، 
چهره پروین به یک شکل بود، بدون هیچ واکنش خاصی.  این چهره ها باعث می شود تا ما 
فکر کنیم، آنها هیچ وقت حق اشتباه ندارند یا اصلا نمی توانند اشتباه کنند. واقعا چه کسی 
فکر می کرد، یکی از آرام ترین سیاستمداران ایران دست به قتل بزند. آنهم قتل همسرش. 
شاید اگر قرار بود فهرستی 1۰۰ نفر از سیاستمداران ایرانی که ممکن است دست به 
قتل بزنند را ردیف کنیم، محمد علی نجفی در آخر فهرست قرار می گرفت.چه کسی 
فکر می کرد، مزدک میرزایی با آن چهره یخی و جاه طلبی که هیچگاه نداشت، اینگونه 
عزم لندن کند و همه را انگشت به دهان بگذارد که، »ااِاِِ مزدک رفت لندن؟«آن قتل و 
این مهاجرت، یک درس بزرگ برای همه ما داشت.اول اینکه آدم ها را بر اساس چهره 
قضاوت نکنیم. آدم ها می توانند برای سال ها یک چهره خاص استفاده کنند. اصطلاح 
پوکر فیس از بازی پوکر گرفته شده است. از مهم ترین ترفندها در این بازی این است 
که هر بازیکن نگذارد دیگران با توجه به حالت چهره اش متوجه نوع کارت هایی بشوند 
که در دست دارد .دوم اینکه باید از آدم ها انتظار هر کاری را داشته باشیم. یک انسان آرام 
می تواند مرتکب قتل شود و یک انسان شرور هم می تواند یک خیّر بزرگ باشد.اگر ما 
به این نتیجه برسیم که انسان توانایی انجام هر کار خیر و شری را دارد، دیگر از اتفاقات 

اطرافمان شوکه نخواهیم شد.

معصومه ابتکار :

نباید با اصلاح طلبان برخورد 
سیاسی و یک طرفه شود 

چهره سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه نباید با اصلاح طلبان برخورد سیاسی  و یک 
طرفه شود گفت: کشور در گذشته هم تجربه یک طرفه شدن داشته و به دلیل مشکلاتی 

که پیش آمده مجبور شدند دوربرگردان داشته باشند.
معصومه ابتکار درپاسخ به این سئوال که  اخیرا رئیس دولت اصلاحات، درباره حضور 
اصلاح طلبان در انتخابات تاکید کردند که اصلاح طلبان و مردم ناراضی باید فداکاری و از 
خودگذشتگی کنند و به خاطر ایران پای صندوق ها بیایند، اما از طرفی هم اشاره داشتند 
که اصلاح طلبان نمی توانند به هر قیمتی وارد انتخابات شوند، این اظهارات را چگونه می 
توان در کنار هم تفسیر کرد. اظهارداشت :به نظر من مطالب ایشان بسیار متین، دقیق 
و با شناخت عمیقی است که ایشان از جامعه ایران و مناسبات سیاسی داخلی کشور و 
همین طور وضع فعلی جامعه دارند. ما هیچ مسیری را جز صندوق رای برای تغییر و 
اصلاح جامعه نمی شناسیم و به همین دلیل سیاست ورزی و حضور و مشارکت فعال 
در انتخابات برای ما از درجه اهمیت بالایی برخوردار است اما این مشارکت فعال  الزاماتی 
دارد.وی افزود :واقعیت این است که اگر قرار باشد تمام اصلاح طلبان رد صلاحیت شوند 
و نتوانند مشارکت سیاسی داشته باشند اصل موضوع منتفی می شود. مساله این است 
که اصلاح طلبان هم بتوانند برای حضور در مناسبات سیاسی و اجرایی کشور در انتخابات 
حضور و مشارکت موثر چه در همراهی و ائتلاف با دولت و چه به صورت مستقل داشته 
باشند.وی درپاسخ به سئوال که اینکه گفته اند به هر قیمتی اصلاح طلبان نباید پای 
صندوق های رای حاضر شوند، به معنی حضور مشروط در انتخابات است؟ گفت :بله 
مفهوم این است که با اصلاح طلبان برخورد سیاسی  و یک طرفه نشود، کشور در گذشته 
هم تجربه یک طرفه شدن داشته و به دلیل مشکلاتی که پیش آمده مجبور شدند 
دوربرگردان داشته باشند؛ امروز نفع کشور در این است که تمام طیف های سیاسی معتقد 
به نظام جمهوری اسلامی که امتحان خود را در ادوار مختلف پس دادند اجازه حضور در 
عرصه های سیاسی و تصمیم سازی کشور داشته باشند، هر چه این تفسیر ما وسیع تر 
باشد و اجازه بدهیم طیف های مختلف در عرصه سیاسی فعال باشند به نفع کشور است 
زیرا سلایق و دیدگاه های مختلف هم متعادل کننده خواهند بود ضمن اینکه کمک می 
کنند تا کشور بتواند با تنوع دیدگاه ها، خلاقیت بیشتر و نگاه جامع تر اداره شود که در 

نهایت به کاهش مشکلات منجر خواهد شد.

سخنگوی دولت:

فقدان میانجی های اجتماعی 
مشکل امروز ایران است

سخنگوی دولت با اشاره به این که فقدان میانجی های اجتماعی مشکل امروز ایران 
است، گفت: پیگیری می کنیم که استانداران از فعالان محیط زیست برای حضور در 

شورای برنامه ریزی استان ها دعوت کنند.
علی ربیعی در پنجمین نشست شورای هماهنگی تشکل های محیط زیستی و 
منابع طبیعی کشور با بیان این که به میانجی های محیط زیستی نیاز داریم، اظهار کرد 
:متاسفانه عدم تقویت نهادهای مدنی یا همان میانجی های اجتماعی به دلیل نداشتن 
دانش یا داشتن نگاه امنیتی بوده است و اگر هم به تقویت این نهادها اعتقاد داشتیم 
سیاست گذاری درستی اعمال نکردیم. بنابراین در شرایط حاضر می بینید که جامعه به 
شکل یله وار پیش رفته است و اعتماد اجتماعی خدشه دار شده است هرچند که دولت در 
این زمینه تلاش های خود را می کند.وی افزود دولت روحانی یک دولت محیط زیستی 
است نه محیط نیستی و نگاه مثبتی نسبت به میانجی های محیط زیستی در دولت وجود 
دارد، اما متاسفانه میانجی های محیط زیست در کنار ما نیستند تا سخن سیاست گذاران 
را به بدنه اجتماعی انتقال دهند تا اعتماد عمومی اتفاق بیفتد.ربیعی با تاکید بر این که 
میانجی های محیط زیستی مورد قبول دولت است، ادامه داد: از ۲۰ سال پیش محیط 
زیست وارد مباحث امنیت ملی شد و نیاز داریم که در شرایط حاضر سمن های محیط 
زیستی در کشور فعال باشد.وی افزود : گاهی حتی شاهد تعارض منافع بین بخش ها و 
گروه های مختلف هستیم و متاسفانه گاهی منفعت شخصی و بخشی به محیط زیست 
می چربد و در چنین شرایطی محیط زیست را زمین می زند. این در حالی است که برای 
هر تصمیم و توسعه ای باید آثار محیط زیستی لحاظ شود.ربیعی با اشاره به این که ایجاد 
شغل و حفظ محیط زیست گاهی تعارضات و تضادهایی با هم دارند، گفت: باید تلاش 
کنیم در یک نقطه ای این دو را به هم برسانیم تا ضمن رونق اشتغال و توسعه کمترین 
آسیب به محیط زیست وارد شود. تقریبا هر ساله ۴.۵ میلیون نفر وارد دانشگاه ها می شوند 
از قبل هم حدود سه میلیون و ۳۰۰ بیکار داشته ایم. برای اشتغالزایی برای این گروه ها 
نیاز به توسعه اقتصادی داریم که مسلما بخشی از این اشتغال از طریق سرمایه  گذاری در 
بخش معادن تامین می شود که گاهی همین موضوع تضادهایی را ایجاد می کند و باعث 

اعتراض فعالان محیط زیستی می شود.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

عربستان و امارات حاضر نیستند 
وارد چالش  تازه علیه ایران شوند

 عضوکمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
کاهش قیمت ارز گفت: پایین آمدن قیمت دلار یک علامت مثبت در سیاست کشور 
است و حال این وظیفه دولتمردان است که این فضا را حفظ و اقتصاد را سامان بخشند 

زیرا پاشنه آشیل همین مسائل اقتصادی است. 
حشمت الله فلاحت پیشه درباره اتفاقات رخ داده طی چند وقت اخیر و تاثیر آن بر 
فضای کشور بیان کرد: معتقدم ایالات متحده ابزار تازه ای علیه کشورمان ندارد، یعنی به 
عبارتی دیگر تمام ابزارهای تحریمی را علیه جمهوری اسلامی ایران به کار گرفته و همین 
امر باعث سردرگمی آمریکا در واکنش به ایران شده است.این عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ایران در برابر تحریم ها مقاومت 
کرد و نتیجه اش را دید، امروز جمهوری اسلامی ایران دست برتر را دارد.وی خاطرنشان 
کرد: کاری که آمریکایی ها کردند این بود که سعی کردند از حوزه نظامی وارد شوند و 
می خواستند قدرت نظامی خود را به رخ بکشند، منتها در این زمینه با سقوط پهپادشان، 
ایالات متحده عملًا نشان داد که تعادل قدرت به سود آنان نیست. نماینده مردم اسلام 
آبادغرب با بیان اینکه در حال حاضر ایالات متحده سعی دارد اهداف خودش را در قالب 
جنگ روانی پیش ببرد، اظهار داشت: آمریکا سعی می کند با گسترش بحران ها و دامن 
زدن به این اختلاف ها علیه ایران از دیگر کشورها یارگیری کند. وی خاطرنشان کرد: 
سیاست خارجی آمریکا این است که دشمنی کشورهای همسایه را با ایران گسترش 
دهد تا بتواند یارگیری کند، اما راهکار آمریکایی ها برای ایجاد یک ائتلاف علیه جمهوری 
اسلامی ایران در منطقه با واکنش منفی روبرو شد.فلاحت پیشه ادامه داد: شاهد بودیم در 
منطقه حتی کشورهای عربستان و امارات متحده عربی از فرسایشی شدن بحران نگران 
هستند بنابراین چراغ سبز برای ایران ارسال کردند و دیگر حاضر نشدند وارد چالش های 
تازه طی چند ماه اخیر علیه ایران شوند.وی یاد آور شد: در عرصه جهانی هم آمریکایی ها 
این تنهایی را احساس کردند فقط در این بین رابطه سنتی ایالات متحده و انگلستان باعث 
شد بریتانیا به چاه آمریکا بیفتد ،بنابراین راهزنی دریایی را شروع کرد و در دام سیاست 
شکست خورده آمریکا افتاد و امروز هم به دنبال برون رفت از بحران هستند.این نماینده 
مجلس شورای اسلامی گفت: مقام های انگلیسی بعد از آنکه نفتکش آنها به دلیل تخلفاتی 
که انجام داده بود به سواحل ایران هدایت شد، دچار سردرگمی شد. وی تاکید کرد: 
معتقدم شرایط به گونه ای است که آمریکایی ها به دنبال یک برون رفت هستند و با توجه 
به ویژگی خاص ترامپ، آمریکایی ها احساس می کنند در آستانه یک شکست جدی قرار 
دارند بنابراین به دنبال یک راه حل برای خارج شدن هستند به همین دلیل است که باز 
هم مذاکره بدون قید و شرط را مطرح و شروط 1۲ گانه را کنار می گذارند.فلاحت پیشه 
عنوان کرد: اعتقادم بر این است که در شرایط کنونی جمهوری اسلامی ایران توانسته یک 
معادله را به سود خودش رقم بزند، البته باید منتظر بمانیم تا سازوکارهای بین المللی به 
جریان بیفتد. آمریکایی ها حتما استقبال می کنند زیرا به دنبال تنش زدایی با ایران هستند.

علی مطهری: 

اصلاح طلبان باید به صورت 
گسترده در انتخابات شرکت کنند

عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به نقد و نظرهای متفاوت در 
میان اصلاح طلبان برای نحوه مشارکت در انتخابات پیش روی مجلس، گفت:معتقدم در 

همین شرایط هم اصلاح طلبان باید به صورت گسترده شرکت کنند. 
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به سخنان رئیس دولت 
اصلاحات و همچنین نقد و نظرهای گوناگون در جبهه اصلاحات در مواجهه با انتخابات 
پیش رو گفت: هرچند من نماینده جریان اصلاحات نیستم، اما به نظرم اصلاح طلبان 
باید به طور فعال و گسترده در انتخابات شرکت کنند.وی افزود: ما تجربه ای در مجلس 
نهم داشتیم که عملا اصلاح طلبان انتخابات را تحریم کردند و دیدیم که به ضرر کشور 
شد. در آن مجلس اقلیت خیلی کمی از آن ها حضور داشتند. حتی وضعیت بدتر از 
مجلس هشتم شد. بنابراین شرکت نکردن در انتخابات به نظرم درست نیست.مطهری 
با اشاره رد صلاحیت چهره های شاخص جریان اصلاحات در انتخابات های گذشته 
گفت: به هر حال ظاهرا چاره ای از رد صلاحیت های شورای نگهبان نیست. فعلا هم 
کاری نمی شود کرد. تا زمانی که ترکیب شورای نگهبان تغییر نکند، راهی جز این 

نیست و باید تحمل کنیم.
نایب رئیس پیشین مجلس شورای اسلامی با اشاره به تاکید مسئولین کشور بر 
ضرورت همدلی و همراهی جامعه گفت: در انتخابات پیش رو امید خاصی به تغییر 
رویکرد شورای نگهبان وجود ندارد و آن ها مثل گذشته کار خود را خواهند کرد. ولی باز 

هم معتقدم در همین شرایط  هم اصلاح طلبان باید به صورت گسترده شرکت کنند.

سخنگوی قوه قضاییه تشریح کرد

 جزئیات پرونده ۱۷ متهم 
جاسوسی برای آمریکا 

سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به جزئیات پرونده 1۷ متهم جاسوسی برای آمریکا، 
از رسیدگی به این پرونده در دو بخش دادگاه انقلاب و سازمان قضایی نیروهای مسلح 

خبرداد. 
»غلامحسین اسماعیلی« افزود: این پرونده دو بخش دارد که بخشی از آن پرونده به 
لحاظ اینکه متهمان افراد عادی بودند، در دادسرای امنیت و دادگاه انقلاب مورد رسیدگی 

قرار گرفت.
وی با بیان اینکه رای اولیه در مورد این بخش از متهمان صادر شده است، گفت: برای 
این متهمان حبس های طولانی صادر شده است که هنوز قطعی نیست و در فرآیند 

تجدیدنظر خواهی قرار دارد.
اسماعیلی به رسیدگی به بخش دیگر پرونده در سازمان قضایی نیروهای مسلح اشاره 
کرد و ادامه داد: از آنجایی که حوزه ماموریت بخش دیگری از متهمان یگان های نظامی 
و نیروهای مسلح بود و خودشان نیز از وابستگان به نیروهای مسلح بودند، پرونده اتهامی 

آن ها در سازمان قضایی نیروهای مسلح مورد رسیدگی قرار گرفت.
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: این بخش از پرونده که ناظر به وابستگان به 
نیروهای مسلح است، در دادسرای نظامی منتهی به صدور کیفرخواست شده، اما هنوز 
دادگاه نظامی رای صادر نکرده است که به محض صدور رای متهمان و قطعی شدن آن، 

جزئیات آن اعلام می شود.
وی با یادآوری اینکه هنوز هیچ کدام از احکام مربوط به این پرونده اجرایی نشده است، 
توضیح داد: بخش دادگاه انقلاب هنوز قطعی نشده  و بخش مربوط به سازمان قضایی 

نیروهای مسلح در نوبت رسیدگی در دادگاه است.
سخنگوی قوه قضاییه افزود که  برخی از متهمان نیز تحت تعقیب قرار دارند و دستگیر 

نشده اند و در این پرونده مجموعا  1۷ نفر مورد شناسایی قرار گرفته اند.

حزب  مرکزی  شورای  عضو  یک 
اینکه  بیان  با  سازندگی  کارگزاران 
زیرین  لایه های  در  احمدی نژاد 
گفت:  دارد،  موقعیت  همچنان  جامعه 
احمدی نژاد اصولگرایان و اصلاح طلبان و 
فضای انتخابات مجلس شورای اسلامی 

را به چالش می کشد.
من  اینکه  بیان  با  طاهرنژاد  یدالله 
جریان  عنوان  به  را  ملموسی  فعالیت 
سوم در عرصه سیاسی ندیده ام، اظهار 
کرد: با این حال معتقدم طیف سیاسی 
را  ظرفیتی  احمدی نژاد  به  منتسب 
کند  ایجاد  را  سومی  جریان  که  دارد 
چون سرمایه اجتماعی به تدریج شکل 
گرفته و به تدریج هم زائل می شود 
سرمایه  احمدی نژاد  برای  همچنان  و 
این  و  هست  تصور  قابل  اجتماعی 
که  است  در حدی  اجتماعی  سرمایه 
بروز  و  ظهور  انتخابات  در  می تواند 
داشته باشد. غیر از این جریان، حتی 
جریان  عنوان  به  دیگری  جریان  اگر 
شانسی  هیچ  کند،  پیدا  ظهور  سوم 

برای عرض اندام ندارد.

وی در پاسخ به این پرسش که این 
انتخابات  وارد  گفتمانی  چه  با  جریان 
می شود؟ ادامه داد: سابقه نشان داده که 
رفتار این جریان خیلی قابل پیش بینی 
مسائلی  از  می توانند  آنها  اما  نیست، 
و  آید  می  جامعه خوش  مذاق  به  که 
با  مخاطب جذب می کند مثل مبارزه 
فساد و رانت استفاده کنند. اگر امروز 
زمان انتخابات باشد، این جریان می تواند 
و  باشد  داشته  ملموسی  نسبتا  حضور 
کرسی های  تعداد  بتواند  است  ممکن 
مجلس را بدست آورد، اما این مسائل به 
فضای زمان انتخابات و معادلات سیاسی 

تا آن زمان بستگی دارد.

* بعید می دانم احمدی نژاد نامزد 
انتخابات مجلس شود

احتمال  درباره  سیاسی  فعال  این 
کاندیدا شدن احمدی نژاد در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: بعید 
می دانم خود احمدی نژاد نامزد انتخابات 
شود، اما رهبری جریان منتسب به خود 
را بر عهده خواهد داشت و خود را برای 

اگر  و  کند  می  آماده  انتخابات 1۴۰۰ 
بتواند در انتخابات مجلس نقش آفرینی 
او  برای  زمینه  این  کند،  دفاعی  قابل 
فراهم می شود تا در انتخابات 1۴۰۰، 
مصمم تر و با انگیزه بیشتری شرکت 

کند.
نوع  درباره  همچنین  طاهرنژاد 
جریان  به  نگهبان  شورای  واکنش 
منتسب به احمدی نژاد خاطرنشان کرد: 
احمدی نژاد  به  منتسب  افراد  شناخت 
برای شورای نگهبان ساده نیست، چون 
این جریان تشکیلاتی عمل نمی کند؛ 
چهره های  از  تواند  می  همین  برای 
گمنام خود حمایت کرده و آنها را بالا 
بیاورد. با فرض اینکه آنها هم شناخته 
واکنشی  هنوز  نگهبان  شورای  شوند، 
ردصلاحیت  را  آنها  که  نداده  نشان 

می کند.
حزب  مرکزی  شورای  عضو  این 
این  به  پاسخ  در  کارگزاران سازندگی 
احمدی نژاد  جریان  آیا  که  پرسش 
می تواند اصولگرایان و اصلاح طلبان را 
در انتخابات به چالش بکشد؟ تصریح 

به  برای  زیادی  ظرفیت های  او  کرد: 
سیاسی  جناح های  کشاندن  چالش 
هم  فضا  اینکه  ضمن  دارد،  کشور 
تورم،  گرانی،  مثل  مسائلی  دلیل  به 
بیکاری و ضعف کارآمدی برای چالشی 
و شرایط  بوده  فراهم  انتخابات  کردن 
برای این جریان کاملا آماده است. با 
از احمدی نژاد دارم،  شناختی هم که 
انتخابات و دو جریان  او حتما فضای 
اصولگرایان و اصلاح طلبان را به چالش 

می کشد.
نژاد  احمدی   گفت:  پایان  در  وی 
همچنان  جامعه  زیرین  لایه های  در 
موقعیت دارد. گرانی به طبقات متوسط 
و رو به پایین جامعه فشار می آورد و 
یارانه برای این طبقات اهمیت زیادی 
هیچ  نتوانست  روحانی  دولت  دارد. 
کاری برای مسئله یارانه ها انجام دهد 
دولت  آشیل  پاشنه  اکنون  یارانه  و 
شده است. یارانه ها فرصت خوبی برای 
پیش بینی  و  کرده  فراهم  احمدی نژاد 
می کنم که او وعده افزایش چشمگیر 

یارانه بدهد.

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران:

احمدی نژاد اصولگرایان و اصلاح طلبان را به چالش می کشد

رئیس قوه قضائیه با تاکید بر ضرورت 
کاهش ورودی پرونده ها به دستگاه قضاییه 
گفت : همه بخشهای قوه قضاییه باید در 
این زمینه تلاش کنند. موضوع کاهش 
ورودی پرونده ها محدود به یک راهکار 
واحد نیست بلکه نیازمند مجموعه ای از 
اقدامات توسط بخش های مختلف است 
که باید دنبال شود. در این زمینه نباید 
منتظر دستورالعملها و بخشنامه ها بود بلکه 
باید ابتکار عمل به خرج داد و این ابتکارات 

نیز باید در کل کشور تبادل شود.
روز  رئیسی  سیدابراهیم  الله  آیت 
پنجشنبه در دیدار با قضات و کارکنان 
دستگاه قضائی خراسان رضوی در مشهد 
اظهارداشت : زندان برای افراد شروری است 
که جامعه اسلامی را نا امن می کنند و باید 
تلاش شود تا در مواردی که طبق قانون 
مجرم  دارد  وجود  بازداشت  عدم  امکان 
بازداشتها   : افزود  نشود.رئیسی  بازداشت 
باید به حداقل ممکن و در موارد مصرح در 
قانون برسد و تا جایی که قانون اجازه داده از 
بازداشت استفاده نشود چرا که زندان برای 
بازسازی افراد است.وی در خصوص قانون 
مهریه نیز گفت: مهریه، دینی بر عهده مرد 
است و حتماً هم باید پرداخت شود و فرض 
در زندان نماندن هنگامی اجرا می شود که 
برای قاضی اثبات شود فرد از لحاظ مالی 
شرایط پرداخت مهریه را ندارد لذا زندانی 
نمی شود و مهریه را باید به صورت اقساطی 

پرداخت کند.
برای  باید  پدیده  پرونده  * حکم 

مردم تبیین شود 
دیگری  دربخش  قضائیه  قوه  رئیس 
برای  که  حکمی  گفت:  خود  ازسخنان 
پرونده پدیده صادر شده و در هفته آینده 
اعلام می شود پرسش هایی میان مردم 
ایجاد خواهد کرد که این سوال ها باید پاسخ 
داده شود و در کنار اعلام حکم باید تنویر 
افکار عمومی نیز صورت گیرد. رئیسی افزود: 
در کنار دستگاه قضا باید با کمک رسانه ملی 
و اصحاب رسانه تمام ابعاد ۵۰۰ صفحه ای 
این حکم که از احکام بی نظیر دستگاه 
قضائی است تبیین شود.وی ادامه داد: نگاه 
مردم و نخبگان به مجموعه دستگاه قضا 
مهم است لذا حکم خود را باید برای دیگران 
تبیین کنیم.رئیس قوه قضائیه گفت: در 
تصمیم گیری ها و اجرای طرح های مختلف 
در شهرستان ها و استان ها از نظر سازمانی 

باید منتظر تصمیم از تهران بود اما با ابتکار 
باید  مختلف  بخش های  در  خلاقیت  و 
کارهایی انجام شود مثلًا یک سری ابتکارها 
در استان ها و شهرستان ها قابل اجرا و بسیار 
قابل توجه است.حجت الاسلام و المسلمین 
رئیسی با تاکید بر تحول در دستگاه قضا 
همه  تلاش  نیازمند  تحول  برای  افزود: 

فعالان در این دستگاه هستیم.
* برخورد شدید با ناسلامتی در 

دستگاه قضا
رئیس قوه قضائیه گفت: سلامت اداری 
برای همه امر مهمی است و مقام معظم 
رهبری نیز در دیدار اخیر خود بر سلامت 
قوه قضائیه تاکید کردند و عموم همکاران در 
دستگاه قضا افرادی خدوم و سالم هستند از 
این رو نباید اجازه داده شود صفحه سفید 
دستگاه قضا را چند کارمند و یا قاضی 
ناسالم بد جلوه دهند.رئیسی افزود: برخورد 
با مساله فساد و ناسلامتی برای هر کسی 
است  دارد ضروری  ارتباط  پرونده  با  که 
لذا هیچ گونه ناسلامتی در دستگاه قضا 
را بر نمی تابیم و رفتار شدیدتری خواهیم 
داشت.وی با تاکید بر پیشگیری از بروز 
فساد و لغزش در دستگاه قضا ادامه داد: 
باید زمینه های لغزش در دستگاه قضا را 
از بین برد مثلًا دیروز به موردی برخورد 
کردیم که در منطقه کوچکی یکی قاضی 
بود و اقوام و آشنایان وی نقش کارشناس 
و وکیل در این منطقه را بر عهده داشتند 
که این زمینه لغزش است.او تاکید کرد: 
ساختارهای ناسالمی در قوه قضائیه وجود 
دارد که منجر به لغزش می شود لذا باید 
اصلاح شود.رئیس قوه قضائیه گفت: اعلام 
اسامی افراد ناسالم در دستگاه های مختلف 
اداری، اجرایی و دستگاه قضا موجب تقویت 

آن دستگاه است و در مجموع اعلام برخورد 
با ناسلامتی ها موجب تقویت دستگاه ها 

می شود.
* قضات، افسران اجرای عدالت در 

جامعه هستند 
رئیسی با بیان اینکه قضات، افسران 
اجرای عدالت در جامعه هستند تصریح 
کرد: تردیدی در بقا و تقویت شوراهای 
حل اختلاف وجود ندارد و در اصلاحیه 
شوراها  تقویت  و  وظایف  اصلاح  قانون، 
وضعیت  خصوص  در  است.وی  مدنظر 
رفاهی کارکنان دستگاه قضا نیز گفت: 
وضعیت بودجه ای وضعیت خاصی است 
ولی در این شدت فرجی خواهد بود و بی 
هیچ تردید آینده برای کشور و دستگاه 
قضا بسیار روشن است.رئیس قوه قضائیه 
گفت: کاهش ورودی پرونده به دستگاه 
قضا از برنامه های تحولی و مورد تاکید 
بخشهای  همه  در  و  است  دوره  دراین 
قوه قضائیه، دادستان ها و رؤسای کل با 
برای  باید  اداری  دستگاه های  همکاری 
تحقق این مهم تلاش کنند.رئیسی ادامه 
داد: در جهت کاهش جرم و جنایت باید 
با گسترش معنویت و اخلاق از راهکارهای 
مختلف استفاده کرد تا با برنامه ریزی 
جامع و پیگیر، کاهش ورودی پرونده ها به 

جریانی فراگیر تبدیل شود.
* ارائه آمار غیر واقعی قابل قبول 

نیست
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر اینکه 
نیست  قبول  قابل  واقعی  غیر  آمار  ارائه 
مهم  بسیار  آمار  ساختن  واقعی  گفت: 
است، آمار و عدد شاخص مهمی است 
اما فقط آمارگرایی امر ناصحیحی است.

حجت الاسلام و المسلمین رئیسی افزود: 

در بررسی پرونده ها باید به کیفیت در کنار 
کمیت توجه شود و بهره وری بر این اساس 
مورد توجه باشد.وی ادامه داد: اسناد رسمی 
نظامات  از  موضوعی  عنوان  به  باید  نیز 
اجتماعی در جامعه حاکم باشد تا تثبیت 
مالکیت صورت گیرد و برای نظام بخشی 
به اسناد مالکیت باید پیگیر رسمی شدن 
اسناد و توجه به حاکمیت اراده در معاملات 

باشیم.
* بانک ها باید تسهیلات حمایتی را 

به تولید پرداخت کنند
بر رونق  تاکید  با  رئیس قوه قضائیه 
تولید و حمایت از سرمایه گذاری افزود: 
دستگاه های مختلف باید در این خصوص 
نقش خود را ایفا کنند و رونق تولید و امنیت 
سرمایه گذاری در پرتو مبارزه با فساد اتفاق 
فساد  و  رشوه  جامعه  در  اگر  و  می افتد 
رونق پیدا کرد امنیت اقتصادی و امنیت 
نمی شود.رئیسی  ایجاد  گذاری  سرمایه 
با بیان اینکه عدم ایفای وظایف توسط 
مدیران و دستگاه های مختلف منجر به 
ایجاد مشکلات و شکل گیری پرونده هایی 
تصریح  می شود  کاربری ها  تغییر  نظیر 
کرد: پیگیری حقوق عامه وظیفه دستگاه 
قضاست و اگر در زمان خود پیگیری ها 
صورت گیرد شاهد بروز فساد در بخش های 
مختلف نخواهیم بود.او با تاکید بر حمایت 
قضائی از سرمایه گذاری و کارآفرینی افزود: 
بانک ها نیز باید تسهیلات حمایتی را به 
تولید پرداخت کنند و تسهیلات نباید به 
دلالان پرداخت شود لذا نظارتهای لازم در 

این خصوص باید صورت پذیرد.
* ضرورت خصوصی سازی

رئیس قوه قضائیه به موضوع خصوصی 
خصوصی  کرد:  تصریح  و  اشاره  سازی 
اگر  چون  شود  انجام  باید  حتماً  سازی 
۸۰ درصد یک اقتصادی در دست دولت 
باشد وضعیت همین وضع موجود است از 
این رو باید از تصدی گری دولت بکاهیم 
و البته خصوصی سازی ها نیز باید واقعی 
باشد.حجت الاسلام و المسلمین رئیسی 
در خصوص تقاضای برخی استان ها مبنی 
بر تعطیلی پنجشنبه ها افزود: با تعطیلی 
پنجشنبه ها در دستگاه قضا موافق نیستیم، 
چون چهارشنبه تبدیل به پنجشنبه خواهد 
شد و وقتی آمار پرونده ها بالاست رسیدگی 
ایجاب می کند لذا کارکنان دستگاه قضائی 

باید پنجشنبه ها نیز فعال باشند.

رئیس قوه قضائیه: 

بازداشت ها به حداقل ممکن در قانون برسد
اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت )2(

خبــر

فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: تا زمانی که خواسته های مشروع ایران به رسمیت 
شناخته نشود، دشمن باید عقب نشینی خود را ادامه دهد. 

سردار حسین سلامی ظهر روز پنجشنبه در جمع جهادگران سیل خوزستان اظهار 
کرد: خوزستان همیشه کانون همدلی و درخشش ایمان همه مردم بوده و میدان آزمون 

سخت ملت ما بوده است که در آن دوران باشکوه دفاع مقدس بسیج شدند.
وی افزود: خوزستان سرزمینی هادی نیست بلکه تاریخ متراکم است و جغرافیایی 
است که روی آن تاریخ ایران شکل گرفته است و تمامی هنرنمایی ها و فداکاری و ایثار و 
شجاعت و رشادت در این سرزمین نمود پیدا کرده است. در حوادث بزرگی نظیر سیل 
ابتدای امسال نیز خوزستان کانون مهر و عاطفه و احساس عمیق مردم ما شد و همه اقشار 
مختلف حضور پیدا کردند و دست به دست هم مانند دوران دفاع مقدس با سیل جنگیدند.

سردار سلامی با تأکید بر اینکه در این سیل نیز باز هم به برکت هدایت های رهبر 
معظم انقلاب همه ملت بسیج شدند، اظهار کرد: نیروهای مسلح و بسیج همه برانگیخته 

شدند و شرایط سخت را هموار کردند.
فرمانده کل سپاه پاسداران با اشاره به اینکه کشور ما شرایط سختی را تجربه کرده 
است و با دشمنان بزرگی دست وپنجه نرم کرده ایم و هنوز هم در نبردی جهانی هستیم، 
بیان کرد: در درون سرزمین خودمان با همه ناهنجاری ها و چالش ها و مخاطرات و 
دشمنان می جنگیم. اگر دشمن خارجی بخواهد عزت ما را هدف قرار دهد، فرزندان این 

سرزمین او را از آسمان به زمین می کشند و اگر کفتار پیر استعمار که سهم بزرگی در 
عقب نگه داشتن ما از نظر ثروت های مادی و معنوی در تاریخ یکصد ساله دارد، بخواهد 
در مقابل این ملت عرض اندام کند، فرزندان این ملت در دریا، کشتی او را از دل چهار ناو 
آمریکایی و انگلیسی بیرون می کشند و آن را به ساحل می آورند و هیمنه انباشته شده 
استکبار را در هم می شکنند.سردار سلامی تأکید کرد: اینجا سرزمین جوانان بلندقامتی 
است که اجازه نمی دهند فرمان رهبرشان بیش از ۴۸ ساعت طول بکشد تا اجرایی شود.

وی عنوان کرد: امروز خودمان تصمیم گیرنده هستیم و هیچ قدرتی نمی تواند برای ما 
تصمیم بگیرد. دشمنان باید اراده ملت ایران را با احترام به رسمیت بشناسند. هیچ کس 
نمی تواند تفکرات خود را به ایران تحمیل کند. امروز این ملت هیچ تدبیر تحمیلی و تأثیری 

از هیچ بیگانه ای نمی پذیرد و با اندیشه های بیگانه می جنگد.
سردار سلامی با اشاره به اینکه ملت ایران راه پیشرفت را آموخته  است، بیان کرد: امروز 
همه یاد گرفته اند نباید در مورد ایران اشتباه فکر کنند. نباید فکر کنند که ایران با فشار، 
تسلیم می شود. امروز نشان دادیم که فشار محاصره و تحریم، هیچ یک راه مواجهه با ملت 
ایران نیست. امروز همان هایی که می گفتند اجازه نمی دهیم ایران یک قطره نفت صادر 

کند هم عقب نشسته اند.
فرمانده کل سپاه پاسداران عنوان کرد: تا زمانی که خواسته های مشروع ایران به 

رسمیت شناخته نشود، دشمن باید عقب نشینی خود را ادامه دهد.

فرمانده کل سپاه پاسداران :

هیچ کس نمی تواند تفکرات خود را به ایران تحمیل کند

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: توجه به 
سلامت روان از رویکردهای مهم وزارت بهداشت است و 
برای پیشگیری از آسیب های مختلف اجتماعی  باید فضای 

غم انگیز حاکم بر جامعه را شکست و آن را تلطیف کرد. 
دکتر سعید نمکی روز پنجشنبه در همایش روسای 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور در مشهد افزود: همان 
طور که همه می دانیم در روز شمار فرهنگ شیعه 1۴ 
این  و وفات  اطهار )ع( و 1۳ روز شهادت  ائمه  میلاد 
بزرگواران ثبت شده است اما ما همواره دوست داریم ضجه 

بزنیم و فضای غم را در جامعه ترویج دهیم.
وی افزود: حاکم شدن فضای غم انگیز بر جامعه تبعات 
و بیماری های بسیاری نظیر افسردگی، اختلالات روانی، 
سکته های قلبی و خشونت های اجتماعی را به دنبال دارد 
لذا باید دانشگاه های علوم پزشکی کشور روان های پریشان 

را دریابند و برای آنها برنامه داشته باشند.
* نظام سطح بندی خدمات پزشکی امسال باید 

به سرانجام برسد
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به لزوم 
نهادینه شدن سیستم ارجاع نظام پزشکی و سطح بندی 
خدمات پزشکی گفت: سیستم ارجاع نظام پزشکی که 

یکی از راهکارهای ارتقای خدمات در حوزه سلامت به 
شمار می رود امسال باید در کشور به سرانجام رسد.

نمکی افزود: پیاده سازی نظام سطح بندی خدمات 
پزشکی هزینه های اقتصادی و فرهنگی خودش را دارد 
اما اجرای این طرح به عنوان تکلیف به جا مانده در حوزه 
سلامت ضروری است و اکنون به طور آزمایشی در چند 

استان کشور در حال اجرا است.
وی اضافه کرد: خوشبختانه ریل گذاری خوبی برای 
پیاده سازی نظام ارجاع پزشکی کشور از طریق اجرای 
زیر ساخت های این طرح مانند تکمیل پرونده الکترونیک 

سلامت مردم انجام شده است.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به سایر 
برنامه های در حال اجرای وزارت بهداشت گفت: رسیدگی 
به بیماران سخت درمان، توجه ویژه به دستورالعمل های 
پزشکی در ارائه خدمات، تربیت تکنسین اورژانس برای 
نخستین بار در کشور، توجه به توریسم سلامت به ویژه در 
استان هایی مانند کردستان، خوزستان و خراسان رضوی و 

توجه به بهداشت دهان و دندان از این جمله است.
قطار تحول نظام سلامت متوقف نمی شود

وزیر بهداشت با بیان اینکه قطار طرح تحول سلامت 

در هیچ ایستگاهی متوقف نمی شود افزود: ممکن است 
این قطار در طول حرکت نیاز به تعمیر و بازنگری داشته 
باشد ولی طرح تحول نظام سلامت کماکان به حرکت 

خود ادامه خواهد داد.
دکتر نمکی گفت: کاهش پرداخت از جیب مردم یک 
بحث جدی است که باید همه بیمارستانها و مراکز درمانی 

بدان عمل کنند.
وی ادامه داد: به تازگی از بیمارستانهایی در سطح 
کشور گزارش رسیده است که بیماران را به خارج از 
می  درمانی  تجهیزات  و  دارو  تامین  برای  بیمارستان 
فرستند و اگرچه اکنون وزارت بهداشت با چالشهایی در 
تامین هزینه ها رو به روست ولی این موضوع باید هر 
چه سریعتر چاره اندیشی شود چرا که سرگردانی مردم و 

بیماران به هیچ وجه قابل پذیرش نیست.
او اضافه کرد: هم اکنون کشور با چالشها و شرایط 
اقتصادی سختی رو به روست که این مشکلات عرصه 
سلامت را نیز در برگرفته است از این رو اکنون ساخت و 
ساز اولویت نیست و دانشگاههای علوم پزشکی باید برای 
عبور از این سال سخت مدیریت منابع و هزینه ها را مورد 

توجه جدی قرار دهند.

وزیر بهداشت:

فضای غم انگیز جامعه باید تلطیف شود
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محلولضدلغزشبرایسطوحتولیدشد
محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید محلولی ضد لغزش شدند که می تواند 

در سطوح لغزنده مورد استفاده قرار بگیرد.
مرضیه خانی، دکتری شیمی پلیمر و مدیر یک شرکت دانش بنیان مستقر در مرکز رشد 
پژوهشگاه شیمی و مهندسی شیمی ایران اظهار کرد: بر اساس آمار منتشر شده توسط 
مؤسسه CDCP هر سال تعداد ۲۳۵ هزار نفر از افراد بالای ۱۵ سال به علت صدمه دیدن در 

مکان های لغزنده به اورژانس مراجعه می کنند که از این تعداد ۱۴ درصد بستری می شوند.
وی با بیان اینکه در واقع لیز خوردن یکی از علل اصلی جراحات در محیط های کاری، 
مراکز خرید و محیط های خانگی و از مهمترین علل سقوط از ارتفاع است، عنوان کرد: از 
طرف دیگر چنانچه مالک، زمان کافی برای از بین بردن علل لغزندگی را داشته باشد، مسئول 
بالا بردن ایمنی سطح به منظور کاهش خطر لیز خوردن است و در صورت محرز شدن کم 
کاری مالک و مسئول ملک )تجاری، مسکونی، دولتی و خصوصی( در دادگاه مسئول است.
خانی با بیان اینکه بر همین اساس موفق شدیم در این شرکت دانش بنیان تولید نیمه 
صنعتی محلول ضد لغزش را تولید کنیم، خاطر نشان کرد: این محلول با افزایش ضریب 
اصطکاک باعث کاهش احتمال لیز خوردن می شود و برای انواع سطوح سنگی مانند حمام، 

سرویس بهداشتی، استخر، راه پله و … قابل استفاده است.
وی در خصوص مزایای محصول گفت: دوام بیشتر، قیمت پایین تر و دامنه کاربرد بیشتر 
نسبت به سایر روش ها، عدم آسیب به زیبایی، افزایش مقاومت لغزشی سطوح سنگی بدون 
پوشش، قابلیت کاربرد برگشت پذیر، کاربرد ساده و با قیمت پایین نسبت به نمونه های 

خارجی از مزایای این محصول به شمار می رود.
به گفته وی، این محصول نمونه ایرانی ندارد ولی نمونه های خارجی آن با قیمت بالایی 
در بازار هستند؛ طبق برآوردهایی که داشته ایم قیمت این محصول ایرانی نسبت به نمونه 

خارجی یک دهم است.
وی تاکید کرد: از مهمترین شاخصه های ارزیابی محلول های ضد لغزش، می توان به 
مواردی از جمله ضریب اصطکاک، تأثیر در زیبایی سطح و ماندگاری تأثیر محلول روی سطح 

نام برد.
خانی خاطر نشان کرد: نتایج آزمایش های انجام شده در معتبرترین آزمایشگاه های کشور 

موید کیفیت بالای محلول ضد لغزش ایستا در شاخصه های مذکور است.
این محقق با تاکید بر اینکه افزایش ضریب اصطکاک سطح تا حدود ۳ برابر در این محلول 
در نظر گرفته شده است، گفت: این محلول به هیچ عنوان آسیب به زیبایی ظاهری سطح 

وارد نمی کند.
وی با تاکید بر اینکه ماندگاری این محلول روی سطح حدود یک سال است، گفت: از این 
محلول می توان در حمام و سرویس بهداشتی، سرامیک سالن و آشپزخانه، سنگ، روی 

کاشی استخر بهره برد.
وی با اشاره به طریقه استفاده از این محلول ضد لغزش گفت: طرز استفاده محلول به این 
صورت است که بعد از شستشو و خشک کردن سطح، محلول به روی سطح پخش می شود. 
پس از گذشت حدود ۱۰ تا ۳۰ دقیقه محلول با استفاده از آب از روی سطح شسته می شود 
اما اثر محلول )افزایش ضریب اصطکاک سطح( بیش از یک سال روی سطح باقی خواهد 

ماند.
وی با بیان اینکه این محلول بیشتر در سطوح مرطوب مانع لغزندگی می شود، بیان کرد: 
برای استفاده از این محلول باید سطح تمیز و عاری از هر گونه چربی و گردوغبار باشد و به 

مدت نیم ساعت عمل می کند؛ پس از شستشوی سطح، دیگر لغزنده نیست.
وی با بیان اینکه مواد شوینده اثر این ضد لغزندگی را از بین نمی برد، گفت: اما استفاده از 

جوهر نمک می تواند اثر لغزندگی را از بین ببرد.
به گزارش مهر، این طرح دارای گواهی ثبت اختراع، گواهی نامه اختراع سطح سه از بنیاد 
ملی نخبگان، تاییدیه صنایع پیشرفته از وزارت صنعت، معدن و تجارت، پروانه بهره برداری 
از وزارت صنعت، معدن و تجارت، تاییدیه محصول دانش بنیان از معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری بوده و در نمایشگاه دستاوردهای حوزه فناوری ارائه شد.

پژوهشگران "موسسه تحقیقاتی ویس دانشگاه هاروارد" در مطالعه اخیرشان موفق به 
توسعه یک چسب زخم مبتنی بر هیدروژل شده اند که از گرمای بدن افراد برای سرعت 

بخشیدن به درمان زخم استفاده می کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، نام چسب زخم مبتنی بر هیدروژلی که پژوهشگران 
توسعه داده اند، "اِی اِی دی" )AAD( است که مخفف کلمه "چسب زخم فعال" است. این 

چسب زخم علاوه بر کارایی بالا، ظاهری زیبا نیز دارد و در رنگ های مختلفی عرضه خواهد 
شد. بنابر گزارش ها، نه تنها افراد می توانند چسب زخم مذکور را  بر روی زخم های معمولی 
پوست قرار دهند، بلکه برای آسیب های عمیق پوستی یا زخم های پوستی ناشی از بیماری 

دیابت نیز می توانند از آن استفاده کنند.
معمولا پس از ایجاد زخم بر روی بدنمان جای آن زخم که اصطلاحا به ان "اِسکار" گفته 
می شود، بر جای می ماند؛ اما یکی از قابلیت های چسب زخم مذکور این است که لبهای 

محل زخم را به یکدیگر متصل می کند که دیگر جای زخم باقی نمی ماند.
طی این مطالعه پژوهشگران چسب زخم "اِی اِی دی" را از یک هیدروژل آلژینیک 
 PNIPAm "چسبنده ساخته اند و سپس به آن نانوذرات نقره و یک پلیمر حرارتی به نام
"افزوده اند. هنگامی که این چسب بر روی زخم قرار می گیرد، هیدروژل بسیار سریع به 
پوست چسبیده می شود. پس از آن گرمای بدن کاربر "PNIPAm " را گرم می کند و سبب 
کامل چسبیده شدن ژل به پوست می شود. نقش نانوذرات نقره در این چسب این است که 

باکتری های عفونت زا را از بین می برند.
در آزمایشاتی ک پژوهشگران در آزمایشگاه بر روی خوک ها انجام دادند، دریافتند علاوه بر 
اینکه سرعت این چسب زخم در درمان زخم چند برابر سریع تر از چسب زخم های معمولی 

است، چسبندگی آن به پوست نیز ۱۰ برابر بیشتر از چسب زخم های معمولی است.

کوچکی  ربات های  پنسیلوانیا  دانشگاه  مهندسان 
ابداع کرده اند که می توانند به ۱۷ روش مختلف به هم 
متصل شوند و چندین ربات بزرگ منعطف با کارایی های 

مختلف بسازند.
اتصال  ایده  انگجت،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
ربات های کوچک برای تشکیل یک ربات غول پیکر به 
فیلم های علمی-تخیلی باز می گردد و اکنون محققان به 
دنبال راهی برای تبدیل این ایده به یک واقعیت هستند.

مهندسان دانشگاه پنسیلوانیا در یک پروژه موسوم به 
"ModLab" ربات های ماژولاری ساخته اند که به شکل 
هوشمندانه و با روش های مختلف می توانند به یکدیگر 

متصل شوند.
طرف  دو  در   "SMORES-EP" نام  به  ربات ها  این 

خود دارای چرخ هایی هستند که به آنها اجازه حرکت 
در هر جهت دلخواه را می دهد و می توانند با فعال کردن 
آهنرباهای تعبیه شده در دیواره خود به یکدیگر متصل 

شوند.
هر ماژول به چهار متصل کننده مجهز شده است 
که بدین معنی است که دو ربات می توانند به ۱۷ شکل 
مختلف به یکدیگر متصل شوند. این امکان به ربات ها 

اجازه می دهد ربات های بزرگ و پیچیده تر بسازند.
با این وجود، چیدمان ماژول ها چالش برانگیز است. 
برای تغییر از یک شکل به شکل دیگر، آنها نیاز به برنامه ای 
برای حرکت از جایگاه فعلی خود به موقعیت های جدید و 

اتصال و جدا کردن اتصال دارند.
تشکیل  و  اتصال  برای  راه  کارآمدترین  محققان 

این ربات ها محاسبه  را توسط  پیکربندی های جدید 
کرده اند. بعضی از پیکربندی ها نیاز به ماژول های همکار 
و یک ماژول کمک کننده )helper( دارند که یک ماژول 
را سر جای مقرر قرار می دهد تا بتواند به موقعیت جدید 

خود متصل شود.
مزیت  ربات ها  این  مانند  ماژولار  ربات های 
انعطاف پذیری و سازگاری بیشتری نسبت به ربات های 
استاندارد دارند، به این معنی که آنها می توانند خود را 

تعمیر کنند و با محیط های ناشناخته سازگار شوند.
این ربات های ماژولار می توانند برای ماموریت های 
فضایی و بلایای طبیعی و فجایع استفاده شوند یا از 
آنها به عنوان اعضای مصنوعی بدن در افراد معلول بهره 

جست.

شرکت "نایک" به تازگی یک فناوری جدید را برای کفش های کتانی خود به کار گرفته 
است.

به گزارش ایسنا به نقل از انگجت، این شرکت سیستمی را برای کفش های کتانی خود به 
کار گرفته است که هم برای کفش های استفاده روزانه و هم کفش های معمولی کاربرد دارد.

این فناوری برای سازگاری با برخوردهای هر پا طراحی شده است و زمانی که پا گرم 
می شود، ضربه هایی که به هنگام راه رفتن به زمین اصابت می شود را جذب می کند تا دویدن 

را راحت تر کند.
فناوری مذکور " Joyride" نام گرفته و دویدن را آسان می کند. این امکان توسط هزاران 
دانه کوچک انرژی بسته بندی شده فراهم می شود که لایه میانی بین رویه کفش و لایه زیرین 

را در برمی گیرند.
شرکت "نایک" اعلام کرده که به مدت ۱۰ سال روی این فناوری کار کرده و معتقد است که 

با این کفش ها دونده ها بیشترین نیروی انعطاف پذیری تاکنون را تجربه خواهند کرد.
نایک امیدوار است که این کفش های کتانی توسط دونده های حرفه ای و تازه کار مورد 

استفاده قرار گیرد.
طی توسعه این کتانی، مسئله "دوام" آن مورد توجه بسیار قرا گرفت. البته باید گفت راجع 

به سایش این لایه هم نگرانی وجود ندارد.
قرار است یک مدل کتانی نایک که به این فناوری هم مجهز شده است، در تاریخ ۱۵ اوت 

۲۰۱۹ میلادی با قیمت ۱۸۰ دلار عرضه شود.

 Tsinghua( چینهوا"  دانشگاه  پژوهشگران" 
University( چین موفق به توسعه دستگاهی شده اند که 

می تواند رؤیای همیشگی افراد لال را برآورده کند.
به گزارش ایسنا وبه نقل از گیزمگ، پژوهشگران چینی 
اخیرا دستگاهی را ابداع کرده اند که افراد لال توسط  آن 

می توانند صحبت کنند.
ش

به گفته پژوهشگران این دستگاه بر روی گلوی فرد لال 
قرار می گیرد و به او کمک می کند تا صحبت کند، البته نه 

در حال حاضر بلکه در آینده.
علت مقدرو نبودن از استفاده از این دستگاه در زمان 
حال، این است که پژوهشگران معتقدند به دلیل آن که 
دستگاه مذکور به قدر کافی انعطاف پذیر نیست، استفاده 
با  اما  است؛  آزاردهنده  کاربر  برای  آن  از  مدت  طولانی 
توسعه و پیشرفت آن و منعطف تر کردن آن،  در آینده ای 

نزدیک افراد می توانند با قرار دادن آن بر روی گلوی خود 
به راحتی صحبت کنند.

دستگاه یاد شده "گلوی گرافنی مصنوعی پوشیدنی" 
 )WAGT یا Wearable Artificial Graphene Throat(
نام دارد. چینی ها  "گلوی گرافنی مصنوعی پوشیدنی" 
ونیل  پلی  "فیلم  از  نازکی  ورقه  روی  بر  که  گرافنی  از  را 
الکل" )polyvinyl alcohol film( استفاده شده، توسعه 

داده اند.
ابعاد این دستگاه ۱۵ در ۳۰ میلیمتر است و توسط یک 
سیم به یک بازوبند که دارای یک صفحه مدار، میکرورایانه، 

تقویت کننده توان و رمزگشا است، متصل می شود.
که  است  صورت  این  به  دستگاه  این  کار  نحوه 
هنگامی که کاربر کلمه خاصی را با تارهای صوتی و حنجره 
خود تقلید به گفتن می کند، دستگاه این حرکات را از روی 
آنها، کلمه مورد  با رمزگشایی  و  ردیابی می کند  پوست 
نظر را شناسایی می کند. سپس بازوبند کلمه مورد نظر را 
به گفتار تبدیل کرده و بیان می کند. در حال حاضر این 
سیستم تنها می تواند کلمه های ساده ای چون "سلام" و 

"اوکی" یا "نه" را شناسایی کند.
"هی تیان" )He Tian(، "یی یانگ" )Yi Yang( و "تیان 
لینگ رن" )Tian-Ling Ren( پژوهشگران این مطالعه 

هستند.

اینچسبزخمازگرمایبدنبرایدرمانسریعزخماستفادهمیکند

رباتهایماژولاریکهباهمیکرباتمنعطفمیسازند

بکارگیرییکفناوریجدیددرکتانیهاینایک

افرادلالمیتوانندصحبتکنند!

علمیوسلامت

کدام آدامس بهتر است؟ 
آیاآدامسجویدنبهکاهشوزنکمکمیکند؟

زمانی که موضوع انتخاب آدامس مطرح می شود، هر فردی به عطر و طعم خاصی علاقه 
دارد که از نمونه های کلاسیک نعناعی، دارچینی یا بادکنکی تا هندوانه ای و اکلایپتوس را 
شامل می شود. عطر و طعم های آدامس بی پایان به نظر می رسند، اما لذت آدامس جویدن 

تنها به انتخاب عطر و طعم مورد علاقه محدود نمی شود.
افراد بسیاری از  جویدن آدامس به عنوان اقدامی کمکی برای کاهش وزن استفاده می 
کنند. به گفته برخی، این کار به کنترل هوس های غذایی کمک می کند. برای دیگران، 
آدامس جویدن آنها را از غذا خوردن، به ویژه غذاهای کم ارزش سرشار از کالری باز می دارد. 
اما بحث در مورد این که آدامس جویدن راهبردی قابل قبول و سالم برای کاهش وزن محسوب 

می شود یا خیر همچنان ادامه دارد و نتایج پژوهش ها در این زمینه یکدست نیستند.
*جنبه های مثبت آدامس جویدن برای کاهش وزن

شواهدی وجود دارند که از کاهش وزن به واسطه آدامس جویدن پشتیبانی می کنند. 
آدامس جویدن به واسطه کاهش هوس های غذایی و میزان کالری مصرفی، افزایش انرژی 

مصرفی در بدن و کاهش سطوح استرس می تواند در این زمینه موثر باشد.
یکی از بزرگ ترین فواید آدامس جویدن کمک به پیشگیری از غذا خوردن بی فکر است. 
اگر جذب خوراکی های سرشار از کالری خالی می شوید، جایگزینی این عادت با آدامس 
جویدن می تواند تصمیم عاقلانه ای باشد. یا اگر به خوردن تنقلات علاقه زیادی دارید، به ویژه 
اگر هوس مصرف خوراکی های شیرین زیاد به سراغ شما می آید، آدامس جویدن می تواند 

اقدامی ساده و موثر برای مقابله با این شرایط باشد.
آدامس جویدن برای افرادی که به طور مکرر احساس نیاز به مصرف تنقلات در آنها شکل می 
گیرد یا درگیر غذا خوردن احساسی می شوند می تواند بسیار مفید باشد. این اقدام می تواند 

به عنوان یک عامل حواس پرتی برای پرهیز از غذا خوردن های خارج از برنامه استفاده شود.
برای افرادی که در زمان استرس به غذا خوردن تمایل دارند نیز آدامس جویدن می تواند یک 

راه حل خوب فاقد کالری باشد.
*آیا آدامس جویدن موجب چاقی می شود یا روند کاهش وزن را دچار اختلال می 

کند؟ 
هر چند جویدن آدامس  می تواند به کاهش وزن کمک کند، اما ممکن است دارای برخی 

جنبه های منفی نیز باشد.
بنابر نتایج یک مطالعه، آدامس جویدن ممکن است به طور بالقوه فرد را از مصرف میوه و 

سبزی های تازه باز دارد و کیفیت رژیم غذایی وی را کاهش دهد.
همچنین، پرهیز از مصرف وعده های غذایی روزانه به این امید که آدامس جویدن به نوعی 

گرسنگی شما را تسکین دهد نیز یک راهبرد کاهش وزن سالم محسوب نمی شود.
تنقلات  مصرف  از  تواند  می  غذایی  های  وعده  بین  آدامس  جویدن  افراد  برخی  برای 
پیشگیری کرده و هوس های غذایی را مدیریت کند. با این وجود، افراد بسیاری نیز از فواید 
مصرف برنامه ریزی شده خوراکی های سالم بین وعده های غذایی به عنوان روشی برای 
تثبیت سطوح انرژی و پرهیز از هوس های غذایی استفاده می کنند. از این رو، باید اطمینان 
حاصل شود که آدامس جویدن جایگزین مصرف میان وعده های سالم نمی شود زیرا ممکن 

است در بلند مدت تلاش های فرد برای کاهش وزن را مختل کند.
همچنین، آدامس می تواند با روده شما نامهربان باشد. برای افرادی که از مشکلات گوارشی 
مانند نفخ یا گاز معده شکایت می کنند، آدامس جویدن ممکن است بهترین گزینه برای کمک 
به کاهش وزن نباشد. آدامس جویدن مکرر موجب ورود هوای بیشتر به دستگاه گوارش می 
شود. در شرایطی که آدامس های بدون قند، کالری کمی دارند، زمانی که موضوع سلامت 
روده مطرح می شود، شیرین کننده های مصنوعی موجود در بیشتر آنها به مساله ای بحث 

برانگیز تبدیل می شوند.
بیشتر آدامس ها حاوی شیرین کننده های مصنوعی هستند که می توانند در میکروبیوم 
روده اختلال ایجاد کرده و احتمالا به افزایش سیگنال های گرسنگی و ذخیره چربی بیشتر 

منجر شود.
اگر آدامس بدون قند شما حاوی الکل قندها به عنوان یک شیرین کننده است، ممکن است 
با ناراحتی معده مواجه شوید. الکل قندها می توانند در دستگاه گوارش تخمیر شوند و موجب 

گاز، نفخ و تغییر در حرکات روده شوند.
*کدام آدامس بهتر است؟ 

اگر در پی گزینه ای معقول بین یا پس از وعده های غذایی هستید، آدامس نعناعی را 
انتخاب کنید. آدامس های نعناعی از خواص پاک کنندگی دهان و کاهش تمایل به مصرف 

غذا برخوردار هستند که می تواند به کاهش هوس های غذایی کمک کند.
در شرایطی که ممکن است قصد داشته باشید از شیرین کننده های مصنوعی پرهیز کنید، 
اما نمونه های دارای الکل قندها ممکن است همچنان بهترین انتخاب باشند. در صورتی که 
استفاده از محصولات حاوی این مواد موجب نفخ و ناراحتی معده شما می شود، آدامس هایی 
که حاوی کمترین مقدار قند افزوده هستند را انتخاب کنید. در صورتی که توانایی تحمل الکل 
قندها را داشته باشید، آدامس های بدون قند گزینه خوبی هستند. آدامس های طبیعی که 

دارای کمترین میزان قند افزوده هستند نیز در بازار وجود دارند.
*سخن پایانی 

زمانی که موضوع کاهش وزن مطرح می شود، آدامس جویدن ممکن است برای برخی موثر 
بوده و تاثیری در شرایط دیگران نداشته باشد. بیان این نکته اهمیت دارد که آدامس جویدن 
به خودی خود موجب کاهش وزن چشمگیر نمی شود، مگر این که با بهبود در عادات غذا 

خوردن و انجام ورزش منظم همراه باشد.
تاثیر  تنهایی  به  جویدن  آدامس  اید،  کرده  گذاری  هدف  را  خود  وزن  کاهش  واقعا  اگر 
چشمگیری در بلند مدت بر وزن شما نخواهد داشت. برنامه ریزی وعده های غذایی و میان 
وعده ها می تواند برای افرادی که در تلاش برای کاهش وزن هستند، فوق العاده مفید باشد. 
غذا خوردن بر اساس یک برنامه منظم و پرهیز از عدم مصرف وعده های غذایی نیز برای 
حفظ سطوح پایداری انرژی و کاهش هوس های غذایی در طول روز اهمیت دارد. همچنین، 

مصرف آب فراوان را فراموش نکنید.

یک متخصص چشم :

انواعرتینوپاتیدیابتیرابشناسید
یک متخصص چشم گفت: رتینوپاتی در 
مراحل اولیه تاثیری بر بینایی بیمار ندارد، 
مگر اینکه در ناحیه مرکزی شبکیه ورم ایجاد 

شده باشد. 
سعید یادگاری تاثیر دیابت بر چشم اظهار 
به  قادر   ، دیابت  به  مبتلا  فرد  بدن  کرد:  
مصرف و ذخیره سازی مناسب قند نیست. 
به  صدمه  باعث  قندخون،  بالای  سطوح 
شبکیه  می شوند.  چشم  شبکیه  عروق 
لایه ای عصبی در عقب کره چشم است که 
امواج نورانی را دریافت و تصویر اشیا را به مغز 

ارسال می کند و آسیب عروق شبکیه، رتینوپاتی دیابتی نامیده می شود.
وی درباره انواع رتینوپاتی دیابتی گفت: دو نوع رتینوپاتی دیابتی وجود دارد که عبارت اند 
از: رتینوپاتی دیابتی بدون رگ زایی در واقع شامل مراحل اولیه رتینوپاتی است. در این مرحله، 

ترشح خون یا مایع از رگ های باریک شبکیه، باعث تورم و رسوب اگزودا در شکبیه می شود.
متخصص چشم در ادامه افزود: در مراحل اولیه تاثیری بر بینایی بیمار ندارد، مگر اینکه در 

ناحیه مرکزی شبکیه ورم ایجاد شده باشد.
متاسفانه این عروق جدید، نه تنها قادر به تامین خون مورد نیاز شبکیه نیستند بلکه به علت 
ساختمان غیرطبیعی و محل قرارگیری، می توانند موجب خون ریزی و ایجاد کشش روی 

شبکیه و جداشدگی آن شوند.
وی درباره بهترین راه تشخیص این نوع بیماری گفت : تنها راه بررسی و تشخیص اثرات 
دیابت روی چشمان شما، معاینه چشم پزشکی است حتی قبل از اینکه بینایی تحت تاثیر قرار 

بگیرد، چشم پزشک قادر به تشخیص و درمان بیماری شما است.
یادگاری تاکید کرد: اگر چشم پزشک متوجه علائم رتینوپاتی شود، ممکن است آزمایشات 
اختصاصی تری از جمله عکس رنگی از شبکیه همچون آنژیوگرافی فلوئورسئین درخواست 
کند. در این آزمایش داروی خاصی به عنوان ماده حاجب یا رنگی از طریق بازو تزریق می شود 
و با عکس های گرفته شده، تشخیص شدت بیماری و میزان آسیب به عروق امکان پذیر است.

*درمان و پیشگیری از رتینوپاتی دیابتی
این متخصص چشم درباره درمان رتینوپاتی دیابتی بیان کرد: بهترین راه درمان، جلوگیری از 
پیشرفت رتینوپاتی تا حد ممکن است. کنترل دقیق قند خون به طور معنی داری باعث کاهش 
خطر نابینایی  ناشی از رتینوپاتی دیابتی در درازمدت می شود. در صورت وجود فشار خون بالا 

و یا مشکل کلیوی، درمان هم زمان توصیه می شود.
وی گفت: جراحی لیزر معمولا در موارد ورم رتینوپاتی همراه با رگ زایی و گلوکوم )آب سیاه( 
ناشی از رگ  زایی توصیه می شود. گاهی تزریق داخل چشمی داروها  جهت کاهش ورم شبکیه 
و یا کنترل رگ زایی از تزریق داروهایی به داخل چشم لازم است. این داروها معمولا به طور 
موثری موجب کنترل بهتر رتینوپاتی دیابتی می شوند و در موارد خاصی مجدد استفاده شوند. 
یادگاری تاکید کرد: افراد مبتلا به دیابت باید حداقل سالی یک بار تحت معاینه چشم پزشکی 
قرار گیرند. ممکن است معاینه های مکرر چشم بعد از تشخیص رتینوپاتی لازم باشد. خانم های 
بارداری که مبتلا به دیابت هستند باید در سه ماهه اول بارداری از نظر چشم پزشکی معاینه 

شوند.

برای سوخت وساز لازم  ویتامین B6 است که  موز منبع غنی 
است، به خصوص زمانی که سوخت وساز بدن مانند مواقع استرس 

سریع است. 
به دلیل شغلم روزانه استرس زیادی دارم. از چه مواد غذایی برای 

کنترل استرسم در طول روز بیشتر استفاده کنم؟
۱- روز خود را با مصرف یک لیوان آب  پرتقال تازه یا آب  میوه های 
زیاد  آب  روز  بقیه  در  و  کنید  شروع   C ویتامین  حاوی  طبیعی 
 C بنوشید، برای این که وقتی بدن تحت استرس است ویتامین
بیشتری احتیاج دارد. یک لیوان آب  میوه تازه، نیاز اضافی شما 

را تأمین می کند.
۲- نوشیدن حداقل ۸ لیوان آب، بدن شما را از بی آبی حفظ 

می کند و مانع تحمل استرس اضافی برای بدن شماست.
۳- برای صبحانه؛ یک عدد موز، مقداری مواد غذایی حاوی 
فیبر زیاد و ماست کم چرب استفاده کنید، چراکه موز منبع غنی 
ویتامین B6 است که برای سوخت وساز لازم است، به خصوص 
زمانی که سوخت وساز بدن مانند مواقع استرس سریع است. 
توجه کنید که مصرف مکمل های اضافی ویتامین B لازم نیست، 

چون ممکن است استرس اضافی به بدن تحمیل کنید.
۴- دستگاه گوارش شما، استرس واردشده را احساس می کند، 
بنابراین دریافت مواد غنی از فیبر در طول روز کمک می کند تا 

طوفان ایجادشده در این دستگاه فروکش کند.
۵- مصرف ماست کم چرب ۲ خاصیت مهم برای بدن دارد:

- حاوی پروتئین است که بدن در شرایط استرس به آن احتیاج 
دارد.

برای  به عنوان حامی خوبی  آن  - وجود چربی کم موجود در 
سیستم ایمنی بدن هست.

6- فقط یک فنجان قهوه در طول روز مصرف کنید و از مصرف 
مواد غذایی حاوی کافئین در بقیه روز خودداری کنید، زیرا:

کافئین کلیه دستگاه های بدن را تحت تأثیر قرار می دهد. فعالیت 
بدن را افزایش و سرعت جذب املاح را کاهش می دهد. کافئین 
اضطراب شما را زیاد می کند و این آخرین چیزی است که شما به 

آن احتیاج دارید.
۷- از مصرف شیرینی به عنوان میان وعده پرهیز کنید. به جای 
آن از غلات کامل، نان کم چرب تهیه شده با شیر و انواع کیک های 

ساده خانگی استفاده کنید.
۸- ترشح هورمون هایی که در زمان استرس زیاد است، سبب 
ترشح ترکیبی به نام NPY از مغز می شود.NPY تمایل به مصرف 

شیرینی و مواد قندی را زیاد می کند.
اگر شما به تمایل خود در مصرف شیرینی پاسخ مثبت دهید، در 
بقیه روز درگیر این تمایل خواهید بود. درنتیجه مواد غذایی ای را 

مصرف خواهید کرد که خاصیت تغذیه ای ندارند.
بسیار بهتر است برای مقابله با تمایل به مصرف شکر، از نان های 
تهیه شده با آرد کامل و شکر کم، استفاده کنید. غلات کامل، 
می کنند.  تحریک  سروتونین  ترشح  برای  را  مغزی  سلول های 

هورمون سروتونین آرام بخش است.
مصرف غذاهای حاوی تریپتوفان مانند مغزهای گیاهی )پسته، 
بادام، فندق و...(، موز و غلات کامل، دستگاه عصبی را تسکین 

می دهند
۵- نمایه گلیسمیک )توانایی بالا بردن قند خون به وسیله یک 
ماده غذایی خاص( یا )GI( مواد غذایی را بشناسید. این شاخص 

به ما نشان می دهد مواد قندی )کربوهیدرات ها( با چه سرعتی 
تبدیل به قند می شوند و سطح قند خون را بالا می برند. هراندازه 
این شاخص پایین تر باشد، مواد حاوی کربوهیدرات دیرتر تبدیل به 
قند می شوند؛ بنابراین سطح قند خون را بیشتر می توانیم کنترل 
کنیم و بیشتر احساس آرامش می کنیم. هم چنین از احتمال ورود 
و ذخیره چربی های ناخواسته جلوگیری می کنیم. انواع شیرینی، 
مواد  و  دارند  بالا  گلیسمیک  نمایه  سیب زمینی،  و  سفید  نان 
غذایی ای مانند ماکارونی، برنج، لوبیا نمایه گلیسمیک پایین تری 

دارند.
عادات سالم برای جلوگیری از استرس

١. از افت قند خون جلوگیری کنید و وعده های منظم، کوچک 
و سالم بخورید.

ذرت  کرفس،  هویج،  مانند  انرژی  کم  وعده های  میان  از   .٢
بوداده ی بدون روغن و کیک های برنجی با شکر کم استفاده کنید.
٣. از انواع میوه های تازه و آب  میوه ها به عنوان طعم دهنده های 

شیرین استفاده کنید.

٤. جوشانده های گیاهی برای تسکین اعصاب مناسب هستند؛ 
می توانید آن ها را با یک قاشق غذاخوری عسل میل کنید.

گیاهی  مغزهای  مانند  تریپتوفان  حاوی  غذاهای  مصرف   .٥
)پسته، بادام، فندق و...(، موز و غلات کامل، دستگاه عصبی را 

تسکین می دهند.
برای مقابله با تمایل به مصرف شکر، از نان های تهیه شده با آرد 
کامل و شکر کم، استفاده کنید. غلات کامل، سلول های مغزی 
تحریک می کنند. هورمون سروتونین  ترشح سروتونین  برای  را 

آرام بخش است.
٦. مصرف مقدار کمی پروتئین در طول روز مانند پنیر، تخم مرغ، 
مرغ و گوشت در شرایط استرس خستگی شما را رفع می کند. اگر 
جزء افرادی هستید که خیلی زیاد دچار استرس می شوید، همیشه 

مقداری از مواد حاوی پروتئین آماده را همراه داشته باشید.
٧. غلات کامل و مواد غذایی حاوی فیبر، چرخه ایجاد گرسنگی 
را به تعویق می اندازند. انواع میوه، سبزی، ماست کم چرب و پنیر 

نیز همین کار را انجام می دهند.
٨. از انواع غذاهای بدون چربی یا کم چربی استفاده کنید.

٩. وعده های غذایی را حذف نکنید.
١٠. برای مقابله با استرس راه دیگری به غیراز غذا خوردن پیدا 

کنید.
کنید.  ورزش  روزانه  کار  از  پس  خستگی  رفع  برای   .١١
ورزش هایی را انتخاب کنید که موردعلاقه شما هستند و به شما 
آرامش می بخشند. ورزش کمک می کند تا کالری اضافه سوخته 
شود، سلامت قلب و ریه ها افزایش یابد و ذهن شما از چیزهایی که 

باعث ایجاد استرس هستند، دورنگه داشته شود.
١٢. روزانه به مدت ۳۰-۲۰ دقیقه و ۳ بار در هفته به صورت منظم 

ورزش کنید.
١٣.  در شرایط استرس از داروهای آرام بخش استفاده نکنید.

١٤. یاد بگیرید که اهداف خود را زمان بندی کنید.
١٥. اهداف واقعی انتخاب کنید نه غیرواقعی.

١٦. مهارت های مدیریت زمان را یاد بگیرید.
دارید،  نیاز  که  غذاهایی  فهرست  تهیه  برای  را  زمانی   .١٧
اختصاص دهید و از انتخاب مواد غذایی باارزش تغذیه ای کم 

پرهیز کنید.

با رعایت این رژیم استرس تان را کنترل کنید

کنترل استرس از طریق عادات سالم 

روغن کنجد، روغنی گیاهی است که از دانه های قهوه ای مایل به زرد کنجد که در آفریقا و هند 
رشد می کنند، تهیه می شود. روغن کنجد می تواند برای طعم دار کردن غذا و به عنوان یک 
چاشنی استفاده شود. همچنین، شما می توانید آن را به عنوان یک ماده افزودنی در سس ها، 

نودل ها و غذاهای تفت دادنی نیز استفاده کنید. 
از آنجایی که پردازش و تهیه روغن کنجد چندان پر هزینه نیست، استفاده از این محصول اخیرا 
از محبوبیت بیشتری برخوردار شده است. محتوای بالای ویتامین های E و K یکی دیگر از دلایل 

افزایش محبوبیت روغن کنجد محسوب می شود.
افزون بر این، دو آنتی اکسیدان قدرتمند به نام های سیسامول )Sesamol( و سیسامینول 
)Sesaminol( در دانه های کنجد وجود دارند که از التهاب پیشگیری کرده و با خنثی کردن 
رادیکال های آزاد که می توانند موجب بسیاری از بیماری ها شوند از گسترش آنها جلوگیری می 

کنند. در ادامه با برخی فواید روغن کنجد بیشتر آشنا می شویم.
مراقبت از قلب 

افزودن اندکی روغن کنجد به رژیم غذایی می تواند از شما در برابر بیماری های قلبی عروقی 
محافظت کند زیرا اسیدهای چرب چندغیراشباع موجود در آن می توانند به کاهش سطوح 

کلسترول در بدن کمک کنند.
دیابت 

مطالعات متعدد نشان داده اند که روغن کنجد به افراد مستعد ابتلا به دیابت در پیشگیری از بروز 
این شرایط کمک کرده است. این محصول به نظر می رسد می تواند به حفظ سطوح قند خون 

در بیماران مبتلا به دیابت کمک کند. طی مطالعه با حضور سوژه های حیوانی، موش هایی که با 
روغن کنجد تغذیه شده بودند، کاهش سطوح قند خون خود در مقایسه با موش هایی که این ماده 

غذایی را دریافت نمی کردند، نشان دادند.
محافظت از پوست 

روغن کنجد حاوی روی است که یک ماده معدنی مهم برای پیشگیری از پیری زودرس است. 
مطالعه ای که در دانشگاه ایالتی کالیفرنیا انجام شد، نشان داد که استفاده موضعی از روغن کنجد 
می تواند لایه ای محافظت در برابر پرتوهای مضر فرابنفش روی پوست ایجاد کند. گاهی اوقات 

روغن کنجد برای درمان بیماری های قارچی پوست نیز استفاده می شود.
تقویت تراکم استخوان 

مس و کلسیم دو ماده معدنی ضروری برای رشد استخوان هستند و روغن کنجد می تواند با 
تامین این مواد مغذی به رشد استخوان ها کمک کند. مصرف روغن کنجد می تواند به افراد پیر در 

پیشگیری از پوکی استخوان و کاهش احتمال شکستگی استخوان کمک کند.
آرتریت 

استئوآرتریت یا آرتروز شرایطی شایع بین مردم جهان است و افزودن روغن کنجد به رژیم غذایی 
می تواند به پیشگیری از درد مفاصل ناشی از این شرایط کمک کند. در یک مطالعه که طی یک 
بازه زمانی ۲۸ روزه با حضور سوژه های حیوانی انجام شد، گروهی از موش ها روزانه با روغن کنجد 
تغذیه شدند. در نتیجه مصرف این ماده غذایی، سطوح استرس اکسیداتیو ناشی از آرتریت و 
نشانگرهای دیگر کاهش داشت. برای تایید فواید روغن کنجد در این زمینه به آزمایش های بیشتر 

با حضور سوژه های انسانی نیاز است.
سلامت دهان و دندان 

روغن کنجد می تواند به سفید شدن دندان ها کمک کند و به واسطه خواص ضد باکتری خود از 
تشکیل پلاک روی دندان ها پیشگیری کند.

همچنین، گفته شده است که روغن کنجد به نابودی باکتری های مضر در دهان کمک می کند، 
بوی بد دهان را کاهش می دهد و از پوسیدگی دندان ها پیشگیری می کند. پژوهش ها در زمینه 
فواید روغن کنجد برای سلامت دهان و دندان محدود هستند، اما این ماده قرن هاست که در 

پزشکی سنتی هندی مورد استفاده قرار می گیرد.

ازفوایدسلامتروغنکنجد
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فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

توقیف بیش از 500 دستگاه استخراج ارز دیجیتال 
فرمانده انتظامی استان قم از توقیف 504 دستگاه استخراج ارز دیجیتال "بیت کوئین" 

در قم خبر داد. 
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر نصب و استفاده از 
دستگاه های ماینر تولید ارز دیجیتال در یکی از شهرک صنعتی قم، بلافاصله موضوع در 

دستور کار مأموران پاسگاه انتظامی سلفچگان قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم خاطر نشان کرد: در ادامه پس از بررسی و تایید صحت خبر و 

هماهنگی های قضائی، مأموران به محل مورد نظر اعزام شدند.
وی تصریح کرد: سپس طی بازرسی صورت گرفته از یک شرکت 459 دستگاه ماینر برای 
تولید ارز دیجیتال - بیت کوئین و یک شرکت دیگر 45 دستگاه در مجموع به ارزش 35 

میلیارد و 280 میلیون ریال کشف شد.
سردار آقاخانی گفت: مبارزه بی امان پلیس قم با قاچاق کالا و هرگونه فعالیت اقتصادی 

غیر قانونی به صورت مستمرادامه خواهد داشت.
*سرقت اموال متقاضیان کار با پیشنهاد دستمزد 30 میلیون ریالی

فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری ازسخنان خود از دستگیری سارقی خبر داد 
که پس از آشنایی با افراد و پیشنهاد دستمزد 30 میلیون ریالی، در فرصتی اموال متقاضیان 

کار را سرقت می کرد. 
 سردار آقاخانی ، اظهارداشت: در پی طرح شکایت 2 تن از افراد جویای کار در پلیس 
آگاهی استان قم، مبنی بر این که فردی با پیشنهاد دستمزد ماهانه 3میلیون تومان حقوق، 
آن ها را در فرصتی مناسب مسموم و اموال با ارزش شان را سرقت کرده است، بلافاصله 

موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی تصریح کرد: پس از بررسی مشخص شد سارق افراد جویای کار را در استان های 
همجوار شناسایی و ضمن دعوت به قم در یکی از مسافرخانه های هسته مرکزی شهر قرار 
ملاقات گذاشته و در ادامه با نوشیدنی خواب آور آن ها را مسموم و تلفن همراه و اموال با 

ارزش شان را سرقت می کرد.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: سپس مأموران طی بازدید از محل وقوع جرم و تحلیل 
اطلاعات جمع آوری شده، متهم را شناسایی و مشخص شد اهل یکی از استان های 

همجوار بوده و برای اجرای مجدد سناریوی سرقت عازم شهر قم شده است.
وی افزود: در ادامه با تلاش مأموران پلیس آگاهی استان و در اقدامی غافلگیرانه نامبرده 

در پایانه مسافربری حین پیاده شدن از اتوبوس شناسایي و دستگیر شد.
سردار آقاخانی تصریح کرد: با انتقال متهم به پلیس آگاهی استان، نامبرده طی تحقیقات 
به 4 فقره سرقت اذعان و سرانجام به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شد.
*کشف 52 کیلوگرم تریاک در قم

فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری ازسخنان خود با اشاره به کشف 52 کیلوگرم 
تریاک در قم، از دستگیري 2 متهم در این رابطه خبر داد. 

 وی اظهارداشت: در پی گیری پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم 
مشخص شد فردي قصد دارد مقدار قابل توجهی مواد مخدر تریاک را با یک دستگاه پژو 
پارس، از یک استان مرکزی به قم منتقل کند بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این 

پلیس قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه با هماهنگی مقام قضائی استان تیم عملیاتی 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای 
شناسایی خودرو مذکور آغاز که سرانجام شناسایي، توقیف و 2 نفر متهم در این خصوص 

دستگیر شدند.
سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: طی بازرسي از خودروی موصوف، 52 کیلوگرم مواد 
افیونی از نوع تریاک کشف و در نهایت متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

سرپرست پلیس راهور  استان قم  خبرداد

اجرای طرح تقسیط جرایم رانندگی 
خودروهای توقیفی 

سرپرست پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم از اجرای طرح تقسیط جرایم 
رانندگی خودروهای توقیفی در قم خبر داد. 

 سرهنگ حسن قیصری  اظهارداشت: برابر قانون، خودروهایی که دارای جریمه بیش از 
یک میلیون تومان هستند، توسط پلیس راهنمایی و رانندگی توقیف و به پارکینگ هدایت 
شوند. وی گفت:با توجه به دستورالعملی هم که اخیراً از طریق ناجا ابلاغ و در استان قم 
نیز در حال اجراست، برای کمک به رانندگانی که خودروهای آن ها به دلیل خلافی بالای 
یک میلیون تومان در پارکینگ توقیف هستند، طرح اجرای تقسیط جرایم به مرحله اجرا 

درآمده است.
سرپرست پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم افزود: مالکان خودروهایی که بالای 
یک میلیون تومان جریمه دارند و خودروها نیز در پارکینگ متوقف است، این افراد بعد از 
کنترل مدارک هویتی و مالکیتی توسط ستاد ترخیص استان قم، در صورت احراز شرایط 
ترخیص بعد از اخذ تعهد از مالک خودرو در قبال پرداخت اقساطی جرایم، حداکثر ظرف 

مدت یکسال نسبت به ترخیص خودرو اقدام خواهد شد.
وی افزود: خودروهایی مشمول این طرح هستند که در سن فرسودگی نباشند و حداکثر 
دارای بیش از 40 درصد جرایم حادثه ساز از جمله سرعت و سبقت غیرمجاز، تجاوز به چپ، 

صحبت با تلفن همراه و مواردی که شامل نمره منفی می شود را نداشته باشند.
سرهنگ قیصری تصریح کرد: خودروهایی که دارای بیش از یک میلیون تومان جریمه 
www. هستند و هنوز توقیف نشده اند، مالکان این خودروها بایستی با مراجعه به سایت
ir.Rahvar120 و در قسمت استعلام جرایم رانندگی، گزینه پرداخت موردی یا مرحله ای 
را انتخاب و بعد از مشاهده صورت وضعیت تخلف، مالک می تواند براساس توانمندی مالی 
هر تعداد از تخلفات را که مایل باشد انتخاب و با تعریف شناسه قبض و شناسه پرداخت که 

برای هر ردیف تخلف در سایت تعریف شده است، نسبت به پرداخت جریمه اقدام کند.
سرپرست پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم گفت: پرداخت جرایم باید به گونه 
ای باشد که مبلغ جریمه به زیر یک میلیون تومان کاهش پیدا کند تا اگر به واسطه تخلفی 
از سوی پلیس متوقف شدند به دلیل داشتن جرایم بالای یک میلیون تومان خودروشان 

توقیف نشود.
*اهتمام پلیس در برخورد با تخلفات حادثه ساز

سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم دربخش دیگری 
ازسخنان خود از اهتمام این پلیس در برخورد با تخلفات حادثه ساز خبر داد. 

 سرهنگ حسن قیصری  اظهارداشت: پلیس راهنمایی و رانندگی طرح اجرای برخورد با 
تخلفات حادثه ساز را با جدیت بیشتر نسبت به گذشته در دستور کار خود قرار داده است.

وی بیان داشت: رانندگانی که تعدادشان نیز بسیار کم است در صورت ارتکاب تخلفات 
حادثه ساز مانند "سرعت و سبقت غیر مجاز، لایی کشی، عبور از چراغ قرمز، حرکت در 
خلاف جهت مسیر و استفاده از تلفن همراه حین رانندگی" بدون هیچ گذشتی برخورد 
می شود. سرپرست پلیس راهور استان قم خاطر نشان کرد: چنانچه تخلفات به صورت 
همزمان صورت گیرد، وسیله نقلیه به مدت 72 ساعت توقیف شده و تمام این اقدامات در 

راستای کاهش تصادفات رانندگی در سال جاری است.
سرهنگ قیصری از رانندگان خواست، ضمن رعایت قوانین و مقررات، با مأموران پلیس 
راهنمایی و رانندگی در اجرای طرح های ترافیکی همچون گذشته همکاری لازم را داشته 

باشند.

فرمانده انتظامی استان قم :

سارقان مأمور نما را شناسایی کنید

فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری و اعتراف 2 سارق مأمورنما با 100 فقره سرقت 
در قم خبر داد و گفت: با توجه به دستور قضائی مبنی بر انتشار تصویر بدون پوشش 
متهمان، مالباختگان می توانند برای شکایت به پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان 

قم مراجعه کنند. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: متهمان با پرسه زنی با خودرو پژو 206 سفید در 
اطراف حرم مطهر طعمه های خود را از بین زائران خارجی انتخاب و با معرفی خود به عنوان 
پلیس درخواست بازرسي بدني و بررسی کیف شاکي را کرده و در فرصتی مناسب با سرقت 

کیف و محتوای داخل آن از محل متواری می شدند.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با تلاش مأموران پلیس آگاهی استان قم 
متهمان شناسایی و در یک عملیات منسجم و غافلگیرانه دستگیر و در بازرسی از منزل این 
افراد بي سیم دستي و اسکناس هاي خارجي کشف شد. وی با بیان این که هر 2 متهم به 
علت ارتکاب جرایم مشابه متعدد در استان های تهران، قم و البرز تحت تعقیب پلیس بودند، 
تصریح کرد: متهمان در تحقیقات تکمیلی به بزه انتسابی 100 فقره سرقت اعتراف و با 
تشکیل پرونده به مرجع قضائی استان معرفی شدند. فرمانده انتظامی استان قم گفت: با 
توجه به دستور قضائی مبنی بر انتشار تصویر بدون پوشش متهمان، مالباختگان می توانند 

برای شکایت به پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم مراجعه کنند.

نقل  و  حمل   سمت  به  بزرگ  شهرهای  حرکت 
انسان محور در دنیا حکایت از منسوخ شدن پل های عابر 
پیاده و اجرای طرح عبور همسطح عابران دارد که بیشتر 

به نام عابران ولی به کام ماشین ها بوده است.
با روند سریع صنعتی شدن در جهان، اکثر کشورها 
به ویژه کشورهای درحال توسعه در حال تجربه رشد سریع 
شهرنشینی هستند؛ این روند سریع توسعه شهرنشینی 
منجر به افزایش تقاضا برای زیرساخت ها نظیر تجهیزات 
شهری، تأسیسات شهری، ایجاد امکانات حمل  و نقل 
به خود  را  که سرمایه های کلانی  اتفاقی  است.  شده 

اختصاص می دهد اما هنوز هم یک جای کار می لنگد.
با همه راهکارهایی که سیستم های پیشرفته حمل  و 
نقل دنیا برای عبور و مرور سریع و سهل تر شهرنشینان 
شهرهای صنعتی و پیشرفته پیش بینی کرده اند اما هنوز 
مردم باید ساعت های زیادی از وقت خود را در راه طی 
کنند موضوعی که برای آنها خسته کننده و فرسایشی 

خواهد بود.
وجود پل عابر پیاده و عابری که در حال تلاش برای 
عبور از نرده های کشیده شده میان خیابان است در یک 
قاب تصویر، نمونه ای از همین نارضایتی هاست که به 
عرصه عمل کشیده است، عابری که از وضعیت حمل  
و نقل و پل عابر پیاده ای که با امید سهولت عبور و مرور 
او و امثال او ساخته شده است حالا خود می شود مانع 

نارضایتی.
حضور در معابر پرتردد شهر و شمارش تعداد کسانی 
که از پل عابر پیاده برای عبور و مرور استفاده می کند و 
مقایسه با کسانی که عبور از عرض خیابان و حتی پریدن 
نشان  می کنند  انتخاب  را  آن  وسط  نرده های  روی  از 

می دهد که یک جای کار می لنگد.
*عابران همیشه پیاده

عباس ذاکریان معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری 
قم معتقد است ما راه را اشتباه رفته ایم؛ چراکه به جای 

اینکه برای عبور عابر پیاده درحرکت اتومبیل سواران 
وقفه ایجاد کنیم، از عابران پیاده می خواهیم مسیر خود 

را عوض کنند تا اتومبیل ها به حرکت خود ادامه دهند.
اتفاقی که به نظر می رسد ادامه حرکت طبقه محور 
جوامع صنعتی است، یعنی درست کسی که سرمایه 
و ابزار و در اینجا ماشین را در اختیار دارد بر روی طبقه 
پایین تر که در اینجا فرد پیاده بدون وسیله نقلیه بوده 

سلطه پیدا می کند و این یعنی ایجاد نارضایتی.
پیاده  عابران  عبور  طرح  اگر  می گوید:  ذاکریان 
بر  علاوه  شود  اجرایی  به درستی  هم سطح  به صورت 
مدیریت صحیح منابع مالی همین میزان مطالبه مردمی 

از پل های عابر پیاده بلااستفاده نیز حذف خواهد شد.
به گفته معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم، 
آزادراه لازم  احداث پل عابر پیاده تنها برای بزرگ راه و 
است و برای عبور شهروندان در سطح شهر چراغ راهنما 
و خط کشی عابر پیاده کفایت می کند و برای داشتن 

شهری انسان محور ضرورت بیشتری نیز دارد.
*مدیریت صحیح منابع مالی در کنترل ترافیک

مدیریت منابع اتفاقی بوده که در شرایط فعلی با توجه 
کشور  منابع  شدید  کمبود  و  اقتصادی  مشکلات  به 
ضرورت بیشتری دارد، چراکه آن طور که ذاکریان گفته 
است برای اجرای هر پل عابر مکانیزه 4 و نیم میلیارد 
و  پیاده  عابر  خط کشی  اما  است،  لازم  اعتبار  تومان 
چراغ راهنما 40 میلیون تومان هزینه می برد که از نظر 

اقتصادی نیز بسیار مقرون به صرفه تر است.
علی نیک مدیر عامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک 
شهرداری قم نیز خاطرنشان می کند که تأمین اعتبار 
هزینه های بالای مکانیزه کردن پل های عابر پیاده نیاز به 
زمان دارد و اگر بخواهیم از طریق مکانیزه سازی پل های 
ناچار  کنیم  مدیریت  را  مردم  مرور  و  عبور  پیاده،  عابر 
می شویم که از مردم درخواست کنیم صبوری بیشتری 

به خرج دهند.

این در حالی است که با مدیریت صحیح این منابع 
و  خیابان ها  خط کشی  برای  آنها  از  استفاده  و  مالی 
نصب چراغ علاوه بر تأکید بر انسان محوری در حمل  و 
نقل شهری که دنیا امروز به سوی آن حرکت کرده است 
اتفاق خواهد  از منابع مالی نیز  بهره وری در استفاده 

افتاد.
*۱3 و نیم میلیارد تومان برای مکانیزه کردن تنها 

۴ پل عابر پیاده
پل  تنها مکانیزه سازی 4  نیک می گوید  آن طور که 
عابر پیاده در سطح شهر قم 13 و نیم میلیارد تومان 
برای شهرداری هزینه برداشته است که به زودی انجام 

می شود.
و  معبر  ده ها  می شود  آن  از  استفاده  با  که  اعتباری 
خیابان شهر قم را ساماندهی کرده و برای عبور و مرور 
عابران پیاده بهینه سازی کرد، تا علاوه بر این صرفه جویی 
در هزینه کرامت عابران پیاده بیش  از پیش حفظ شده 
و مجبور نباشند برای حرکت بدون وقفه ماشین ها مسیر 

خود را دور کنند.
ترافیک  و  نقل  و  حمل   سازمان  مدیرعامل  گفته  به 
شهرداری قم با توجه به مطالعات انجام شده پل خیابان 
ولیعصر)عج(،  بیمارستان  مقابل  اسلامی  جمهوری 
میدان  زهرا)س(،  فاطمه  مسجد  روی  روبه  پردیسان 
پلیس سابق در خیابان دل آذر و روبه روی دارالشفا در 
خیابان امام در سال جاری هر کدام با هزینه 4 و نیم 

میلیارد تومان مکانیزه می شوند.
*به نام عابران به کام ماشین ها

با همه این ها و صرف هزینه های کلان اما باز هم این 
پل ها مورد استفاده بسیاری از عابران پیاده نیستند. 
سالمندانی که توان عبور از پله های عابر پیاده را ندارند 
و برای استفاده از پله برقی هم ترس دارند نمونه ای از 
همین عابرانی هستند که از جمله مخاطبان هدف و 
اصلی پل های مکانیزه هستند، اما بعد از اجرا عملًا از آن 
استفاده ای ندارند و باز هم عبور سخت از پس میله های 
وسط خیابان را به استرس ناشی از ترس عبور از پله برقی 

ترجیح می دهند.
معلولان و به ویژه کسانی که از ویلچر برای تردد استفاده 
می کنند هم نمونه دیگری از شهروندانی هستند که این 
نوع از ایجاد زیرساخت ها برای آنها فکری نکرده است 
درصورتی که خط کشی های عابر پیاده می تواند ضامن 
عبور سالم آنها از عرض خیابان بدون ترس و واهمه از 

حضور ماشین ها باشد.
انسان محور«  و نقل  بود که »حمل   چند سال پیش 
به عنوان کلید واژه طرح جامع حمل  و نقل و ترافیک 
تهران با هدف حفظ منزلت و کرامت شهروندان اعم از 
سواره ها و پیاده ها در شهر و امکان استفاده عادلانه از 
حمل  و نقل شهری در دستور کار شهرداری این شهر 
قرار گرفت. اتفاقی که حالا بعد از چند سال نتایج آن را 
می تواند دید، آن هم در چشم های سواره ها و پیاده هایی 
راه ها خیره  آدمک سر چهار  قرمز  و  به چراغ سبز  که 

می شوند، این یعنی عدالت در حمل  ونقل شهری.

سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم تاکید کرد

لزوم قانون مندی روند بکار گیری
 اتباع خارجی در صنوف مختلف 

سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم بر لزوم قانون مندی روند 
بکار گیری اتباع خارجی در صنوف مختلف تاکید کرد. 

اتباع خارجی غیرمجاز، در  محمدرضا گروسی در جلسه طرح کنترل و ساماندهی 
سالن جلسات امام حسن )ع( استانداری قم طی سخنانی پیرامون حوزه اتباع خارجی، 
اظهار کرد:  توجه به ابعاد امنیتی و اجتماعی اتباع خارجی به ویژه اتباع خارجی غیرمجاز 
اهمیت ویژه ای دارد. وی حضور غیرقانونی اتباع خارجی غیرمجاز را موردتوجه قرار داد و 
اضافه کرد:  برخوردهای سلبی جوابگوی حل این معضل نبوده و باید راهکاری مناسب 
در این زمینه اندیشیده شود. گروسی برگزاری منظم جلسات مرتبط با امور اتباع خارجی 
را ضروری دانست و افزود: ادارات، سازمان ها و نهادهایی که در ارتباط با امور اتباع خارجی 
فعالیت دارند، در جلسات حاضر و گزارش اقدام ها و فعالیت حوزه ذیربط را بیان کنند تا 

گزارشی جامع از موضوع به استاندار ارائه شود.
وی همچنین به اشتغال اتباع خارجی در برخی صنوف و شرکت های طرف قرارداد 
سازمان ها اشاره و کرد و گفت: باید به صورت نمونه یک صنف مشخص شود تا به صورت 

گام به گام برای قانون مند کردن فعالیت و اشتغال اتباع خارجی اقدام شود.
*استفاده از سامانه های هوشمند نظارتی جهت ارتقاء امنیت و رفاه عمومی

سرپرست معاونت سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم همچنین بر استفاده از 
سامانه های هوشمند نظارتی جهت ارتقا امنیت و رفاه عمومی تاکید کرد.

گروسی در کمیته فنی استقرار سامانه های هوشمند نظارتی با اشاره به اهمیت استقرار 
از  سامانه های پایش تصویری در استان، اظهار کرد:  خوشبختانه قم در سطح کشور 
وضعیت قابل قبولی در این حوزه برخوردار است، که البته توسعه این دستگاه ها در دستور 
کار مسئولان می باشد. وی کاربردهای سامانه های هوشمند نظارتی را موردتوجه قرار داد 
و اضافه کرد:  در کنار مسائلی چون حمل ونقل و انضباط شهری، می توان از این سامانه ها 

جهت ارتقاء امنیت و رفاه عمومی بهره مند شد.
گروسی همچنین با تاکید بر انتخابات پیش رو در سال جاری، خاطرنشان کرد:  هماهنگی 
بین دستگاه ها، اصلی مهم در باشکوه برگزار شدن انتخابات است که باید با ایجاد آرامش و 

امنیت در جامعه فضای امن برای برگزاری انتخابات را ایجاد کنیم.
 

مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

راه اندازی واحد های  تقطیر و گاز مایع 
شماره 3  پالایشگاه اصفهان 

مدیر عامل شرکت پالایش نفت اصفهان  گفت :با هدف افزایش ضریب اطمینان فرآیند 
و بهبود کیفیت فرآورده هاي نفتي، واحد تقطیر و گاز مایع شماره 3 شرکت  پالایش نفت 

اصفهان به بهره برداری رسید.
با اعلام این خبراظهارداشت : ظرفیت کلی شرکت پالایش نفت  ابراهیمی  مرتضی 
اصفهان،  به طور متوسط  375 هزار بشکه در روز است که با راه اندازی واحد  تقطیر شماره 
3،  این ظرفیت در 3 واحد تقطیر، توزیع گردیده و در نتیجه موجب کاهش بار ترافیکی 
خوراک در آنها شده است. با  این روند نه تنها زمان عمر کارکرد تجهیزات بیشتر  مي شود، 
بلکه کاهش هزینه هاي عملیاتي و تعمیراتي را در پي دارد.  وی افزود:خوشبختانه با 
راه اندازی واحد تقطیر شماره3 ، علاوه بر توزیع یکنواخت خوراک در واحدهاي عملیاتي، 
ضریب ایمنی بالاتر رفته و با توجه به جدید بودن تجهیزات این واحد، کیفیت محصولات 
تولیدی نیز افزایش چشمگیر یافته است. ابراهیمی تصریح کرد :به عبارت دیگر با راه 
اندازي این واحد، ظرفیت هر کدام از واحدهاي تقطیر 1و2 ، به 120 هزار بشکه در روز 
کاهش مي یابد و  همچنین ظرفیت واحد تقطیر شماره 3 نیز روزانه   120 هزار بشکه خواهد 
بود. وي  با تاکید بر این که هدف از راه اندازی این واحد بهبود عملکرد شرکت پالایش نفت 
اصفهان بوده و ظرفیت پالایشی افزایش نخواهد شد، تصریح کرد: با راه اندازی این واحد، 

ظرفیت کلی پالایشگاه  از 375 هزار به روزانه 360 هزار بشکه کاهش مي یابد.
ابراهیمي با اشاره به اینکه با  راه اندازي واحد تقطیر شماره 3 واحدهاي کاهش گرانروي 
موجود از مدار عملیاتي نفت خام خارج شده  و در مد عملیاتي اصلي قرار  گرفتند. ادامه 
داد: این  تغییرات موجب کاهش  میزان تولید نفت کوره و به جاي آن،  افزایش محصولات 
با ارزش مانند بنزین،نفت سفید، سوخت هواپیما و گازوئیل  گردیده است. با این وجود در 
صورت نیاز کشور به تولید بنزین بیشتر، مي توان از ظرفیت پالایشی پالایشگاه در دو واحد 
جانبی غلظت شکن استفاده کرد و  خوراك شرکت  را حدود 60 تا 70 هزار بشکه  در روز 
افزایش داد. مدیرعامل شرکت  پالایش نفت اصفهان عنوان نمود: طراحي و تامین بخش 
عمده تجهیزات این واحد  که توسط سازندگان توانمند داخلي و تحت نظارت شرکت ملی 
مهندسی و ساختمان نفت ایران صورت پذیرفته است و در حال حاضر این  این واحد راه 

اندازي  و به مرحله بهره برداری رسیده است.

معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهرداری قم :

اجرای پروژه های کلان چهره شهر قم را 
تغییر داده است

معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهرداری قم گفت: اجرای پروژه های کلان و شاخص 
در سال های اخیر چهره شهر را تغییر داده است؛ پروژه شهدای مدافع حرم، 15 خرداد، 

آیت الله بروجردی، زیرگذر کریمه، پل 9 دی و غیره از جمله این پروژه ها است.
محسن رنجبر با بیان اینکه قم به کارگاه بزرگ عمرانی تبدیل شده است، گفت: پروژه های 
کلان و شاخصی در سال های اخیر اجرایی شده که چهره شهر را تغییر داده است؛ پروژه 
شهدای مدافع حرم، 15 خرداد، آیت الله بروجردی، زیرگذر کریمه، پل 9 دی و غیره از 
جمله این پروژه ها است. معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهرداری قم با بیان اینکه 
شهرداری در هر منطقه شهر در حال ساخت یک مجموعه ورزشی است، افزود: دو مورد 
از این ورزشگاه ها به زودی در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت. رنجبر با اشاره به 
توسعه فضای سبز در سطح شهر قم، گفت: نزدیک به 200 کیلومتر توسعه باغچه های 
طولی در معابر شهر صورت گرفته است. وی با اشاره به مباحث مطرح شده در خصوص 
هتل سازی در بلوار پیامبر اعظم)ص( تصریح کرد: خوشبختانه مشکلی که در این خصوص 
وجود داشت با نظر هیات حل اختلاف به نفع سرمایه گذار به نتیجه رسید و حل شد و 
این پروژه اجرایی خواهد شد. معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهرداری قم با تاکید بر 
ظرفیت های بالای بلوار پیامبر اعظم)ص( در حوزه سرمایه گذار، خاطرنشان کرد: امیدواریم 
با اقبال بیشتر شهروندان شاهد تحقق برنامه های پیش بینی شده در این بلوار در زمینه 

سرمایه گذاری باشیم.
 

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

در جنگ اقتصادی نقش فولاد مبارکه
 بسیار مهم است

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جـریان افتتاح نخستین نمایشگاه فرصت های ساخت 
داخل و رونق تولید، ضمن بازدید از غرفۀ فولاد مبارکه گفت: در جنگ اقتصادی کشور، 

نقش فولاد مبارکه بسیار مهم بوده است.
دکتر رضا رحمانی با قدردانی از روند رشد فولاد مبارکه و تلاش های این شرکت در استفاده 
از توان داخلی و ارتقای آن در راستای رونق تولید کشور گفت: توانمندی متخصصان ایرانی 

در چنین نمایشگاه هایی به فعلیت می رسد و نمود لازم را پیدا می کند.
وی با اشاره به توانمندی های متخصصان فولاد مبارکه گفت: متخصصان جوان ایرانی با 
تکیه بر فناوری های نوین، ظرفیت های بسیار قابل توجهی دارند و این نمایشگاه فرصت لازم 
برای عرضۀ این توانمندی ها را در اختیار آن ها قرار می دهد. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
افزود: این نمایشگاه نشان دهندۀ هنر مقاومت در برابر تحریم های ناحق است.وی با تأکید 
بر این که تسهیل روند تولید و رفع موانع تولید در صنعت فولاد از اولویت هاست، تصریح کرد: 
درراستای حمایت از رونق تولید و رفع مشکل کمبود سنگ آهن فولادسازان، در پی راه حل 
مناسب برای رفع کمبود گندله و کنستانتره هستیم و به زودی در جلسه ای با حضور مدیران 
مربوطه به این موضوع رسیدگی خواهیم کرد. رضا رحمانی همچنین در مراسم افتتاحیۀ 
نخستین نمایشگاه فرصت های ساخت داخل و رونق تولید گفت: این نمایشگاه آغاز یک 

حرکت بزرگ در عرصۀ تولید و صنعت کشور است.
 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم:
مشکلی در توزیع لاستیک خودرو در قم وجود ندارد

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: لاستیک مورد نیاز خودروها از 
جمله اتوبوس و کامیون به اندازه کافی وجود دارد، و هر راننده ای که در نقل و انتقال بار و 

مسافر فعالیت داشته باشد حواله لاستیک را دریافت می کند. 
ابوالفضل جمالی روز چهارشنبه در جلسه ستاد هماهنگی اربعین حسینی در تالار 
امام رضا )ع( فرمانداری اظهار داشت: در حال حاضر به دلیل فصل برداشت محصول 
و همچنین انباشته شدن بار در گمرکات و مبادی ورودی کشور لاستیک خودروها بدون 
هیچ مشکلی در اختیار رانندگان قرار داده می شود. وی بیان داشت: راهداری توزیع کننده 
لاستیک و مسئولیت تأمین آن نیز با صنعت، معدن و تجارت است و هم اکنون در استان 
لاستیک جز در برخی اندازه ها به فراوانی یافت می شود. مدیرکل راهداری قم همچنین با 
اشاره به تمهیدات اندیشیده شده برای ایام اربعین گفت: برای این ایام نیز حواله لاستیک 
به رانندگانی که در انتقال بار و اعزام زائران مشارکت دارند، واگذار خواهد شد. جمالی با 
بیان اینکه ظرفیت حمل و نقل قم محدود است، گفت: در برخی مواقع مانند ایام اربعین 
با هجوم گسترده مسافران مواجه می شویم، و به علت کاهش تعداد اتوبوس و مینی بوس 
نمی توانیم به رانندگان مجوز دربستی بدهیم. درحال حاضر بیش از سه هزار کامیون درقم 
فعال می باشد. 670 دستگاه ناوگان حمل و نقل مسافری شامل 249 دستگاه اتوبوس، 

225 دستگاه مینی بوس و 196 دستگاه سواری نیز در این استان فعالیت دارد.

لزوم رعایت عدالت در حمل  و نقل شهری درقم

پلهایعابرپیادهبهنامپیادههابهکامسوارهها

فعالیت های تاکسی های اینترنتی شاید در نگاه نخست مورد رضایت مردم باشد ولی 
به نوعی سبب تهدید شغلی شش هزار راننده تاکسی شده است.

استفاده از فضای مجازی و دنیای گسترده فضاهای تحت وب جزئی جدا ناپذیر 
انسان امروز محسوب شده و انکار آن مانند قطع یکی از عضوهای ضروری بدن نیازمند 
پرداخت غرامت های سنگین است البته باید اعتراف کنیم عقب ماندگی حاصل از پرهیز 

از همگامی با دنیای امروز را هیچ غرامتی نمی تواند جبران کند.
تاکسی های اینترنتی نیز به عنوان یکی از محصولات فضای مجازی جزو موضوعاتی 
است که در چند سال گذشته اما و اگرهای بسیاری را پشت سر گذاشته و با وجود 
گزارش ها و خبرهای تأییدی و انتقادی هنوز جذابیت خود را برای هر دو گروه موافق 

و مخالف خود حفظ کرده و باید صادقانه اعتراف کنیم ناگزیر به استفاده از آن هستیم.
*قوانین مغایر با فعالیت تاکسی های اینترنتی

همان طور که مرتضی عزتی مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم تأکید دارد: 
ما نمی توانیم همگام به دنیا و برنامه های روز در حوزه حمل  و نقل حرکت نکرده و 
به این مطالبه مردمی پاسخ ندهیم. اما قوانین موجود در حوزه حمل  و نقل عمومی، 
فعالیت تاکسی های اینترنتی را مجاز نمی داند زیرا در قانون، حفظ امنیت مسافر و تأیید 
صلاحیت راننده مهم ترین اصل و وظیفه سازمان های مرتبط با حمل  و نقل عمومی 
تعریف  شده است.  عزتی با اشاره به همین تأکید قانون بیان می کند: طبق مانده 207 
راهنمایی و رانندگی، حمل  و نقل عمومی با ماشین شخصی تخلف و غیرقانونی است 
و همچنین ماده قانونی 31 و 32 راهنمایی و رانندگی و ماده 9 و 13 قانون حمل  و نقل 
عمومی و مدیریت سوخت، حمل  و نقل مسافر درون شهری را با شهرداری و سازمان های 

تابع آن مانند تاکسیرانی و اتوبوسرانی می داند.
این در حالی است که فعالیت تاکسی های اینترنتی بر محور ماشین های شخصی و 
خارج از کنترل و نظارت سازمان تاکسیرانی است. نظارتی که نخستین نتیجه آن امنیتی 

بوده که یک مسافر برای تردد در هر ساعت از شبانه روز در شهر به آن نیازمند است.
این  در  نیز  اسلامی  شورای  مجلس  رئیسه  هیئت   عضو  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
زمینه معتقد است: امروز تاکسی های اینترنتی به یکی از مشکلات مهم سازمان های 
تاکسیرانی کشور تبدیل  شده و بررسی ابعاد گوناگون تاکسی اینترنتی در مجلس نیز تا 

امروز بی نتیجه مانده است.
*امنیت مسافران حلقه گم شده تاکسی های اینترنتی

البته ایجاد رقابت در ارائه خدماتی باکیفیت تر و حرکت به سمت خصوصی سازی را هیچ  
کس نمی تواند رد کند اما در حوزه حمل  و نقل عمومی نباید سبب فراموشی مهم ترین 

رسالت این حوزه یعنی حفظ امنیت مسافران شود.
عباس ذاکریان معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم نیز بر این موضوع تأکید 
داشته و تصریح می کند: این معاونت مخالف فعالیت های تاکسی های اینترنتی در 
سطح شهر نیست اما باید تحت نظارت تاکسیرانی قرار گرفته و رانندگان آن مجوز و 

صلاحیت های لازم برای تردد در سطح شهر و حمل  و نقل عمومی را دارا باشند.
این در حالی است که وی حفظ امنیت مسافر در کنار حمل  و نقل ارزان را از اصول مهم 
و اولیه سازمان دانسته و تاکسی های اینترنتی که در حال حاضر در حال فعالیت هستند 

را فاقد مهم ترین استاندارد یعنی امنیت می داند.
*تجمیع تاکسیرانی و تاکسی های اینترنتی

با توجه به مطالبه مردمی نمی توانیم مانع فعالیت آن ها شویم، همان طور که  امیرآبادی 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بیان می کند: تاکسی های اینترنتی برای 
مسافران جذابیت بیشتری داشته و این انتخاب مردم بوده و نمی توانیم در برابر خواسته 

مردم شورای امنیت ملی تشکیل دهیم و همه رانندگان تاکسی اینترنتی را دستگیر کنیم.
اما باید با توجه به مطالبه مردم و دغدغه مسئولان این حوزه، به راه سومی هم اندیشید 
و آن تجمیع تاکسیرانی و تاکسی های اینترنتی تحت نظارت تاکسیرانی است، زیرا فراتر 
از اما و اگرهای حفظ امنیت مسافر که بعد از گذشت چندین سال هنوز گردانندگان 
تاکسی های اینترنتی نتوانسته اند مسئولان را متقاعد کنند، استفاده گسترده مردم از 
این نوع تاکسی ها خانواده تاکسیرانی را دچار بحران های غیرقابل جبران کرده است که 

باید بیش از بیش مورد توجه قرار گرفته و این راه سوم را ضروری نشان می دهد.
خانواده  بزرگ تاکسیرانی که سال ها در همه شرایط در کنار مردم بوده و امروز دچار 
اینترنتی  بی مهری شده است، خانواده ای که در مقابل کسانی که در تاکسی های 
فعالیت کرده و شغل دوم آن ها محسوب می شود، موظف به حفظ استاندارهای سازمان 

تاکسیرانی بوده و حمل ونقل مردم شغل اصلی آن ها محسوب می شود.
راهکاری که مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم آن را پایانی بر همه تنش های 
موجود در این حوزه می داند و می گوید: حفظ و تأمین خانواده شش هزار تاکسی ها در 
قم و امنیت مسافران از دغدغه ها و اصول سازمان تاکسیرانی بوده که باید در فعالیت 

تاکسی های اینترنتی نیز لحاظ شود.
گردانندگان تاکسی های اینترنتی می توانند با اولویت قرار دادن تاکسی ها در جذب و 
اختصاص دادن تاکسی و البته با همان سیستم امتیازدهی و میزان رضایت مردمی هم 
خواسته مردم را تأمین کنند و هم در چهارچوب قانون و حفظ امنیت مسافر آزادانه و بدون 

دغدغه به صورت گسترده ای فعالیت داشته باشد.
*مطالبه دوسویه؛ فعالیت تاکسی های اینترنتی در کنار خانواده تاکسیرانی

اما ما به عنوان مسافران تاکسی های اینترنتی چقدر به تحقق این خواسته تاکسیرانی 
برای تأمین امنیت خود و حفظ خانواده تاکسیرانی می توانیم کمک کنیم؟ آیا تنها کم 
شدن هزینه های حمل  و نقلی می تواند مسئولیت ما را در مقابل حفظ امنیت خود 
و امنیت شغلی شش هزار راننده تاکسی که تا امروز ما را همراهی کرده اند را کمرنگ 

می کند؟
آیا می توانیم این مطالبه خود بر حفظ و فعالیت تاکسی های اینترنتی را دو سویه کرده و 
از گردانندگان تاکسی های اینترنتی درخواست امنیت خود و حفظ امنیت شغلی و تأمین 

اقتصادی خانواده 6 هزار نفری تاکسیرانی را نیز داشته باشیم؟

دست تاکسی های اینترنتی در جیب خانواده تاکسیرانی؛ 
تهدید شغلی ۶ هزار راننده تاکسی در قم

مدیر کل پیشگیری ورفع تخلفات شهری قم مشارکت  
رفع  در  موفقیت  عامل  را  دستگاه ها  همدلی  و  مردم 

تخلفات شهری عنوان کرد.
احمدرضا شفیعی درگفت وگویی در تشریح سیاست ها 
وبرنامه های اجرایی این اداره کل در رفع تخلفات شهری 
شهرداری  شهری  مدیریت  اظهارداشت:مجموعه 
کلانشهر قم با نگاهی مبتنی بر قانون محوری واخلاق 
مداری نسبت به شناسایی آسیب ها وبررسی راهکار ها با 

ایجاد زیر ساخت های حمایتی شکل گرفت.
زمینه های  در  اجرایی  داد:سیاست های  ادامه  وی 
مختلف شهری از جمله تخلفات شهری و آسیب های 
اجتماعی تدوین و به سازمان ها ابلاغ شد تا با توجه به 
وضع موجود، برنامه ها و اقدامات راهبردی ویژه ای را بر 

اساس نیاز اجرایی نمایند.
مناسب  زیرساخت های  کرد:ایجاد  تصریح  شفیعی 
،تعاملات برون سازمانی در بخش قضایی و انتظامی به 
منظور پرکردن برخی از خلاء های قانونی در برخورد با 
متخلفین شهری، تبیین شاخص های راهبردی 1400 
در تمام مجموعه های مدیریت شهری برای بهره برداری 
بهینه اعتبارات و امکانات در اجرای برنامه ها و پروژه های 
شهری، از جمله اهم اقدامات در شهرداری کلانشهر قم 

در مسیر خدمات رسانی پویا به زائرین ومجاورین کریمه 
اهل بیت حضرت فاطمه معصومه )س(بود.

مدیر کل پیشگیری ورفع تخلفات شهری شهرداری قم 
خاطرنشان کرد:در این راستا با ایجاد تعاملات سازنده 
قضایی وانتظامی و عنایات ویژه ای که دادستان محترم 
قم جناب آقای دکتر مهدی کاهه از بدو ورود به دادستانی 
در زمینه ارتقای ضریب ایمنی و امنیت وسلامت زائرین 
ایشان  ارزنده  حمایت های  با  و  اند  داشته  مجاورین  و 
گام های بسیار موثری در مسیر سیاست های راهبردی در 
جهت رفع تخلفات شهری در تمام مباحث اعم از رفع سد 
معبرخودرو ها ودستفروشان، کاهش تخلفات ساختمانی 

وکاهش آسیب های اجتماعی در شهر برداشته شد.
وی افزود:طرح انتظام بخشی به معابر شهری درسه 
بخش وپس از سازماندهی دقیق عوامل و تهیه نقشه 
راه واخذ پشتیبانی های لازم قضایی وانتظامی مطابق 
اولویت ها وبنا به حساسیت ها و اآسیب پذیری منطقه ای 

اجرا شد.
ادامه  پیشگیری ورفع تخلفات شهری قم  مدیر کل 
داد:در مرحله نخست نسبت به پاکسازی معابر در هسته 
مرکزی وبه خصوص پیرامون حرم مطهر ومسجد مقدس 
میوه  ها ی  خودرو  از  مربوطه  منتهی  ومعابر  جمکران 

فروش ودست فروشان اقدام گردید که در مرحله بعدپس 
از شناسایی وتشکیل پرونده برای افراد مذکور با رعایت 
ضوابط شهری درمحل های موقت و یا دربازار روز جهت 

فعالیت جانمایی شد.
بیان  خود  ازسخنان  دیگری  دربخش  شفیعی 
داشت:در گام بعدی وپس از اجرای کامل طرح در رینگ 
اولویتی شهر نسبت به اجرای طرح پاکسازی معابر در 
رینگ دوم اولویت که شامل حاشیه های شهری و معابر 
درجه دوم بود اقدام صورت گرفت که طرح پاکسازی 
وساماندهی میدان نبوت وبلوار جمهوری از همین مورد 
بود که با مشارکت دستگا های ذی ربط اجرا شدکه خود 
از دغدغه ها ودر خواست های مکرر شهروندان گرامی 
بود و تمامی این موارد باعث کسب رضایتمندی نسبی از 
طرح های اجرایی در رفع تخلفات شهری گردیده است.

مدیر کل پیشگیری ورفع تخلفات شهری شهرداری 
بازار های  ساماندهی  با  است  گفت:امید  پایان  در  قم 
موقت با رعایت اصول استانداردو توسط سازمان های 
مربوطه در مجموعه مدیریت شهری وحمایت و مشارکت 
خصوص  وبه  ساماندهی  کمیته  عضو  دستگا های 
شهروندان عزیز بتوانیم در این مسیر گام های محکم 

تری برداریم.

مدیر کل پیشگیری ورفع تخلفات شهری شهرداری قم عنوان کرد
رفع موفقیت آمیز تخلفات شهری در سایه مشارکت مردم وهمدلی دستگاهها 



5 شنبه -پنجم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4850
اقتصادی

میثم طاهری

در حالی که اعلام شده تکلیف صنعت رمز ارزها به زودی در قالب 
مصوبه ای مشخص می شود، اما کارشناسان و فعالان این صنعت از 
جزئیات آن خبر ندارند؛ آنها نگران هستند این طرح پس از چندین 
سال وقت کشی، به جای سروسامان دادن به وضعیت این فناوری 

جدید، به پیچیدگی ها و ابهامات موجود اضافه کند. 
پیش نویس طرح ساماندهی ارز دیجیتال در کمیسیون اقتصادی 
دولت تهیه شده و در انتظار بررسی در هیأت دولت است. در صورت 
تصویب این طرح در هیأت دولت، ابعاد قانونی فعالیت صنعت رمز 

ارزها در کشور مشخص و اعلام می شود.
با وجود مزایایی که تصویب این طرح داشته و می تواند این صنعت 
و فناوری جدید را قانونمند کند، مشکلی که وجود دارد این است که 
جزئیات این طرح هنوز اعلام نشده و مشخص نیست که آیا این طرح 

می تواند همه مسائل مرتبط با این صنعت را پوشش دهد یا خیر؟
پیگیری هانشان می دهد که برای تدوین مواد و بخش های مختلف 
طرح قانونمند کردن صنعت ارزهای دیجیتال، با فعالان و نمایندگان 
این صنعت مشورت نشده و کسی نظرات و پیشنهادات آنها را جویا 
در  که  طرح  این  جزئیات  به  دستیابی  برای  تلاش  است.  نشده 
کمیسیون اقتصادی در حال بررسی است نیز به نتیجه نرسیده و به 
قول یکی از فعالان این صنعت »هنوز مشخص نیست که چه آشی 
قرار است پخته شود.« تصویب قوانین یک طرفه توسط دستگاه های 
حاکمیتی که بدون مشورت و نظرخواهی با فعالان بخش خصوصی 
از این نیز سابقه داشته است. تجربه نشان  انجام می شود، پیش 
فعالان  نظرات  از  اطلاع  و  مشورت  بدون  قوانین  تصویب  داده 
بخش خصوصی، همواره باعث تصویب قوانینی ناقص شده که به 

جای حل چالش ها، خود مشکلی به مشکلات موجود افزوده است.
*بی خبری فعالان صنعت ارزهای دیجیتال از تصمیمات جدید
دبیر انجمن بلاکچین ایران به عنوان نماینده صنعت رمز ارزها در 
کشور در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره طرح قانونمند 
کردن صنعت ارزهای دیجیتال در کشور که قرار است به زودی به 
تصویب برسد، گفت: اصلًا از مفاد و این طرح اطلاعی نداریم و هیچ 

مشورتی با ما به عنوان نماینده این صنعت نشده است.
»یاشار راشدی« اضافه کرد: با سایر فعالان صنعت رمز ارز در کشور 
نیز در ارتباط هستیم و جلساتی داشته ایم، اما با آنها نیز مشورتی 

نشده و نظرات و پیشنهادات آنها اخذ نشده است.
دبیر انجمن بلاکچین ایران یادآور شد: کارگروه ماینینگ )استخراج 
ارزهای دیجیتال( را نیز با حضور فعالان و کارشناسان این صنعت 
تشکیل داده ایم که برای تدوین این طرح می توانستند از نظرات و 
تجربیات آنها استفاده کنند اما متأسفانه با آنها نیز تماس و ارتباطی 

برقرار نشده است.
وی خاطرنشان کرد: مشخص نیست که چه تصمیماتی قرار است 
در قالب این طرح اتخاذ شود اما امیدواریم که قانونی جامع و کامل 

باشد تا بتواند همه جوانب این صنعت را پاسخگو باشد.
راشدی با تاکید بر لزوم تدوین قانون جامع درباره صنعت ارزهای 
دیجیتال گفت: نمی دانیم که آیا منافع فعالان و سرمایه گذاران این 
صنعت در این طرح تأمین خواهد شد یا خیر؟ مشخص نیست که آیا 

قرار است قانونی یک طرفه و ناقص به تصویب برسد یا خیر؟
پیامدهای منفی قانونگذاری ناقص و یک طرفه

دبیر انجمن بلاکچین ایران با برشمردن پیامدهای تصویب قانون 
به  که  قانونی  اگر  افزود:  دیجیتال،  ارزهای  صنعت  درباره  ناقص 
تصویب برسد نتواند نیازهای فعالان این صنعت را تأمین کند، احتمال 

دارد فعالان این صنعت به سوی فعالیت های زیرزمینی سوق پیدا 
کنند که کنترل آنها بسیار سخت خواهد بود.

راشدی با بیان اینکه با توجه به ماهیت کسب و کارهای مربوط به رمز 
ارزها، در حالت عادی، قابل شناسایی نیستند، اضافه کرد: بنابراین 
قانون گذار باید شرایطی را فراهم کند تا فعالیت آنها تسهیل شده و 

شناسایی فعالیت هایشان امکان پذیر شود.
مبادلات  برای  را  مقرراتی  کشورها  برخی  در  کرد:  اضافه  وی 
)اکسچنج( ارزهای دیجیتال با پول های رایج )فیات( فراهم کرده اند 
که از طریق آنها جلوی فعالیت های غیرمجاز و غیرقانونی گرفته شده 

است.
راشدی گفت: برخی دولت ها هوشمندانه عمل کرده و به جای 
سرکوب، با قانونگذاری درست توانسته اند معاملات رمز ارزها را شفاف 

کرده و فعالیت های غیرمجاز و پولشویی را شناسایی کنند.
دبیر انجمن بلاکچین ایران ادامه داد: اگر مبادلات رمز ارزها با 
پول های رایج، غیرقانونی اعلام شده و منافع فعالان این صنعت 
تأمین نشود، زمینه برای انجام معاملات غیر قانونی، کلاهبرداری و 

فعالیت های زیرزمینی فراهم می شود.
*ساماندهی رمزارزها نیازمند هماهنگی فرادستگاهی

مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: صنعت ارزهای 
دیجیتال و رمز ارزها از سه جنبه، مورد توجه قرار دارند که اول در 
بخش ماینینگ و استخراج، دوم در بخش خرید و فروش و مبادلات 

مالی و سوم تولید رمز ارزهای بومی و ملی است.
»نیما امیرشکاری« افزود: این سه بخش، موضوعات بسیار متفاوتی 
را در بر می گیرند که نهادها و دستگاه های مختلف با آنها در ارتباط 

هستند و به یک وزارتخانه و یا ارگان خاص، اختصاص ندارد.
با  مواجهه  در  اداری  بوروکراسی  کند  ساختار  به  اشاره  با  وی 
جدید،  فناوری های  با  مواجهه  در  گفت:  جدید،  فناوری های 
ساختارهای اداری و حاکمیتی، بسیار کند رفتار می کنند و انعطاف 

و تحرک لازم را ندارند.
مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
بخش  و  خصوصی  بخش  فعالان  معمولًا،  کرد:  اضافه  مرکزی 
به سراغ  از بخش دولتی  دانشگاهی، دانشجویان و جوانان زودتر 
این فناوری ها می روند و بخش حاکمیتی بسیار دیر نسبت به این 

فناوری ها واکنش نشان می دهد.
وی یادآور شد: در بخش رمرز ارزها نیز همانند سایر فناوری های 
جدید ما شاهد تأخیر زمانی میان تولید نوآوری تا قانونی شدن آن در 

کشور هستیم.
مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی با بیان اینکه بر اساس تصمیمات جدید قرار است وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، متولی بحث ماینینگ )استخراج ارزهای 
دیجیتال کشور( در کشور شود، اظهار داشت: از این نظر که باید 
تجهیزاتی وارد و در کارگاه ها و مزارع صنعتی نصب شود، با وزارت 

صنعت در ارتباط است، اما این همه ماجرا نیست.
امیرشکاری خاطرنشان کرد: باید توجه داشت که بیت کوین و سایر 
رمز ارزها، دارای ماهیت پولی و مالی نیز هستند که این موضوع آنها را 

از سایر کالاهای صنعتی متمایز می کند.
وی اضافه کرد: ارزهای دیجیتال به نوعی پول مجازی نیز هستند 
که می توانند فضای پولی و مالی کشور را تحت تأثیر قرار دهند، این 
ارزهای دیجیتال دارای مکانیسم عرضه و تقاضا ویژه خود هستند 
که می توانند حوزه اقتصاد را دچار نوسان کند، بنابراین مشاهده 

می کنیم که تأثیر آن فراتر از حوزه کاری وزارت صنعت است.
مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
ارزهای  صنعت  ساماندهی  برای  بنابراین  کرد:  تصریح  مرکزی 
دیجیتال و استخراج آن باید بین دستگاه ها و سازمان های مختلف 
کشور هماهنگی وجود داشته باشد که متأسفانه تجربه نشان داده، 
برقراری این هماهنگی بین ارگان های مختلف حاکمیتی به سختی 

امکان پذیر است.
امیرشکاری به ماهیت پیچیده ارزهای دیجیتال اشاره کرد و گفت: 
تولید، خرید و فروش و استفاده از این ارزها دارای ریسک های بسیاری 
است به همین دلیل دستگاه ها و نهادهای خاصی نمی توانند به 

راحتی مسئولیت آن را بپذیرند.
برخورد محتاطانه کشورها و نهادهای بین المللی با بیت کوین

مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی به بی ثباتی اقتصادی و ارزی سال های اخیر در کشور اشاره 
کرد و گفت: در سال های گذشته، چالش ها و مسائل مهمی در عرصه 
اقتصادی و پولی رخ داده که از جمله آنها می توان به نوسان نرخ 
ارز و فعالیت مؤسسات مالی غیرمجاز اشاره کرد که آنها تلاطم های 

اقتصادی را به دنبال داشته اند.
وی اضافه کرد: بنابراین ورود یک فناوری جدید که ماهیت مالی و 
پولی دارد و حتی در عرصه بین المللی نیز دولت های مختلف با آن 
دچار چالش هستند نمی تواند به راحتی در عرصه اقتصادی کشور 
جای خود را پیدا کند و نهادهای مسئول نسبت به آن احتیاط زیادی 

خواهند داشت.

امیرشکاری با بیان اینکه برخورد محتاطانه با بیت کوین و سایر 
ارزهای دیجیتال تنها به ایران اختصاص ندارد، خاطرنشان کرد: حتی 
در عرصه جهانی، بانک های مرکزی و نهادهای بین المللی تاکنون 
نتوانسته اند چالش خود با ارزهای دیجیتال راه حل کنند و به یک 
جمع بندی برسند، بنابراین نباید انتظار داشت که در کشور ما نیز به 

سرعت موضوع ارزهای دیجیتال به ثبات و جمع بندی نهایی برسد.
وی یادآور شد: اگر در دنیا برخی کشورها توانسته بودند که به یک 
چارچوب کاری مشخص درباره ارزهای دیجیتال برسند، بانک مرکزی 
ایران نیز می توانست از تجربه آنها استفاده کنند اما تاکنون چنین 

موضوعی در عرصه بین المللی تحقق نیافته است.
*ادامه حیات ارزهای دیجیتال در حالت بی قانونی

این مسئول پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی در پاسخ به این 
سوال که صنعت ارزهای دیجیتال مانند همه فناوری های جدید حتی 
با وجود مخالفت دولت به راه خود ادامه می دهند و معطل تصمیمات 
دولت ها نمی مانند، گفت: در کشور ما تجربه مواجهه با این فناوری ها 
و چالش ها وجود دارد بطوری که پس از مدتی، نهادهای مسئول و 
مردم با فناوری ها و ابزارهای جدید کنار می آیند بدون آنکه قانون 

مشخصی درباره استفاده از آنها وجود داشته باشد.
فناوری های  این  با  مواجهه  در  معمولًا  کرد:  اضافه  امیرشکاری 
و  گرفته  منفی شکل  و  پلیسی  از چندگاه یک فضای  جدید، هر 
هجمه ای صورت می گیرد اما پس از مدتی همه چیز به حالت عادی 

در می آید.
وی یادآور شد: ماهیت ارزهای دیجیتال از موضوعاتی است که هیچ 
نهادی نمی تواند به آسانی مسئولیت آن را بپذیرد اما از سوی دیگر، 

سعی می کنند نسبت به آن نیز موضع کاملًا منفی اتخاذ نشود.
وی تصریح کرد: بهترین حالت این است که درباره صنعت ارزهای 
دیجیتال، قانون مشخصی تدوین شود که از طریق آن ریسک های 

مربوط به فعالیت این صنعت پوشش داده شود.
امیرشکاری خاطر نشان کرد: اما مساله این است که این صنعت 
در عرصه جهانی نیز دارای ابهامات زیادی است که سایر کشورها 
نتوانسته اند درباره آن به نتیجه برسند، بنابراین نباید انتظار داشت که 
در کشورمان به سرعت درباره این صنعت پیچیده، قانونگذاری شود.

*عدم شناخت برخی دستگاه های حاکمیتی نسبت به ارزهای 
دیجیتال

مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی اضافه کرد: مسئولان و نهادهای دولتی هنوز شناخت کافی 
درباره این صنعت ندارد، بنابراین برخی از دستگاه ها به دلیل عدم 

شناخت کافی، موضع منفی درباره آنها اتخاذ می کنند.
ارزهای دیجیتال در کشور  از  امیرشکاری درباره میزان استفاده 

گفت: آمار دقیقی از معاملات در کشور وجود ندارد.
کاربرد بیت کوین در تجارت های خرد

مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی درباره کاربرد ارزهای دیجیتال برای فعالیت های تجاری گفت: 
به دلیل اینکه دولت هنوز این ارزها را به رسمیت نشناخته، نمی توان 
از بیت کوین و سایر ارزهای دیجیتال برای نقل و انتقال کالا از مجاری 

رسمی مانند گمرک استفاده کرد.
امیرشکاری یادآور شد: گمرک برای تأیید مدارک قانونی، پرداخت 
پول های رایج جهانی را می پذیرد، بنابراین واردات یک کالا در ازای 

پرداخت بیت کوین در حال حاضر در گمرک قابل پذیرش نیست.
و  مسافران  خرد،  تاجران  معمولًا  اساس  این  بر  کرد:  اضافه  وی 
افرادی که در خارج از کشور مشغول به تحصیل هستند از این ارزهای 

دیجیتال استفاده می کنند.

ایمان گزارش می دهد؛
سرنوشترمزارزهادرانتظارمصوبهایپررمزوراز

رئیس سازمان امور مالیاتی: 

تنها۸.5درصددرآمدایرانیها
صرفمالیاتمیشود

رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: در دیگر کشورها ۲۵ درصد از درآمدهای مردم صرف 
پرداخت مالیات می شود اما این رقم در ایران ۸.۵ درصد است و فاصله بین این دو رقم 

سبب فشار بر بخش های دیگر جامعه می شود. 
امید علی پارسا روز پنجشنبه در نشست شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
در مشهد افزود: نظام مالیاتی سنتی اطلاعات واقعی مودیان را در اختیار سازمان امور 
مالیاتی قرار نمی دهد، اکنون دوران گذار از نظام مالیاتی سنتی به نظام مالیاتی مدرن 
است، در نظام مالیاتی مدرن همه ابزارها الکترونیکی می شود و بدون آن نمی توان 

سرعت، صحت، دقت و نظارت لازم را در حوزه مالیات داشت.
وی اظهار داشت: اکنون همه فرآیندهای نظام مالیاتی در کشور الکترونیکی و همه 
چیز شفاف شده است اما روح حاکم بر حسابرسی و حساب و کتابها در کشور همچنان 
سنتی است، این نظام به شکل کنونی به هیچ وجه پاسخگوی نظام اقتصادی رو به تعالی 

مورد نظر نظام جمهوری اسلامی نیست.
وی گفت: در نظام مالیاتی مدرن یا مالیات هوشمند باید همه ریزداده های مالی، 
ملک و املاک، ورود و خروج مودیان در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گیرد یعنی نظام 

مالیاتی مبتنی بر سرعت، درآمد و صحت باشد.
پارسا افزود: در سایر کشورها نظام مالیاتی بطور کامل هوشمند شده و وضعیت مالی 
و دارایی همه شهروندان در اختیار حاکمیت است و فرارهای مالیاتی و بی عدالتی و بی 
نظمی از بین رفته است. وی با اشاره به لزوم رها شدن از صورتحساب و شرکت صوری، 
فساد و فرار و بی عدالتی مالیاتی اظهار داشت: باید سامانه متمرکزی به نام سامانه 
مودیان کشور با محوریت سازمان امور مالیاتی مستقر شود تا همه خرید و فروش در 
کشور به گونه ای انجام شود که گویی صورت حساب آن توسط سازمان امور مالیاتی 
صادر شده است. او گفت: گام نخست در توسعه مالیاتی، الکترونیکی کردن کلیه 
روشهای سنتی و حرکت به سوی مالیات هوشمند است به این معنا که همه ریزداده های 

اقتصادی کشور در اختیار حاکمیت قرار گیرد. 
پارسا اظهار امیدواری کرد در کوتاه ترین زمان و حداکثر طی ۱۵ ماه، سازمان امور 
مالیاتی بتواند ریزداده های اقتصادی کشور را در اختیار گیرد تا در درازمدت بتواند از 

فرارهای مالیاتی و بی عدالتی در پرداخت مالیات جلوگیری کامل به عمل آورد.
فرار مالیاتی به منزله دزدی و برداشتن از بیت المال است

وی افزود: سازمان امور مالیاتی فقط مسئول پر کردن خزانه نیست بلکه مسئول توسعه 
کشور نیز می باشد و توسعه را در "فعالیت آزاد عوامل غیردولتی تحت قواعد مناسب 

دولتی" می داند لذا همه امور باید شفاف انجام شود.
پارسا گفت: قواعد و قوانین ما در حوزه اقتصادی خیلی بازدارنده نیست، مجموعه 
قواعد موجود نه جرم را به درستی تبیین می کنند و نه مجازات آن مناسب است و در این 
راستا باید مقررات و قواعدی در حوزه مالیاتی تعیین شوند که به معنای واقعی بازدارنده 

باشند.
 رئیس سازمان امور مالیاتی اظهار داشت: طبق ماده ۶۹ مکرر قانون مالیات های 
مستقیم، همه دستگاه های دولتی باید هرچه ریزداده دارند به سازمان امور مالیاتی ارائه 
کنند. این حکم در سال های گذشته، به شایستگی اجرا نشده و در هفته گذشته نیز رویه 

ها تغییر کرده و عمده دستگاه ها در حال ارائه ریزداده های خود هستند.
وی گفت: شعار ما در سازمان امور مالیاتی این است که حمایت محدود، مشروط، 
تضمین دار، کاهنده و مشخص از واحدهای اقتصادی داشته باشیم، فساد و فرار مالیاتی 

خط قرمز ما است، فرار مالیاتی به منزله دزدی و برداشتن از بیت المال است. 
برای جلوگیری از فرار مالیاتی راهی جز هوشمندسازی مالیات نداریم 

او افزود: برای جلوگیری از فرار مالیاتی راهی جز هوشمندسازی مالیات نداریم و طبق 
برنامه ریزی های انجام گرفته، تلاش شده است بودجه سال ۹۹ استانها مبتنی بر اصلاح 

نظام درآمد هزینه ای باشد که درآمدهای مالیاتی نیز بخشی از آنهاست.
پارسا اظهار داشت: رویکرد اصلی این است که فضای اقتصادی در استانها به گونه ای 

تغییر کند که راهبرد مسلط بر همه آنها، حداکثر کردن درآمدهای استانی شود.
وی گفت: با نظام فعلی درآمد هزینه ای در استانها، دست اندرکاران انگیزه ای برای 
افزایش درآمد استانی ندارند اما می توان با تغییر قواعد این انگیزه را برای استانها ایجاد 
کرد که این امر با رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح شد و ایشان نیز نسبت به اصلاح 
نظام درآمد هزینه ای در بودجه ۹۹ دستور لازم صادر کردند. وی افزود: اگر مدل توزیع 
اعتبارات یکپارچه، تضمین دار، شفاف و روشن شود به اصلاح نظام درآمد هزینه ای 

استانها کمک می کند.
 پارسا با اشاره به تکمیل طرح جامع نظام مالیاتی توسط این نهاد اظهار داشت: باید 
زیرساختی ایجاد شود که همه ریزداده های اقتصادی اعم از درآمد و ملک و املاک مردم 
در اختیار سازمان امور مالیاتی باشد، در غیر این صورت همچنان مشکلات بر کشور 

حاکم خواهد بود.
*بساط تخلفات مالیاتی برچیده می شود 

امید علی پارسا همچنین در مراسم تکریم و معارفه روسای جدید و سابق مرکز عالی 
دادخواهی مالیاتی و تشخیص صلاحیت حرفه ای با اشاره به مجموعه اقدامات در حال 
انجام در این سازمان اظهار داشت: مالیات هوشمند به عنوان دومین گام پس از طرح 
جامع مالیاتی از جمله مهمترین طرح های در حال اجرا در سازمان امور مالیاتی کشور 
است. پارسا تصریح کرد: با تمرکز کلیه ریزداده ها در سازمان امور مالیاتی، بساط بسیاری 

از تخلفات احتمالی برچیده خواهد شد. 
وی جلوگیری از فرار مالیاتی، حمایت از تولیدکنندگان واقعی و اصلاح روش ها و 
تشکیلات اداری را از دیگر اولویت های راهبردی سازمان امور مالیاتی کشور دانست که 

در دست اقدام است. 

  بانک مرکزی اعلام کرد:

افزایش۱۸درصدیماندهتسهیلاتبانکی
 آمارهای بانک مرکزی از افزایش ۲۴.۲ درصدی مانده سپرده ها و ۱۸ درصدی مانده 

تسهیلات بانکی در پایان فروردین ۹۸ نسبت به مقطع مشابه سال قبل، حکایت دارد.
گزارش بانک مرکزی از وضعیت کل مانده سپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی بانک ها 
و موسسات اعتباری در پایان فروردین ماه سال ۱۳۹۸ حاکی از آن است که مانده کل 
سپرده ها بالغ بر ۲۰۸۲۵ هزار میلیارد ریال گردیده است که نسبت به مقطع مشابه سال 
قبل ۴۰۵۸ هزار میلیارد ریال )۲۴.۲ درصد( و نسبت به پایان سال قبل معادل ۱۵۱.۷ 

هزار میلیارد ریال )۰.۷ درصد( افزایش نشان می دهد.
بیشترین مبلغ سپرده ها مربوط به استان تهران با مانده ۱۱۴۱۷.۹ هزار میلیارد ریال 
و کمترین مبلغ مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد معادل ۵۴.۳ هزار میلیارد ریال 

است.
مانده کل تسهیلات بالغ بر ۱۵۱۰۷.۲ هزار میلیارد ریال است که نسبت به مقطع 
مشابه سال قبل ۲۳۰۶.۴ هزار میلیارد ریال )۱۸ درصد( و نسبت به پایان سال قبل ۱۷ 
هزار میلیارد ریال )۰.۱ درصد( افزایش داشته است. بیش ترین مبلغ تسهیلات مربوط 
به استان تهران با مانده۹۸۰۸.۸ هزار میلیارد ریال و کمترین مبلغ مربوط به استان 

کهگیلویه و بویر احمد معادل ۵۱.۳ هزار میلیارد ریال است.
نسبت تسهیلات به سپرده ها بعد از کسر سپرده قانونی ۸۰.۸ درصد است که نسبت 
به پایان فروردین ماه ۱۳۹۷ و پایان اسفند ۱۳۹۷، به ترتیب ۴.۳ و ۰.۵ واحد درصد 
کاهش نشان می دهد. نسبت مذکور در استان تهران ۹۴.۷ درصد و در استان کهگیلویه 

و بویراحمد ۱۰۶.۴ درصد است.
بانک مرکزی توضیح داده است که یکی از علل مهم بالا بودن رقم تسهیلات و سپرده ها 
در استان تهران استقرار دفاتر مرکزی بسیاری از شرکت ها و موسسه های تولیدی سایر 
استان ها در استان تهران بوده وعمده فعالیت های بانکی آن ها توسط شعب بانک ها و 

موسسه های اعتباری استان تهران انجام می شود.
 

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی :

صندوقتوسعهملی۴۸۰طرحرااجراییکرد
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: با تاسیس صندوق توسعه ملی از سال 
۸۹ تاکنون ۴۸۰ طرح بزرگ در بخش های مختلف با اعتباری افزون بر ۴۱ میلیارد دلار 

در کشور اجرایی شده است. 
مرتضی شهیدزاده اظهار داشت : این صندوق در مدت فعالیت خود سالانه ۱۰ درصد 
اعتبارات یادشده را با مشارکت بخش خصوصی در حوزه کشاورزی و صنایع تبدیلی  و 
۱۰ درصد اعتبارات را در صنعت گردشگری و مابقی در بخش های مختلف صنایع از 

جمله پتروشیمی و پالایشگاه هزینه کرده  است.
وی ، از اختصاص ۱۱ هزار میلیارد ریال اعتبار از محل اعتبارات صندوق به بخش 
اقتصاد مقاومتی در سال گذشته و تخصیص ۸ هزار میلیارد ریال به این بخش در سال 
جاری خبر داد و گفت: از این تعداد طرح  ۸ مورد در استان چهارمحال و بختیاری قرار 

دارد.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی، مجتمع تولید نساجی چادر حجاب شهرکرد 
را از بزرگترین پروژه های حمایت مالی صندوق توسعه ملی در سطح ملی بیان کرد و 
گفت: حمایت از  توسعه ، گسترش و رونق بزرگترین تولید کننده چادر مشکی کشور در 
این استان از اولویت های برنامه های حمایتی دولت و حاکمیت در تولید این محصول 

پر مصرف است. 
به گفته وی ، امسال ۵ راهبرد برای صندوق توسعه پیش بینی شده  است که هدایت 

منابع صندوق توسعه ملی برای رونق بخشی به تولید راهبرد جدی صندوق است.
اجرای  برای  منابع  از  بخشی  ملی،  هدایت  توسعه  عامل صندوق  رئیس هیات 
زیرساخت ها و خدمات صادراتی به منظور کمک به رونق تولید به عنوان برنامه  راهبرد 
صندوق ذکر کرد و گفت:  این رویکرد در حل بحران اشتغال و بهبود معیشت مردم 

موثر خواهد بود. 

استاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت:وقتی دولت و مجلس به صورت هماهنگ 
به اداره بی برنامه کشور تن داده اند، باید مشوقانه و صمیمانه توصیه کرد که این طریق اداره 
کشور، مناسبات رانتی و نابرابرساز را شدت می بخشد و برای اینکه از این شرایط نجات پیدا 

کنیم باید تلاش شود تا زور علم بر زور رانت، ربا و دلالی بچربد. 
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد با اشاره به آثار داگلاس نورث 
گفت: اساس پیام  نورث صورت بندی نظری مسئله بقای واحد های ناکارآمد است، که 
تقریباً در این مورد اتفاق نظر وجود دارد که این کار از عهده تئوری بازار برنمی آید. حالا 
پرسش این است که در اقتصاد رانتی، حکایت پدیده بازارگرایی افراطی آغاز شده از سال 
۶۸ تا امروز چیست؟ در واقع بازارگرایی در یک ساختار رانتی،  اسم رمز تداوم رانت سالاری 
و غارت  محوری است منتها به دلیل پویایی دنیای واقعی، این رانت ها و غارت ها دیگر مانند 

دوران پیشامشروطه نیست و شکل موجه پیدا کرده است.
وی ادامه داد: باید با استفاده از ابزارهای نظری توضیح داد که چرا دولت های مرحوم 
هاشمی رفسنجانی و آقایان خاتمی، احمدی نژاد و روحانی با وجود تفاوت دیدگاه های 
کیلومتری در مسائل سیاسی، فرهنگی و اجتماعی، در موضوع اقتصاد یک رویکرد مستمر 
دارند و در هر چهار دوره خصوصی سازی و شوک درمانی به عنوان یک الگو دنبال می شود. 
البته هدف، جسارت یا نادیده گرفتن زحمات آنها نیست، بلکه طرح این موضوع است که 
این الگو ربطی به جامعه ما ندارد و آنچه که امروز برداشت می کنیم در واقع همان است که 

در سی سال اخیر کاشته ایم.
*هیات نمایندگان اتاق بازرگانی شوک ارزی را راه حل معرفی کردند

 رییس موسسه دین و اقتصاد با انتقاد از اتاق بازرگانی ایران گفت: با وجود همه مشکلات 
و بحران های کنونی، هیأت نمایندگان اتاق در مشهد دور هم جمع شوند و راه حل خود 
را شوک جدید در نرخ ارز معرفی می کنند. چرا این افراد در مورد پس افتادگی وحشتناک 
تکنولوژیکی و سهم بخش خصوصی در هزینه های تحقیق و توسعه حساسیت نشان 
نمی دهند؟ اما به سیاست های خلق کننده رانت حساسیت نشان می دهند و چرا برخی 
گزارش های سازمان برنامه و بودجه و نیز مرکز پژوهش های مجلس از این رویکرد پشتیبانی 

می کند؟
وی خاطرنشان کرد: موضوع این است که برای سیاست های اتخاذ شده، بحث های 
بایسته صورت نگرفته و از نظر رویکرد سیاستی در باتلاقی گیر افتاده اند که با دست و پا زدن 
بیشتر در آن فرو می روند. برای نمونه براساس گزارش وزارت مسکن تا سال ۱۳۹۵ در بازار 
مسکن که خصوصی ترین و رهاشده ترین بازارهای اقتصاد ایران است، در مجموع با قیمت 
دلار آن زمان حدود ۲۵۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری بلااستفاده در قالب خانه و ساختمان 
وجود داشت که یک اتلاف منابع غیرعادی است. و این افراد چون قدرت کافی دارند؛ 
برای بقای آن، سیاست های تورم زا اعمال می کنند چون این سیاست ها می توانند اتلاف، 
اسراف و پس افتادگی را پنهان کنند. مثلا بانکی که در آستانه ورشکستگی است چون وارد 

سوداگری مستغلات شده است توانسته برای خود سود هم نشان دهد.
این کارشناس اقتصادی با یادآوری نامه طیفی از اقتصاددانان به حاکمیت در سال 
گذشته گفت: این نامه پس از فاجعه سازی آقای احمدی نژاد و تبدیل برجام به فرجام 
هشدار داد که پیچیدگی مناسبات رانتی در اثر تعدیل ساختاری، کار را به جایی رسانده 
که امروزه خود تولید تبدیل به محملی برای توزیع رانت شده است. این اقتصاددانان از 
همان ابتدا به آقای روحانی توصیه می کردند که دارایی های ارزی کشور به عنوان ذخایر 
استراتژیک ملی تلقی شود و برای تخصیص هر یک دلار چند لایه کارشناسی اعمال شود 

اما بزرگترین فریب، آن بود که این دلارها تحت نام تولید تخصیص می یابند. بنابراین این 
رویکرد نهادی است که توضیح می دهد چرا این صداها شنیده نمی شود اما سیاست های 

تورم زا شنیده می شود.
*سال های ۸۴ تا ۹۰ مهمترین دوره قله رانتی شدن اقتصاد است 

این اقتصاددان با بیان اینکه باید بین تولید توسعه گرا و رانت محور تفکیک قائل شد، 
گفت: اگر این کار صورت نگیرد می تواند فاجعه ساز باشد و نظام کارشناسی و رسانه ای 
کشور در این راستا نقش مهمی دارند و بنابراین باید هزینه فرصت بیان دیدگاه کارشناسی 
را پایین آورد. مثلا در دوران آقای احمدی نژاد وقتی وزیری به عدم تخصیص ارز برای دارو 
و تخصیص به خودروهای لوکس و لوازم آرایشی اعتراض کرد، در روز روشن آن وزیر را عزل 

کردند!
وی افزود: براساس تحولات صورت گرفته در دوره تعدیل ساختاری، سهم صنایع رانتی 
از ۳۰ درصد ارزش افزوده بخش صنعت در سال ۱۳۷۰ به ۷۰ درصد سال ۱۳۹۵ رسیده 
است. رونق بخش های ضدتوسعه ای در واقع باعث پنهان کردن فاجعه آمیزی سایر صنایع 
خواهد شد و نظام تصمیم گیری ما را سردرگم کرده تا قادر به تشخیص اولویت ها نباشد. 

ما در دو دهه اخیر با بی سابقه ترین سطوح سقوط تولید صنعتی توسعه گرا روبه رو بوده ایم.
مومنی ادامه داد: در فاصله ۱۳۸۴ تا ۹۰ که مهمترین دوره قله رانتی شدن اقتصاد است، 
بطوری که تولید فولاد ۴۷ درصد، سیمان ۱۰۴ درصد و پتروشیمی ۱۷۱ درصد رشد کرد 
در حالی که سایر صنایع رو به افول بودند که دلیل آن رانت محور بودن این تولیدات است. 
همچنین در بخش صادرات، در این بازه زمانی پتروشیمی با رشد ۵۵۳ درصد و سیمان 
۸۹۰ درصدی همراه بوده است. این جهش در صادرات روی داده و حالا بانک مرکزی با 
صد نوع خط و نشان و التماس می خواهد دلار حاصل از صادرات آنها به کشور بازگرداند و  
آنها نیز چندین امتیاز رانتی از بانک مرکزی می خواهند تا دلارها را به کشور بازگردانند، این 

ساختار نهادی بوده که بستری فراهم کرده تا فعالیت های رانتی و غیرمولد تشویق شوند.
*باید تلاش شود تا زور علم بر زور رانت، ربا و دلالی بچربد

این کارشناس اقتصادی با طرح این پرسش که آیا سی سال اخیر کافی نیست تا ترمز 
این سیاست ها کشیده شود؟ گفت:  از سال ۹۷ که اقتصاد کشور با تحریم ها درگیر شده 
است به اسم سیاست های مقابله با تحریم ها دوباره به مناسباتی که عامل آسیب زای رانتی 
و نابرابرساز است، بازگشته اند. نظام تصمیم گیری هم در ده سال اخیر علاقه داشته تا 
بحران های اقتصادی و کژکارکردها را بصورت جزیره ای حل و فصل کند،  در حالیکه درک 
این موضوع نیاز به نبوغ ندارد که سیاست های ارزی، پولی، مالی، تجاری.. در هم تنیده 
هستند. وی خاطرنشان کرد: وقتی دولت و مجلس به صورت هماهنگ به اداره بی برنامه 
کشور تن داده اند، باید مشوقانه و صمیمانه توصیه کرد که این طریق اداره کشور، مناسبات 
رانتی و نابرابرساز را شدت می بخشد و برای اینکه از این شرایط نجات پیدا کنیم باید تلاش 

شود تا زور علم بر زور رانت، ربا و دلالی بچربد.

فرشاد مومنی: 

دولتومجلسبهادارهبیبرنامهکشورتندادهاند

آمارها می گویند نرخ بیکاری در بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته 
تعداد  کاهش  معنای  به  بیکاری  نرخ  کاهش  واقعاً  اما  یافته،  کاهش 
بیکارهاست؟  مرکز آمار، چکیده نتایج طرح آمارگیری نیروی کار بهار ۱۳۹۸ را 
منتشر کرده و بر اساس آن، نرخ بیکاری در سه ماه نخست سال جاری، ۱۰.۸ 
درصد برآورده شده که رقم کمتری را نسبت به نرخ ۱۲.۱ درصدی بهار ۱۳۹۷ 
نشان می دهد. با این حال، کاهش نرخ بیکاری لزوماً به معنای کاهش تعداد 
بیکارها نیست. شاخص های مهم بازار کار در گزارش اخیر مرکز آمار نیز این 
موضوع را تأیید می کنند. برای اینکه ببینیم با کاهش نرخ بیکاری، از تعداد 
بیکاران هم کم شده یا خیر، لازم است نگاهی به این شاخص ها داشته باشیم. 
نرخ مشارکت اقتصادی، یکی از شاخص های مهم بازار کار و نشان دهنده 
میزان عرضه نیروی کار است. در نرخ مشارکت، نسبت جمعیت فعال به 

جمعیت غیرفعال، محاسبه می شود.
چه کسانی از نظر اقتصادی فعال هستند؟

افرادی که شغل ندارند و به دنبال کار نیستند، جمعیت غیرفعال جامعه را 
تشکیل می دهند. جمعیت غیرفعال شامل افراد محصل، خانه دار و افرادی 
به عنوان  گروه  دو  اقتصاد،  در  بدون شغل هستند.  درآمد  دارای  که  است 
در  که  بیکاری  افراد  و  شاغلان  می شوند؛  گرفته  نظر  در  فعال  جمعیت 
جست وجوی کار هستند. نرخ مشارکت در بهار امسال، برابر با ۴۰.۶ درصد 
بوده، یعنی از هر ۱۰۰ نفر، تقریباً ۴۰ نفر یا شاغلند یا در جست وجوی شغل. 
این نرخ در بهار سال ۱۳۹۷، ۴۱.۱ درصد بوده یعنی از هر ۱۰۰ نفر، ۴۱ نفر 

از نظر اقتصادی فعال بوده است.
نرخ بیکاری از کجا می آید؟

نرخ بیکاری، از تقسیم تعداد افراد بیکارِ در جست وجوی شغل بر تعداد 
جمعیت فعال، به دست می آید و آن طور که آمارها نشان می دهد، این نرخ 
در بهار امسال ۱۰.۸ درصد بوده است. یعنی تقریباً از هر ۱۰۰ نفر، ۴۰ نفر 
فعال هستند که ۳۶ نفر آن ها دارای شغل و ۴ نفر آنها در جست وجوی شغلند. 
نرخ بیکاری در بهار سال گذشته، ۱۲.۱ درصد بوده و اگر نرخ مشارکت را هم 
در کنار آن بگذاریم، می بینیم که از هر ۱۰۰ نفر در بهار ۱۳۹۷، تقریباً ۳۶ نفر 

شاغل و ۵ نفر در جست وجوی شغل بوده اند.
تعداد بیکاران در بهار امسال کاهش یافته؟

در مقایسه با بهار ۱۳۹۷، تعداد بیکاران در بهار امسال کاهش داشته، اما 
همان طور که آمارها می گویند، تعداد جمعیت شاغل افزایش پیدا نکرده، 
بلکه به ازای هر ۲۰۰ نفر، یک نفر از جست وجو برای کار دست کشیده و به 
جمعیت غیر فعال، اضافه شده است. این موضوع در کاهش نرخ مشارکت از 
۴۱.۱ به ۴۰.۶ درصد دیده می شود و در واقع به معنای کاهش عرضه نیروی 

کار است.
وضعیت بازار کار در استان ها چگونه است؟

نرخ مشارکت در استان گیلان در بهار امسال، نسبت به سایر استان ها 
از هر ۱۰۰ نفر در این استان ،  با ۴۸.۱ درصد است. یعنی  برابر  بیشتر و 
تقریباً ۴۸ نفر دارای کار یا در جستجوی کار هستند. زنجان و مازندران با نرخ 
مشارکت ۴۴.۶ درصدی و خراسان شمالی با ۴۴.۴ درصد در رتبه های بعدی 
قرار دارند.کمترین نرخ مشارکت در بهار سال جاری نیز مربوط به استان های 
سیستان با ۳۴.۲ درصد، مرکزی با ۳۴.۵ درصد و کهگیلویه و بویر احمد با 
۳۵.۶ درصد است. بر این اساس، عرضه نیروی کار در سیستان و بلوچستان 
در کمترین میزان قرار دارد و از هر ۱۰۰ نفر تقریباً ۶۶ نفر نه شغلی دارند و 
نه در جست وجوی کار هستند. نرخ مشارکت در این استان نسبت به بهار 

۱۳۹۷، ۱۰.۲۴ درصد کاهش یافته و از ۳۸.۱ به ۳۴.۲ درصد رسیده است.
بیشترین نرخ بیکاری در بهار امسال، مربوط به استان های چهارمحال 
و بختیاری، خوزستان و لرستان است که به ترتیب، برابر ۱۶.۷، ۱۶.۲ و 
۱۶.۱ درصد است. یعنی از هر ۱۰۰ نفر جمعیت فعال، تقریباً ۱۶ نفر 
نتوانستند شغلی پیدا کنند. کمترین نرخ بیکاری نیز مربوط به استان 
همدان با ۶.۱ درصد است و پس از آن فارس با هفت و خراسان شمالی 
با ۷.۹ درصد قرار دارد. البته، نرخ مشارکت در استان همدان افزایش و 
در فارس و خراسان جنوبی کاهش یافته است. یعنی کاهش نرخ بیکاری 
در فارس و خراسان به دلیل پیوستن افراد در جست وجوی کار به جمعیت 

غیر فعال بوده است.

آخرین آمارهای بانک مرکزی حکایت از رشد نقدینگی تا مرز ۱۹۰۰ هزار میلیارد تومان دارد. اینکه این حجم از 
نقدینگی، جدا از افزایش قیمت ارز تا چه حد می تواند روی افزایش نرخ تورم تاثیر بگذارد، مساله ای است که یک 
اقتصاددان به آن پرداخته است. افشین خانی با بیان اینکه رشد نقدینگی با تورم ارتباط مستقیمی دارد، اظهار کرد: دو 
شاخص برای تحلیل این ارتباط وجود دارد؛ یکی دفاع سیاست گذاران ارزی و پولی کشور از کنترل تصنعی نرخ ارز و 
دیگری عدم اصلاح ساختار بانک هاست. او با بیان اینکه کنترل تصنعی نرخ ارز باعث از دست دادن منابع ارزی خواهد 
شد، ادامه داد: در شرایطی که صادرات یک و نیم میلیون بشکه نفت پیش بینی شده در بودجه با اما و اگرهایی روبه رو 
است، منابع ارزی حکم شریان های حیاتی را دارد. واقعیت این است که دادن ارزهای یارانه ای باعث فشار به منابع ارزی 

خواهد شد که در نهایت باعث فشار بیشتر بر ذخایر ارزی بانک مرکزی و در نتیجه افزایش نرخ تورم می شود.
بزرگتر شدن حساب های قرمز درپی عدم اصلاح ساختار بانکی

این اقتصاددان با بیان اینکه عدم اصلاح ساختار بانکی باعث خلق نقدینگی بیشتر و بزرگتر شدن حساب های قرمز و 
در نهایت افزایش تورم خواهد شد، گفت: در نتیجه چنین شرایطی حوزه تولید آسیب بیشتری می بیند.

خانی با بیان اینکه رشد نقدینگی باعث افزایش دارایی های موهوم یا بی کیفیت خواهد شد که در نهایت بر اساس آن 
پرداخت سود بیشتری صورت خواهد گرفت، اضافه کرد: نتیجه این دارایی های موهوم اضافه برداشت بانک ها از بانک 
مرکزی خواهد شد که این مساله باعث رشد پایه پولی و رشد نقدینگی خواهد شد که در نهایت تبعات تورمی خواهد 
داشت. خانی همچنین تاکید کرد: باید یک بازتعریف در نقش بانک ها، صرافی ها و صندوق توسعه ملی انجام شود تا 

بتوان بر مشکلات مربوط به این حوزه غلبه کرد.
رتبه پنجم ایران در حجم بالای نقدینگی 

این اقتصاددان در پایان با تفکیک پنج گونه مختلف نقدینگی در دنیا که اقتصادهای مختلف در آن قرار می گیرند، 
ادامه داد: رشد نقدینگی در یک پنجم از کشورها کمتر از پنج درصد است؛ در ۴۰ درصد دیگر از کشورها بین پنج تا 
۱۰ درصد؛ در ۲۳ درصد از کشورها رشد نقدینگی ۱۰ تا ۱۵ درصد؛ در ۱۱ درصد از کشورها رشد نقدینگی ۱۵ تا ۲۰ 
درصد و در هفت درصد از کشورها هم رشد نقدینگی بالای ۲۳ درصد است که در این دسته بندی ایران در دسته آخر و 

رتبه پنجم جهانی قرار می گیرد.
به گزارش ایسنا، مطابق آماری که پیش از این بانک مرکزی از وضعیت دارایی ها و بدهی های سیستم بانکی در پایان 
سال گذشته منتشر کرد، حجم نقدینگی در سال ۱۳۹۷ با رشد ۲۳.۱ درصدی نسبت به پایان سال ۱۳۹۶ به ۱۸۸۲ 
هزار میلیارد تومان افزایش پیدا کرده است. بیش از ۲۸۵ هزار میلیارد تومان از مجموع این نقدینگی "پول" و حدود 
۱۵۹۷ هزار میلیارد تومان از آن هم "شبه پول" )عمدتاً سپرده های بانکی( است. همچنین نقدینگی در سال ۱۳۹۶ 

حدود ۱۵۲۹ هزار میلیارد تومان بوده که رشد ۳۵۳ هزار میلیارد تومانی را در سال گذشته به همراه داشته است.

بازار کار بهار ۱۳۹۸ زیر ذره بین

بیکارهاییکهبیخیالپیداکردنکارشدند
رتبه پنجم ایران در حجم بالای نقدینگی در دنیا

نقدینگی،اولینمقصرافزایشتورم
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حمله به فردوسی پور توسط افرادی که از افشاگری های عادل ناراضی بودند

چرا به پیکر بی جان برنامه نود لگد می زنند؟
برنامه نود با عادل فردوسی پور در سال های گذشته پرده های زیادی را در فوتبال ایران 
کنار زد و حقایق زیادی را به مخاطبین فوتبال نشان داد، اما حالا که برنامه نود و عادل 
فردوسی پور از تلویزیون حذف شده اند و به نوعی دست شان از پاسخ گویی کوتاه مانده، 
کسانی که در این مدت مورد انتقاد برنامه نود و عادل فردوسی پور قرار گرفته اند، به او و 

برنامه اش می تازند و ادعاهای جدیدی را مطرح می کنند.
علیرضا جوادی: چند ماهی از حذف عادل فردوسی پور و برنامه نود می گذرد. بعد از اتمام 
برنامه و تا پیش از اینکه عادل فردوسی پور در جشن حافظ موفق به کسب جایزه   بهترین 
چهره تلویزیونی شود، عادل فردوسی پور و برنامه نود، حسابی از حاشیه ها دور بودند، اما 
این روزها به آن ها تهمت هایی با ژست افشاگری زده می شود و عادل فردوسی پور، این 

روزها شرایط بدی را تجربه می کند.
*»رکب سال« و فردوسی پور؛ حرف منصوریان یکی نیست!

علیرضا منصوریان یکی از کسانی است که در چند روز اخیر علیه عادل فردوسی پور 
کرده.  ارائه  توضیحاتی  استقلال  در  حضورش  ناموفق  دوران  درباره  و  کرده  مصاحبه 
منصوریان در مصاحبه اخیر خود، حسابی به برنامه نود تاخته و برنامه  نود را دلیلی برای 
کشیده شدن اعتراض های هواداران استقلال، از فضای مجازی به ورزشگاه دانسته و 
به نوعی عادل را مقصر جدایی خودش از استقلال معرفی کرده. منصوریان اما فراموش 
کرده که در آن برنامه نود، خودش اعلام کرد که هوادارانی که در بازی قبل و مقابل پدیده 
در ورزشگاه آزادی، شعار حیا کن، رها کن سر دادند، حق داشتند و او کاملا آن ها را درک 
می کند، اما حالا که زمان زیادی از آن دوران گذشته و موضوع تا حدی فراموش شده، 
منصوریان این ادعا را مطرح کرده و به جای اینکه نتایج بد را علت ناکامی خود و اعتراض 

هواداران بداند، برنامه نود را متهم کرده است.
منصوریان اما حرف های عجیب دیگری هم مطرح کرده و گفته که قرار نبود آن شب 
جز من و افتخاری کسی درباره شرایط استقلال صحبت کند و قصدش این بوده که از 
حاشیه دوری کند و شرطش هم برای روی خط آمدن این بوده. منصوریان روی خط برنامه 
از ملکی، عضو سابق هیئت مدیره استقلال، اسم برد و از دخالت های ملکی در تمرین 
خبر داد و گفت که او باعث شده که برخی بازیکنان به جایی که به تمرین بیایند در باشگاه 
حاضر شوند. این حرف های منصوریان بود که شرایط و جو برنامه را تغییر داد و باعث شد تا 
ملکی روی خط بیاید و شرایط بد استقلال برای همه مشخص شود و افشاگری هایی در آن 
برنامه صورت بگیرد. آیا حالا که منصوریان نتوانسته خودش را کنترل کند و استقلال را در 
آن زمان به ته دره حواشی انداخته، مقصر است یا برنامه نود که به همه  کسانی که اسمی 

از آن ها آورده شده، فرصت حرف زدن داده تا حق همه رعایت شود؟
*اتهام از جانب یک روزنامه؛ دست عادل در جیب مردم!

ابتدای این هفته بود که یک روزنامه ادعا کرد که عادل فردوسی پور در چالش شفافیت 
قرار گرفته و باید درمورد درآمد 30 میلیاردی برنامه نود، توضیحاتی ارائه دهد. چند ساعت 
بعد، سایت برنامه نود با انتشار بیانیه ای به ادعاهای مطرح شده واکنش نشان  داد و 
ادعاهای مطرح شده را » ناصحیح، غیر مستدل، به دور از انصاف، اخلاق و اصول کار 
رسانه ای« دانست و بعد از آن هم شرکت های مجری سایت، اپلیکیشن و کانال تلگرامی 
این برنامه نسبت به این موضوع واکنش نشان دادند و با استدلال، جوابیه خود را منتشر 

کردند و پاسخ این روزنامه را دادند.
*عادل در قامت مقصر

علی اکبر طاهری، مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس هم چند هفته قبل و در 
مصاحبه ای بدون اینکه اسمی از برنامه یا شخصی بیاورد، چند ادعای عجیب مطرح کرد 
که از صحبت های او این طور برداشت می شد که منظورش عادل فردوسی پور و برنامه 
نود است. او در قسمتی از مصاحبه خود، برنامه ای را که شب قبل از شکست سنگین 
پرسپولیس در نیمه نهایی آسیا، پخش شد را مقصر اصلی این شکست دانست و از روحیه 
بد بازیکنان بعد از تماشای این برنامه خبر داد. البته طاهری به این سوال  که چرا بازیکنان 
را مدیریت نکرده اند که تا دیروقت برنامه نود را تماشا نکنند که روحیه شان بهم بریزد یا اینکه 
چرا آن ها در آن زمان بازیکنان را از فضای مجازی دور نگه نداشتند تا ذهن و تمرکزشان بهم 
نریزد، پاسخ نداد و ترجیح داد مقصر اصلی شکست پرسپولیس در آن بازی را یک برنامه 
تلویزیونی بداند. با توجه به تعطیلی برنامه نود و کوتاه بودن دست عادل فردوسی پور از 
شفاف سازی وقایع مختلف در فوتبال ایران، به نظر می رسد که حالا عده ای قصد جبران 
کردن شفاف سازی های چندین و چند ساله عادل را دارند و زمان را برای ایراد گرفتن از 

این مجری و برنامه اش مناسب می دانند.

نایب رییس زنان فدراسیون دو و میدانی :

توان زنان رشته دوومیدانی بیش از شکستن 
چند رکورد ملی است

 نایب رییس زنان فدراسیون دو و میدانی، گفت: توانمندی زنان این رشته بیش از 
شکستن چند رکورد ملی در مسابقات قهرمانی کشور است و معتقدم چنانچه از آنان به 
قدر کافی حمایت شود، امکان ثبت رکوردهای ورودی مسابقات مهم منطقه ای، قاره ای 

و جهانی را خواهند داشت. 
»پریسا بهزادی« در گفت وگویی به تشریح شرایط زنان در این رشته پرداخت و گفت: 
مسئولان فدراسیون برای کمک به بخش دوومیدانی زنان تلاش زیادی می کنند، اما 
متاسفانه به دلیل کمبود منابع مالی و سرمایه گذار، اکنون باید به جابه جایی ۲ تا 3 رکورد 
ملی بسنده کنیم. وی افزود: این درحالی است که توانایی زنان در رشته دو و میدانی بیش 
از این بوده و در صورت حمایت بیشتر حداقل در مسابقات بین المللی می توانند برای 
کشور افتخار آفرینی کنند. به گفته وی نتایج این مسابقات به خوبی نشان داد که حمایت 
چه مقدار تاثیر گذار است؛ کسانی که از رکوردهای ملی عبور کردند از حمایت فدراسیون 

برخوردار بوده و با شرکت دراردوهای مختلف به این مهم دست پیدا کردند.
به اعتقاد وی هنوز هم در بعضی از بخش ها با کمبودهایی روبه رو هستیم به عنوان 
مثال چنانچه در پرش با نیزه »مهسا میرزاطبیبی« نیزه مناسب داشت به طور حتم او می 
توانست از مانع چهار متر عبور کند.  نایب رییس زنان فدراسیون دو و میدانی ادامه داد: 
کارشناسان و مسئولان کمیته فنی مسابقات بهترین های دو و میدانی در بخش دختران و 

زنان را انتخاب و آنان را تحت پوشش خود قرار خواهیم داد.
وی درباره مسابقات لیگ دوومیدانی زنان ایران که دهه آخر مرداد ماه برگزار می شود 
نیز گفت: مقدمات برگزاری لیگ انجام و قرار است تا پایان شهریورماه سه مرحله از لیگ 
امسال را پیش ببریم درحال حاضر بدنبال حمایت کنندگان مالی برای تیم داری دراین 

بخش هستیم. 

مخالفت استراماچونی پرونده کانسین را بست 

سه گزینه جانشینی پاتوسی در استقلال 
با گذشت چند روز از وعده باشگاه استقلال برای جذب جانشینی مناسب برای ستاره 

آفریقایی فصل گذشته هنوز پرونده خرید خارجی بعدی به سرانجام نرسیده است.
از چند روز پیش شایعه اضافه شدن هافبک برزیلی فصل گذشته اوستنده به استقلال 
نقل محافل خبری شد اما این شایعه درست مثل شایعات دیگر به واقعیت تبدیل نشد. 
بازیکن برزیلی که در این چند روز مدام نامش سر زبان ها بود با انتشار پستی در صفخات 

مجازی خود عملا پیوستن به استقلال را تکذیب کرد.
بازیکن برزیلی توسط مدیران استقلال به سرمربی ایتالیایی معرفی شد اما با گذشت 
چند روز استراماچونی علاقه ای به خرید او نشان نداد تا به این ترتیب پرونده استقلالی 
شدن کانسین هنوز بازنشده بسته شود. بازیکنی که سال ها در اوستنده حضور داشت و 
مدیران استقلال امیدوار بودند خرید او بتواند ماجرای جدایی پاتوسی را به نحوی پوشش 
بدهد. اما آخرین اخبار از باشگاه استقلال از قرار گرفتن نام سه بازیکن خارجی در بین 
گزینه های نهایی جانشینی آیاندا پاتوسی حکایت دارد، گزینه هایی که هم آفریقایی 
هستند هم اروپایی هم از آمریکای جنوبی. این که در نهایت کدام یک از این بازیکنان به 
عنوان خرید بعدی استراماچونی معرفی خواهد شد برمی گردد به روند مذاکراتی که این 

روزها در حال انجام است.
استقلال در بازار داخلی هم دغدغه های زیادی دارد به خصوص برای تقویت پست دفاع 
چپ همین طور هافبک بازیساز که باید منتظر ماند و دید در روزهای آتی چه اخباری از دل 

این باشگاه پرخبر تابستان 98 به گوش اهالی فوتبال و طرفداران خواهد رسید.

وزیر ورزش و جوانان :

فدراسیون فوتبال باجدیت وضعیت ورزشگاه ها 
را دنبال می کند

وزیر ورزش و جوانان در واکنش به تاخیر آغاز نوزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های 
ایران به دلیل وضعیت ورزشگاه ها، گفت: رسیدگی به وضعیت ورزشگاه ها در راستای 
تکمیل مراحل حرفه ای شدن فوتبال است و فدراسیون هم با جدیت آنرا را دنبال می کند. 
»مسعود سلطانی فر« روز پنجشنبه در حاشیه بازدید و افتتاح هشت طرح ورزشی در 
استان البرز  و در گفت و گو با خبرنگاران عنوان و اظهار امیدواری کرد که استانداردهای 
کنفدراسیون فوتبال آسیا و فدراسیون بین المللی )فیفا( در همه ورزشگاه ها محقق شود.

وی افزود: با تحقق استانداردهای کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا در همه ورزشگاه 
ها لیگ امسال در شرایط بهتری برگزار می شود و مسئولان و مدیران استانی نیز این 

دستورالعمل را دنبال می کنند تا قواعد ای اف سی را رعایت کرده باشند.
مشکلات متعددی که در فصل گذشته لیگ برتر و جام حذفی فوتبال ایران ایجاد و 
موجب بروز حواشی زیادی شد، مسئولان فدراسیون فوتبال را مجاب کرده تا مسابقات 
فصل جدید را با استانداردسازی ورزشگاه ها آغاز کنند. بلیت فروشی الکترونیکی، شماره 
گذاری صندلی ها و گیت الکترونیکی برای ورود تماشاگران از جمله مواردی است که 

تمامی ورزشگاه های لیگ برتری باید به آن مجهز شوند.

با حضور مسئولان کشوری و استانی :

افتخارآفرینان ورزش قم در مسابقات برون مرزی تجلیل شدند
 آیین تجلیل از افتخارآفرینان و مدال آوران ورزش قم از میادین 
بین المللی، آسیایی و جهانی سال 9۷، عصر چهارشنبه با حضور 
مسئولان کشوری و استانی در سالن همایش های شرکت آبفای 

قم برگزار شد. 
*صاحبان اصلی ورزش، پیشکسوتان، مربیان و 

ورزشکاران هستند 
مدیرکل هماهنگی امور استان های وزارت ورزش و جوانان 
دراین مراسم ، با اشاره به اختصاص ۲0 درصد ارزش افزوده به 
ورزش کشور گفت: اگر این مصوبه نبود، بسیاری از فعالیت های 
ورزشی متوقف می شد که این مصوبه توانست توسعه ورزش را در 

سال های اخیر شتاب دهد. 
ایرج رحمانی اظهار داشت: با این مصوبه که با همکاری دولت 
و مجلس شورای اسلامی انجام شد، کمک بسیار زیادی به ورزش 

کشور صورت گرفت.
وی تاکید کرد: باوجود همه تحریم ها و فشارهای خارجی ۷00 
طرح ورزشی طی سال گذشته در کشور به بهره برداری رسید 
و تا پایان امسال نیز ۷00 طرح در سراسر کشور به بهره برداری 

می رسد.
مدیرکل هماهنگی امور استان های وزارت ورزش و جوانان، با 
تاکید بر اینکه حمایت مسئولان موجب پیشرفت ورزش کشور 
در سطح جهانی شده است، ادامه داد: صاحبان اصلی ورزش، 

پیشکسوتان، مربیان و ورزشکاران هستند.
وی با اشاره به افتتاح مجموعه ورزشی پیامبر اعظم)ص( در 
قم، افزود: این مجموعه ورزشی یکی از زیباترین مجموعه های 
ورزشی کشور می باشد که افتتاح این مجموعه نمونه ای از توسعه 

زیرساخت های ورزشی در استان های مختلف است.
*سال ۹۸ برای ورزش قم سرنوشت ساز است

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  نیز دراین مراسم گفت: 
برگزاری مسابقات کسب سهمیه المپیک و پارالمپیک ۲0۲0 
ژاپن موجب شده تا سال جاری، سالی سرنوشت ساز و بسیار مهم 

برای ورزش این استان و کشور باشد. 
افزود:  قم  ورزش  بالای  ظرفیت  به  اشاره  با  منعم  رسول 
کسب  برای  ورزشکاران  موفقیت  برای  زیادی  برنامه ریزی های 

که  است  گرفته  صورت  المپیک ۲0۲0  مسابقات  در  سهمیه 
و استان  ایران  برای ورزش  امیدواریم شاهد توفیق های بزرگی 

باشیم.
وی ادامه داد: افتتاح مجموعه ورزشی پیامبر )ص( با زیربنای 
هشت هزار و۷00 مترمربع و همچنین بهره برداری از 38 طرح 
ورزشی از سال 9۲ تاکنون ازجمله اقدام هایی است که در توسعه 
زیرساخت های ورزشی استان رقم خورده و این موضوع موجب 

شده تا در بخش قهرمانی نیز توفیق های زیادی کسب شود.
مدیرکل ورزش و جوانان قم، اظهار داشت: کسب یک هزار و 
۵۲0 عنوان انفرادی کشور، ۱۱8 عنوان تیمی کشوری، ۱۲0 
عنوان جهانی، حضور ۱۲0 تیم در لیگ های کشوری و همچنین 
حضور ۲۴ داور و مربی سرافراز استان در عرصه فراملی ازجمله 

توفیق های ورزش قم است.
وی در ادامه بابیان اینکه امروز به برکت ایثار و ازخودگذشتگی 
را  شهدا  است،  شده  جهانی  ایران  اقتدار  جانبازان،  و  شهدا 

قهرمانان واقعی ایران اسلامی دانست و گفت: پدران، مادران 
وهمسران شهدا و ایثارگران سرمایه های عظیم ملت ایران هستند  

که باید همراه موردتقدیر و احترام قرار گیرند.
منعم تاکید کرد: قهرمانان مظهر توانایی یک ملت هستند و 
اعتماد ملی را افزاش می دهند به همین دلیل حضور ورزشکاران 
در میادین بین المللی با حفظ شئون اخلاقی، تبلیغ ارزش های 

ملت ایران است.
وی بابیان اینکه قهرمانان کشور سفیران ارزش های انقلاب 
اسلامی در میدان های بین المللی هستند گفت: شهدا زمینه ساز 
حرکت آحاد مردم به ویژه جوانان مستعد کشور به سمت قله های 

رفیع شدند.
و  کمبود  باوجود  داد:  ادامه  قم  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
محدودیت های بودجه کشور، با تصویب منابع اعتباری مناسب 
در بودجه ۲ سال گذشته شاهد توسعه زیرساخت ها و حمایت از 

ورزش همگانی و قهرمانی در کشور هستیم.

ساره عیسی پور، همسر شهید ابراهیم عشریه در این آیین 
گفت: ورزشکاران همچنان که پرچم مقدس جمهوری اسلامی را 

به اهتزاز درمی آورند راه و رسم شهدا را فراموش نکنند.
وی، شهدا را سربازان جان برکف ملت ایران دانست و گفت: همه 
باید ادامه دهنده راه شهدا باشیم و در میادین مختلف ادامه دهنده 

راه و نام آن ها باشیم.
شهید ابراهیم عشریه یکی از مربیان و اساتید تاکتیک فنون 
نظامی و فارغ التحصیل دانشگاه افسری امام حسین )ع( بود که 
برای در اختیار گذاشتن دانش نظامی اش به عنوان یک مستشار 
به سوریه رفت و در همین جبهه نیز به شهادت رسید. وی ۲0 
اسفند 9۴ لباس مدافعان حرم را بر تن کرد و 3۵ روز بعد در ۲۴ 
فروردین ماه ۱39۵ در منطقه العیس سوریه به شهادت رسید. 
پیکر مطهر این شهید پس از سه سال در هفته های گذشته به 

میهن اسلامی بازگردانده شد.
مسابقات  در  درخشش  با   ۱39۷ سال  در  که  ورزشکارانی 
کشوری و انتخابی به عضویت تیم های ملی ایران در مسابقات 
بین المللی، آسیایی و جهانی درآمده و به مدال  دست یافته بودند 

امروز مورد تجلیل قرار گرفتند.
والیبال  فرنگی،  کشتی  رشته های  قهرمانان  از  آیین  این  در 
نشسته، کاراته، فوتبال هفت نفره جانبازان و معلولین، بسکتبال 
با ویلچر، پاراتکواندو، فوتبال و فوتسال ناشنوایان، فوتسال، رزمی، 

تنیس روی میز و کوهنوردی تجلیل و قدردانی شد.
استان  داوران  از  نمایندگی  به  که  قمی  داور   ۱۴ از  تجلیل 
بدمینتون،  روی میز،  تنیس  والیبال،  کاراته،  رشته های  در  قم 
سه گانه، بوکس، کشتی، شطرنج، دوومیدانی و کبدی در میادین 

برون مرزی قضاوت کرده اند نیز بخشی دیگر از این آیین بود.
در مسابقات  که  قم  ورزش  مربیان  از  تن  از هفت  همچنین 
آسیایی و جهانی سال گذشته مربیگری تیم های ملی ایران را 
برعهده داشتند، تجلیل شد، ضمن اینکه سه تن از پیشکسوتان 
در  استان  این  ورزش  برای  دور  سال های  در  که  قم  ورزش 
میدان های برون مرزی افتخارآفرینی کرده  بودند مورد تجلیل قرار 
گرفتند. همچنین در این آیین از خانواده ۲ تن از شهدای مدافع 

حرم تجلیل شد.

 بیستم خرداد ماه گذشته بود که مهدی تاج در بخشی از نشست خبری خود درباره خطر 
حذف یکی از تیم های ایرانی از لیگ قهرمانان آسیا هشدار داد. رئیس فدراسیون فوتبال در 
این باره گفت: »متأسفانه شکایت از باشگاه های ایرانی زیاد است. یکی از باشگاه ها که باید 

به محاکم برود، احتمال دارد نتواند در لیگ قهرمانان آسیا شرکت کند.« 
مهدی تاج در آن روز اشاره مستقیمی به نام این باشگاه نکرد و اینکه کدام یک از تیم های 
پرسپولیس، سپاهان، استقلال و پدیده است، اما در بین صحبت هایش کد و آدرسی را 
مبنی بر اینکه این باشگاه در مجامع بین المللی پرونده دارد، مشخص کرد و با استفاده از 
این کد می شد حدس زد که یکی از دو تیم استقلال و پرسپولیس در معرض حذف شدن 
قرار دارند. پرسپولیسی ها که چند سالی است با قهرمانی در لیگ برتر حضور مداوم در 
لیگ قهرمانان آسیا داشتند، این روزها از وضعیت مالی خوبی برخوردار نیستند؛ چرا که 
این باشگاه هنوز مطالبات برانکو ایوانکوویچ را پرداخت نکرده و این می تواند در صورت عدم 
پرداخت یک میلیون یورو طلب این مربی به گفته مدیرعامل باشگاه یا حاصل نشدن توافق 

با او برای اخذ مجوز حرفه ای دردسرساز شود.
AFC متقاعد کردن*

البته باید به چالش بزرگ برانکو و پرسپولیس، سایر مربیان و بازیکنان خارجی و حتی 
بازیکنان و مربیان جدید را اضافه کنید. مخصوصاً ماریو  بودیمیر که برای تعطیلات به 
کشورش رفته بود و حتی تهدید کرد در صورتی که مطالباتش را دریافت نکند از باشگاه 
شکایت خواهد کرد. با توجه به اینکه پرسپولیسی ها این روزها با مشکلات ارزی نیز دست 
و پنجه نرم می کند، از این حیث در خطر مواجه شدن با موانعی از سوی AFC برای کسب 

مجوز حرفه ای خواهند بود.
و اما باشگاه استقلال! این تیم که فصل گذشته نیز کار سختی برای دریافت مجوز 
حرفه ای و متقاعد کردن AFC داشت، امسال نیز با مشکلاتی جدی دست و پنجه نرم 

می کند.
*سوء مدیریت

از طرفی موضوع قطع همکاری با وینفرد شفر و رفتن چند بازیکن خارجی این تیم در 
این مدت، کار مدیران باشگاه را سخت تر از گذشته کرده است. باید کار استقلالی ها را 
برای دریافت مجوز دو برابر سخت تر در نظر بگیریم. شفر گفته که برای گرفتن مطالباتش به 
فیفا شکایت می کند. اما تاکنون کسی از مدیران باشگاه استقلال و پرسپولیس این سؤال 
را نپرسیده است که چرا این همه بازیکن خارجی می آید و می رود؟ ثمره  استخدام آنها 
جز بدهی کلان و تنظیم شکایت برای فیفا چه بوده است؟ دلیل اینکه این همه بازیکن 
خارجی به این دو باشگاه آمده و رفته چیست؟ بدون تردید، سوء مدیریت است و بس! این 

دو باشگاه سال ها چوب مدیریت غلط خود را می خورند.

در همان روز باز مهدی تاج گفت که تیم ها به جای آن که به اردوی خارجی بروند، بهتر 
است بدهی هایشان را پرداخت کنند. اما در عمل دیدیم این گونه نشد و تیم های استقلال 
و پرسپولیس راهی ترکیه شدند و اکنون برای گرفتن مجوز حضور در رقابت های فصل 
جدید لیگ قهرمانان آسیا باید بدهی های گذشته را پرداخت کنند که در این میان، وضع 
استقلال اسفبارتر از رقیب دیرینه خود است. رئیس فدراسیون فوتبال مدعی بود بازیکنان 
خارجی هم نباید به ایران بیایند و اگر روی این حرف های خود می ایستاد، کار بزرگی را 

صورت داده بود.
*به به و چه چه

چگونه این همه بازیکن می آیند و کسی به نحوه ورود و خروج آنها دقت نمی کند؟ یکی 
پاسخ دهد که باشگاه استقلال چرا این قدر بدهکاری دارد؟ بدون تردید یکی از دلایل آن، 
همین ورود و خروج بازیکنان خارجی است. استقلالی ها وقتی پرونده پول پروپجیچ را 
دادند، به به و چه چه کردند انگار شاخ غول را شکسته اند! اما بدهی 3۵ میلیارد تومانی را 
چه کار خواهند کرد؟ مدیران این باشگاه دو ماه فرصت داشتند تا پول پروپجیچ را تهیه و 
پرداخت کنند، آن قدر معطل کردند که کار به روز آخر کشید و وقتی روز آخر مشکل حل 

شد، به همه حمله کردند. همه را متهم و خود را مبرا از هر اتهامی دانستند!
*بزرگ ترین بدهی تاریخ باشگاه

قرار بود پول اللهیار صیادمنش که به فنرباغچه ترکیه پیوست، خرج بدهی به وینفرد شفر 
و ماندن آیوندا پاتوسی شود، آیا بدهی شفر داده شد؟ آیا پاتوسی ماند؟ نکته مهم این است 
که در تاریخ ۷3 ساله باشگاه استقلال، تاکنون نام ۱۷ مدیر ثبت شده که در دوران مدیریت 
خود ۴۵ بازیکن خارجی به خدمت گرفته اند. در این میان، بزرگ ترین بدهی تاریخ باشگاه 
به بازیکنان خارجی خود در دوره مدیریت سیدرضا افتخاری رقم خورده است؛ یک میلیون 
و ۷۱0 هزار دلار! معادل ریالی این بدهی چیزی حدود ۲۲ تا ۲۵ میلیارد تومان است که 
آینده باشگاه را عمیقاً به مخاطره انداخته و اکنون هیچ پاسخی به ابهام های برجا مانده از 

این بدهی ها به رسانه ها داده نمی شود.
*اولتیماتوم فیفا و کنفدراسیون آسیا

کاظم اولیایی که خود یکی از مدیران باشگاه استقلال بوده و اکنون عضو کمیته استیناف 
صدور مجوز حرفه ای سازمان لیگ فوتبال است، خبر داد که با توجه به بدهی سنگین 
باشگاه استقلال به 9 پیشکسوت خود، خطر کنار گذاشته شدن از لیگ قهرمانان آسیا، 
این تیم را تهدید می کند. فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا به این باشگاه اولتیماتوم داده اند 
تا پایان شهریور بیش از 3۵ میلیارد بدهی اش را تسویه کند و در غیر این صورت از حضور در 
رقابت های فصل آتی لیگ قهرمانان آسیا محروم می شود. برای حضور در لیگ قهرمانان 
آسیا، داشتن مدرک حرفه ای مورد نیاز است و برای اخذ این مدرک هیچ باشگاهی نباید 

بدهی داشته باشد.
*حکم توقیف اموال

با این حال، نمی توان درباره وضعیت استقلال برای حضور در فصل آینده لیگ قهرمانان 
آسیا خیلی مطمئن صحبت کرد و مانند سال گذشته استقلالی ها باید تلاش کنند تا با 
صلح با طلبکاران خود، رضایت آنها را جلب کنند؛ صلحی که مطمئناً با بدحسابی آنها در 
سال گذشته سخت تر به دست خواهد آمد. این در شرایطی است که دو بازیکن پیشین 
استقلال، حکم توقیف اموال این باشگاه را گرفته اند. البته این دو بازیکن سابق آبی ها 
به رغم گرفتن حکم توقیف اموال باشگاه، هنوز هیچ اقدامی صورت نداده اند و از مسئولان 

استقلال خواسته اند تا هر چه زودتر مطالباتشان را پرداخت کنند.
*گرفتن رضایت ۹ پیشکسوت

استقلال برای ثبت قرارداد بازیکنان جدید باید بدهی شاکیان خود را پرداخت کرده یا با 
آنها همانند فصل گذشته صلح کند. امید روانخواه نیز یک چک ۲00 میلیونی مربوط به 
۱0 سال پیش در دست دارد و تاکنون با او تسویه نشده است. امیر قلعه نوعی، مجید صالح، 
حنیف عمران زاده، پژمان نوری، آندرانیک تیموریان، میثم منیعی و... نفراتی هستند که از 
باشگاه استقلال  طلب دارند و اگر این 9 پیشکسوت استقلال رضایت ندهند، می توانند 
مانع از حضور این تیم در لیگ قهرمانان آسیا شوند و آن گاه تراکتورسازی به عنوان تیم 
پنجم لیگ برتر و در صورتی که از فیلترهای AFC موفق به عبور شود،  در لیگ قهرمانان 

آسیا جایگزین استقلال خواهد شد.

اولتیماتوم فیفا و کنفدراسیون آسیا

۹شاکی و ۳۵ میلیارد تومان بدهی، مانع بزرگ استقلال!

برتری  از  پس  سولسشایر  اولگنار   
تیمش در بازی دوستانه مقابل تاتنهام از 
عملکرد شیاطین سرخ ابراز رضایت کرد. 
اولگنار سولسشایر گفت: قطعا خواستار 
حفاظت از بازیکنان مان هستیم اما این 
ورزشی مردانه است و تکل زدن تا زمانی 
ندارد.  مشکلی  باشد،  جوانمردانه  که 
و  دارند  بالایی  سرعت  رقیب  بازیکنان 
آنها  مقابل  در  تکل  کردن  بندی  زمان 
آسان نبود. وی ادامه داد: جیمز اهل شیرجه زدن نیست. اگر روی زمین بماند، یعنی 
مصدوم شده اما وقتی درد می کشد، از زمین بلند می شود. بین درد کشیدن و مصدوم 
شدن تفاوت وجود دارد. مصدوم شدن هرگز جالب نیست. بایی برای زانوی خود 
مشکل ایجاد کرد اما ما  از وخامت ماجرا اطلاع نداریم. پس باید منتظر اسکن بمانیم. 
بیایید امیدوار باشیم نتایج مثبت باشد!  سولسشایر گفت: پوگبا و مک تومینای در نیمه 
اول در میانه میدان خوب بازی کردند. آنها قبل از این تور کنار هم بازی نکرده بودند 
و من فکر کردم برای این بازی زوج خوبی خواهند شد. نیمه دوم فرد و  ماتیچ آمدند. 
آندریاس پریرا هم هست، پس باید نگاه ویژه ای به این  پست داشته باشیم. بهتر بازی 
را کنترل کردیم. در نیمه دوم به اندازه کافی حفظ توپ نکردیم و به همین خاطر واقعا 

از نحوه به پایان رساندن نیمه دوم ناراحت شدم اما در مجموع تور خیلی خوبی بود.

کهکشانی ها  فرانسوی  سرمربی 
به  رودریگس  خامس  آینده  می گوید 
نظر مدیران این باشگاه بستگی دارد نه 
او. زین الدین زیدان  در خصوص آینده 
که  کلمبیایی اش  هافبک  حرفه ای 
مورد توجه دو باشگاه اتلتیکومادرید و 
ناپولی قرار دارد، گفت: این موضوعی 
مربوط می شود.  باشگاه  به  که  است 
و  باشگاه  مدیران  بین  این مسئله ای 

خامس است، نه من! سرمربی ۴۷ ساله رئال مادرید که مارکو آسنسیو را به دلیل 
مصدومیت از ناحیه رباط صلیبی برای مدت طولانی در اختیار نخواهد داشت، 
صحبت های خود را اینطور ادامه داد: ما با بازیکنانی که در اختیار داریم، کار 
می کنیم و به فکر اولین بازی مان در لالیگا - بازی با سلتاویگو - هستیم. چیزی 
هم تغییر نکرده و به این فکر نمی کنم که چه کسی جایگزین آسنسیو خواهد 
شد. قطعاً از مصدومیت مارکو ناراحت شدیم اما در حال حاضر به بازی با اتلتیکو 
فکر می کنیم و بعد از آن شرایط را ارزیابی خواهیم کرد. زیزو که به نظر از شنیدن 
پرسش هایی در مورد آینده بال ولزی اش خسته شده، در مواجهه با پرسشی در 
این باره گفت: گرث اینجاست و تمرین می کند. او فردا هم تمرین خواهد کرد و 

فردا یک بازی داریم. بیل اینجا با ما است.

مهاجم سوئدی لس آنجلس گلکسی معتقد 
است بی جهت زیر ذره بین منتقدین قرار گرفته 

است.
اخیر  دربی  در  که  ابراهیموویچ  زلاتان   
 ۲ بر   3 برتری  به  و  هت تریک  لس آنجلس 
لس آنجلس  مقابل  گلکسی  لس آنجلس 
حرفه ای  لیگ  بیست ویکم  هفته  در  اف سی 
فوتبال آمریکا موسوم به MLS کمک کرد، از 
لیگ هشداری  این  انضباطی  جانب کمیته 

جدی بابت ضربه ای که با آرنج به صورت المونیر، مدافع لس آنجلس اف سی زد، دریافت 
کرد. المونیر که استخوان گونه اش دچار شکستگی شده باید مورد عمل جراحی قرار 
بگیرد. ایبرا در این باره گفت: من در آن صحنه به مانند هر دوئل دیگری به هوا پریدم و از 
روی عمد به المونیر ضربه نزدم. تنها تفاوت این است که من از بقیه بلند قامت تر هستم، 
وگرنه من مثل دوئل های دیگر به هوا می پرم و این روش بازی من است، نه  اینکه بخواهم 
به کسی آسیب بزنم. وی افزود: احساس می کنم زیر ذره بین هستم اما وقتی شما بهترین 
باشید، زیر ذره بین هم قرار می گیرید. من فوتبالیستی حرفه ای هستم درست مانند دیگر 
فوتبالیست ها، پس باید به مانند دیگران با من رفتار شود. وقتی در زمین نمی توانند شما را 
متوقف کنند، سعی می کنند در خارج از زمین کاری کنند که به نظرم این جزئی از بازی 

نیست و حرفه ای هم نیست.

 سولسشایر: قدم های بزرگی به سمت 
هدفمان برداشتیم

زیدان: آینده خامس به نظر مدیران باشگاه 
بستگی دارد، نه من!

زلاتان: وقتی بهترین باشید، مدام زیر ذره بین 
قرار می گیرید

اینکه  بیان  با  ایران  فوتسال  ملی  تیم  سرمربی   
قرقیزستان و ترکمستان با برنامه ریزی خوب مقابل 
ایران حاضر خواهند شد، گفت: به حریفان احترام 

می گذاریم و آنها را دستکم نمی گیریم. 
تیم ملی فوتسال ایران در مرحله مقدماتی جام 
و  ترکمنستان  های  تیم  با   ۲0۱9 آسیا  ملت های 

قرقیزستان همگروه شد.
»محمد ناظم الشریعه« در این خصوص، اظهار 
داشت: می دانیم همیشه توقعی که از تیم فوتسال 
ایران وجود دارد بدون درنظر گرفتن شرایط دیگر تیم 

ها، بالا است.
نهایی  مرحله  میزبان  ترکمستان  افزود:  وی 
مسابقات قهرمانی آسیا خواهد بود، بنابراین مجبور 
است که برنامه ریزی بسیار خوبی برای تیمش داشته 

باشد.
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران، ادامه داد: آخرین 
مرتبه ای که با قرقیزستان بازی داشتیم در مسابقات 
داخل سالن آسیایی ۲0۱۷ بود و ترکیب جوانی در 

آن مسابقات داشت.
می  خوبی  به  هم  تیم  این  سرمربی  گفت:  وی 
شناسیم و سال ها در مشهد مشغول به فعالیت بوده است. از نظرم این تیم هم هدفمند در مسابقات حاضر 
می شود. ناظم الشریعه تاکید کرد: برای حریفانمان احترام زیادی قائل هستیم و همواره به دنبال ارائه نمایش 

خوب هستیم. به همین دلیل با یک آماده سازی مناسب در این مسابقات حاضر خواهیم شد.

کاپیتان اسبق تیم ملی فوتسال ایران گفت: من هیچ وقت دوست ندارم 
و  شادی  برای  دارم  بدن  در  جان  که  زمانی  تا  و  شوم  ایران  مردم  شرمنده 
خوشحالی آنها دست به هر کاری خواهم زد. با جرات می توانم بگویم وحید 
شمسایی بیشتر از گل هایی که در بازی های ملی به ثمر رساند گل هایش 

را از مردم گرفت. 
»وحید شمسایی« اظهار داشت: من قرار نیست جای کسی را در تیم ملی 

فوتسال بگیرم.
وی افزود: من در سال ۲0۱۲ بنا به دلایلی از تیم ملی خداحافظی کردم، 
زمان خودم  از  برهه ای  در  بزنم.  درباره اش حرف  ندارم  دلایلی که دوست 
نخواستم و زمانی نیز بر خی ها دوست نداشتند در تیم ملی فوتسال حضور 

داشته باشم.
شمسایی تصریح کرد: من همیشه گفته ام و باز تاکید می کنم دوست ندارم 
فضا برای جوانان با استعدادی که در فوتسال ایران حضور دارند تنگ شود و 
آنها باید در تیم ملی حضور داشته باشند تا پله های رشد و ترقی را پیموده و به 

مدارج بالا برسند.
کاپیتان اسبق تیم ملی فوتسال ایران خاطرنشان کرد: فالکائو ستاره بزرگ 
فوتسال برزیل که ۶ سال بیشتر از من در بازی های ملی شرکت کرد با استفاده 
از بازی های ملی ضعیفی که فدراسیون فوتسال برزیل تدارک دید توانست 
رکورد بیشترین گل زده را که در اختیار من بود بگیرد و بسیاری درخواست 
کردند که شرایط مشابه ای برای من فراهم شود تا دوباره رکورد گل زنی را به 

ایران برگردانم.
وی تاکید کرد: من به پشتوانه مردم عزیزتر از جانم، فدراسیون فوتبال، کمیته 
فنی فوتسال و بسیاری از آدم های بزرگ تصمیم گرفتم تا در برخی از بازی های 

دوستانه شرکت کنم و بتوانم برای کشور عزیزم که عاشقانه آن را دوست دارم 
افتخاری دیگر را به دست آورم.

شمسایی ادامه داد: من هیچ وقت دوست ندارم شرمنده مرد ایران شوم و تا 
زمانی که جان در بدن دارم برای شادی و خوشحالی این عزیزان دست به هر 
کاری خواهم زد. با جرأت می توانم بگویم وحید شمسایی بیشتر از گل هایی که 

در بازی های ملی به ثمر رساند گل هایش را از مردم گرفت.
کاپیتان اسبق تیم ملی فوتسال در پایان گفت: همان طور که دوست عزیز و 
بزرگ فوتبال ایران گفت رکورد برای شکستن است و فقط هدف ما این است که 

این رکورد در اختیار یک ایرانی باشد.

سرمربی تیم ملی فوتسال ایران:
 حریفان را دستکم نمی گیریم

وحید شمسایی:
قرار نیست جای کسی را در تیم ملی فوتسال بگیرم



 )مبلغ به تومان(هزینه انتخابات حوزه انتخابیه نام نماینده

 میلیون ۷۶ آباد نجف ابوترابی ابوالفضل

 میلیون ۰۸ ارومیه بهادری هادی

 میلیون ۰۸۸زیر  شاهین شهر و میمه دلیگانی حسینعلی  حاجی

 میلیون ۶۶الی  ۶۷ همدان حمیدرضا بابایی  حاجی

 میلیون ۰۸ دامغان بیگی ابولفضل حسن

 پاسخ نداد سیرجان پور شهباز حسن

 میلیون ۰۸حدودا  تهران حضرتی الیاس

 میلیون ۰۸۸حداقل  ایذه و باغملک الله خادمی هدایت

 میلیون ۴۰ محلات سلیمی علیرضا

 میلیون ۰۸۸ تهران سیاوشی طیبه

 ما وقت نداریم به این چیزها بپردازیم گرمسار کاتب علیرضا

 ام قبلا اعلام کرده اصفهان کامران حسن

 میلیون ۴۰۸ رشت نژاد جبار کوچکی

 میلیون۰۴۸ کرج کولیوند محمدجواد

 میلیون ۶۸کمتر از  لنجان کوهکن محسن

 ریالی هزینه نکردم میاندوآب نیا جهانبخش محبی

 توانم بگویم نمی شبستر معصومه آقاپور

 م(۰۸م و دور دوم ۶۸)دور اول میلیون ۰۰۸ دماوند و فیروزکوه نیکو قاسم میرزایی

 دانم نمی پاوه نادری شهاب

 یادم نیست مشهد  فر نصرالله پژمان

 خودم ریالی خرج نکردم ورامین نقوی حسینی سیدحسین

 میلیون ۰۸ کریم پردیس و رباط نوروزی حسن

 میلیون ۰۸ زنجان چی علی وقف

 بینم بگویم نیازی نمی آمل و لاریجان الله ملا عزت یوسفیان
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قیمتِ کرسی  نمایندگی مجلس چند؟

 پای لنگ  نظارت بر پول های میلیاردی

نماینده شدن هزینه دارد و رسیدن به کرسی های ساختمان هرمی بهارستان برای 
برخی خیلی گران تر از آنچه تصور می شود آب می خورد. گاهی صحبت از هزینه های 
چند صد میلیون به میان می آید و گاهی هم رقم ها آنقدر سر سام آور می شود که میلیارد 
را هم رد می کند و به قول قاسم میرزایی نیکو که خودش از ساکنان همان ساختمان 
است، معلوم نیست این نمایندگان بر اساس کدام قاعده سود و فایده، وارد چنین معامله ای 
می شوند.«حرفش حق است با یک حساب سرانگشتی اگر حقوق هر نماینده را ۱۰ 
میلیون تخمین بزنیم درآمد ۴ سال آن چیزی حدود ۴۸۰ میلیون تومان می شود؛ حال 
اینکه برخی بر اساس چه منطقی برای رسیدن به این جایگاه، میلیاردی هزینه می کنند 
از همان مجهولاتی است که برای پی بردنش دیگر نمی توان به حساب دودوتا چهارتا 

مراجعه کرد بلکه جوابش را باید در پستوهای روابط و منافع جستجو کرد.
* هزینه ها با چه نظارتی وارد پروسه انتخابات می شوند؟

موضوع هزینه های انتخاباتی بحث امروز و دیروز نیست که بگوییم با یک پدیده نوظهور 
مواجه هستیم و حالا باید فکری برای آن بکنیم. این مسئله همواره وجود داشته و فقط 
مختص به این کشور هم نیست، آن هم با این توجیه که »انتخابات هزینه دارد«؛ اما سوال 
اینجاست که این هزینه ها با چه نظارتی وارد پروسه انتخابات می شوند؟۲۵ آبان سال ۹۴ 
بود که عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور از ورود پول های کثیف به انتخابات سخن به 
میان آورد هرچند صحبت های او چندان دوامی نداشت و در صحن علنی بهارستان آنچه 
گفته بود را به پای برداشت اشتباه رسانه ها گذاشت اما این موضوع چیزی نبود که برای 
اولین بار مطرح  شده باشد. مدهی قبل از  این اظهارات وزیر روحانی، با افشاگری محمدرضا 
رحیمی معاون اول محمود احمدی نژاد از این هزینه های پر بحث پرده برداری شده بود. 
او گفته بود در جریان انتخابات مجلس نهم دولت دهم به ۱۷۰ کاندیدا انتخابات مجلس 
نهم که اتفاقا برخی از آنها هم به مجلس راه پیدا کردند کمک مالی کرده بود و نزدیک به 
یک میلیارد و دویست میلیون سهم آنها برای رسیدن به مجلس شده بود.ماجرای خرید 
و فروش رای هم که دیگر در این سال ها حکایتی شده است. همه این اتفاقات و حرف و 
حدیث هایش ناشی از پای لنگ نظارت است. موضوعی که هر بار نزدیک به انتخابات می 
شود بحث قرار دادن قانون و مقرراتی برای حل و فصل آن داغ می شود و پس از انتخابات 
دوباره غبار فراموشی روی آن می نشیند.آنچنان که وقتی مجلس دهم سکان قانون گذاری 
کشور را به دست گرفت قرار بود لایحه شفاف سازی هزینه های انتخاباتی که وزارت کشور 
آن را به مجلس آورده بود جاای خالی قانون را پر کند اما این لایحه هم سرنوشتی بهتر از 
پیشنهادات قبلی پیدا نکرد و نهایتا در صحن مجلس متقف شد.  البته با طرح اصلاح قانون 
انتخابات و آمدن لایحه جامع انتخابات به مجلس بار دیگر موضوع شفاف سازی هزینه های 
انتخابات به صدر مباحث خانه ملت آمد اما هنوز تکلیفی برای این موضوع مشخص نشده 
است و البته آنطور که نمایندگان می گویند قرار است در ۸ ماه باقی مانده تا انتخابات 

مجلس دستورالعملی برای افزایش نظارت ها از سوی مجلس به وزارت کشور ارائه شود.
* نماینده مردم یا اسپانسر؟!

حرف تکراری »ریالی برای انتخابات خرج نکرده ام« را که کنار بگذاریم وقتی درباره 
هزینه های انتخاباتی با نمایندگان مجلس صحبت می کنیم دیگر کمتر از ۳۰ میلیون وجود 
ندارد. البته در میان صحبت های آنها یک اشتراک وجود دارد و آن اینکه هر نماینده فارغ از 
حوزه انتخابیه اش از افرادی سخن  می گویند که برای نماینده  شدن آنها آستین بالا زده اند 
و وارد میدان شده اند؛ هرچند اغلب آنها ادعا می کنند که این کمک ها بدون چشمداشت 
بوده است اما مگر نماینده شدن یک دوست چقدر می ارزد که بگوییم چون از دل برآید 
لاجرم بر دل نشیند؟!  اینجاست که می توان گفت شفاف شدن انتخابات بازار مکاره 
منفعت طلبان را هم جمع  خواهد کرد.حسن کامران از نمایندگانی است که می گوید صد 
در صد موافق شفاف شدن هزینه های انتخابات است او به خبرآنلاین می گوید: »شفاف 
شدن هزینه های انتخبات پاکدستی را افزایش می دهد و البته شفاف شدن اینکه این 
هزینه را از چه کسانی می گیرند چون اگر از کارچاق کن ها بگیرند خودشان هم می شوند 
نماینده کارچاق کن«محسن کوهکن نماینده مردم لنجان نیز از جمله افرادی است که 
می گوید برای انتخابات نزدیک به ۷۰ میلیون هزینه کرده است. او درباره ورود نمایندگان 
با هزینه های میلیاردی به مجلس می گوید: من زیر ۱۰۰ میلیون هزینه کردم و  دلیل آن 
هم این است که من چندین دوره در انتخابات هستم و ستادهایم را عموما دوستانی که 
انگیزه های اعتقادی دارند اداره می کنند این هزینه  ها همان هزینه هایی است که اجتناب نا 
پذیر است.« او ادامه می دهد: »اینکه گفته می شود هزینه های میلیاردی وجود دارد برخی 
ممکن است در شهرستانی کاندیدا شود که هیچ گونه رابطه ای نداشته باشد برای همین 
مجبور است به افرادی پول بدهند که برایش کار کنند حتی افرادی را داشتیم که قرار 
داد بسته اند که این مقدار پول می گیرم تا این مقدار رای جمع کنم.«  او می گوید: »درباره 
من،همه می دانند در منطقه خود شناخته شده هستم و با بسیاری از اهالی آنجا رفیقم و 
حتی با اسم انها را صدا می کنم برای همین با علاقه خود کار تبلیغات را انجام می دهند«

کوهکن درباره انتظارت و مطالبات در قبال این خوش خدمتی ها نیز می گوید: »این 
بستگی به فرد دارد که چه کسی را انتخاب کنند بنده به صراحت می گویم کلیه افرادی 
که انتخاب کردم هیچ مطالبه ای از من نداشتند. من ۳۵ الی ۳۶ نفر حلقه اولیه دارم که 
هیچ کدام انتظاری از من نداشتند بنابراین این موضوع به نماینده بستگی دارد که وقتی یک 
فردی برای همکاری اعلام آمادگی می کند او را در چه حلقه ای قرار دارد.«سید حسین 
نقوی حسینی نیز از جمله نمایندگانی است که می گوید: »ریالی در انتخابات هزینه نکرده 
و نمی کند و این دیگران هستند که کار تبلیغات را داوطلبانه به عهده می گیرند. او در پاسخ 
به این سوال که یعنی دیگران محض رضای خدا برای شما بنر چاپ کرده اند گفت: آنها 
خودشان این کار را انجام می دادند در دوره های قبل هم همینطور بود من اعلام هم کرده 
بودم و امروز هم اعلام می کنم من نه یک ریال پول دارم که خرج انتخابات کنم و نه این 
کار را انجام می دهم.«او می گوید: »همه می دانند من یک ریال پول ستاد و چاپ و تبلیغات 
نمی دهم تازه کسانی را هم که می خواهند کمک کنند گزینش می کنیم که مبادا رانت 
خوار و دزد باشند« نقوی حسینی می گوید: »در هر صورت انتخبات هزینه دارد و لازم 

است ما قاعده و قانونی برای شفاف کردن این هزینه ها داشته باشیم«
* نرخ کرسی نمایندگی چند؟

»هرکسی بیشتر هزینه  کند راحت تر پایش به صحن سبز بهارستان خواهد رسید« این 
جمله ای است که بارها و بارها نزدیک به انتخابات می شنویم و حتی این ماجرا گاهی آنقدر 
پر از رمز و راز می شود که گاهی گفته می شود اساسا این پول است که در انتخابات حرف 
اول را می زند؛ اینکه چقدر این حرف و حدیث ها منطبق با واقعیت است شاید هیچ گاه 
نشود به یک پاسخ قاطع دست  پیدا کرد اما همانقدر که نمی توان حضور همه نمایندگان 
در پارلمان را نتیجه صرف هزینه های گزاف در انتخابات دانست ماجرای رد و بدل  پول های 
هنگفت را هم نمی توان منکر شد.جهانبخش محبی نیا در این راستا می گوید: »متاسفانه 
برخی از قبل با دلالی و فروش آرا به مجلس راه پیدا می کنند البته تعداد آنها بسیار کم 
و انگشت شمار است.«فارغ از همه این حرف و حدیث ها برای آنکه بدانیم نماینده شدن 
برای نمایندگان مجلس دهم چقدر تمام شده است به سراغ برخی از آنها رفتیم و از پولی 
که در انتخابات سه سال پیش خرج کرده اند پرسیدیم؛ آنها جواب های متفاوتی به این 

سوال دادند که در جدول زیر می بینید:

نکتـه

از جنجال را پشت سر  پارلمان یک هفته طوفانی و پر 
اصالت  سر  بر  لفظی  جدال  وارد  نماینده  دو  هم  گذاشت، 
آخری  لحظه  انصراف  پنهان  زوایای  هم  شدند  همدیگر 

حقوقدان پیشنهادی شورای نگهبان آشکار شد.
از ۲۵ تیرماه تا  اول مردادماه  پارلمان چند روز طوفانی 
و پرحاشیه را پشت سر گذاشت. دقیقا از همان روزی که ۵ 
حقوقدان پیشنهادی شورای نگهبان راهی بهارستان شدند تا 
ببینید کدامشان با رای نمایندگان راهی ساختمان مهم خیابان 
امام خمینی خواهند شد جنجال ها آغاز شد و تا همین روز 
سه شنبه  که بحث بر سر اصالت ایرانی و افغانی و دوتابعیتی 
بودن ها داغ شده بود پارلمان در صدر اخبار سیاسی رسانه 

ها قرار داشت.

* سه شنبه مشکوک
سه شنبه ۲۵ تیرماه درحالی زنگ آغاز جلسه علنی مجلس 
پیشنهادی  میزبان حقوقدان های  ها  زده شد که مجلسی 
رئیسی به مجلس بودند تا از بین ۵ گزینه معرفی شده سه نفر 
را انتخاب و همکار آیت الله جنتی کنند. آن روز بدون شک 
نگاه ها بیش از همه بر روی محمد دهقان میخکوب شده بود 
تا ببینید آیا او که در جمع ۵ حقوقدان پیشنهادی بود می 
توانست رای لازم را از مجلسی که در آن اصولگرایان به عنوان 
هم طیفان سیاسی اش دست بالا را نداشتند بگیرد یا امیدی 

های مجلس این گزینه پیشنهادی را نخواهند پذیرفت.
دهقان پشت تریبون رفت و به همکاران دیروز و امروزش 
وعده تلاش برای برقراری تعامل بیشتر بین شورای نگهبان و 
مجلس را داد و تاکید کرد تلاش می کند در ایفای نقشش در 
پروسه انتخابات به نحوی عمل کند که حقی از کسی ضایع 
نشود. دهقان وعده داد و در نهایت با رایی بالا و عجیب راهی 
شورای نگهبان شد. رایی که حکایت از آن داشت که نه فقط 
ولایی ها و مستقلین که حتی امیدی ها هم پشت سر او 
ایستاده اند. با این توجیه که او یک مجلسی است و حضورش 
در شورا به نفع قوه مقننه است. برخی خبرها هم حکایت از 

موافق بودن عارف با این موضوع داشت.
اما جنجالی ترین اتفاق آن روز پارلمان را نه محمد دهقان 
چند  درست  زد.  رقم  دیگر  پیشنهادی  کاندیدای  یک  که 
دقیقه مانده به اعلام اسم علی غلامی یکی از حقوقدان های 
پیشنهادی برای قرار گرفتن پشت تریبون و دفاع از خودش 
رئیس جلسه از انصراف او خبر داد. انصرافی که پشت پرده های 
آن با یک توئیت کم کم افشا شد. محمود صادقی همان روز در 
توئیتی خواستار آن شد که بررسی شود چرا غلامی به شکلی 

غیرارادی انصراف داده است.
او یک هفته بعد بازهم این اعتراض خود را مطرح کرد و با 
پاسخ جالب لاریجانی روبرو شد که گفت: این انصراف برای او 

هم عجیب بوده و باید بررسی شود.
آن سوال اما یک هفته بعد از سوی علی مطهری پاسخ داده 
شد. او در روایتی از گفتگوی خود با غلامی عنوان کرد که این 

حقوقدان در پی تماس تلفنی کدخدایی و درخواست از او برای 
انصراف دادن از رقابت کنار رفته است. روایت کاملتر را محمود 
صادقی مطرح کرد که گفت در نتیجه دخالت کدخدایی در 
روند انتخاب حقوقدان ها، بین طحان نظیف و غلامی قرعه 
کشی شده و بعد از آن غلامی از رقابت کنار کشیده است. او 
که درخواست تجدید انتخابات را دارد می گوید غلامی به او 
گفته آنقدر شوکه و گیج شده که نتوانسته کاری جز انصراف 

دادن بکند.

این  مساله  بودن؛  الاصل  ایرانی  یا  الاصل  افغانی   *
است...

پارلمان.  در  دیگر  جنجالی  روز  یک  تیر؛   ۳۰ یکشنبه 
اینبار تریبون نماینده تربت جام باز می شود و صدای بلند و 
فریادگونه او درحین بیان تذکر همه نمایندگان را به سکوت 
می کشاند. جلیل رحیمی جهان آبادی که یک نماینده با رگه 
های اصلاح طلبی بود کریمی قدوسی نماینده ای با رگه های 
پایداری را مخاطب قرار داد و بعد از طرح چند سوال پی در 
پی شوک اصلی را به نماینده مشهد که از قضا آن روز در 
صحن غایب بود داد؛ »چه کسی به شما شناسنامه ایرانی داده 
است، چه کسی به شما اجازه داده است به ارکان نظام بتازید، 
چند روز سابقه جبهه دارید، چندتا عملیات شرکت کرده اید 
که به درجه سرداری رسیدید؟ از کی شما ایرانی شدید که ما 

ایرانی نبودیم.«
به گزارش خبرآنلاین، کریمی قدوسی اما یک روز بعد و در 
زمانی که تریبونش برای پاسخ به ادعاهای نماینده تربت جام 
باز شده بود درمورد اصالت ایرانی و افغانی بودنش سکوت کرد و 

خطاب به رحیمی گفت» آقای رحیمی به شما گفته اند که اگر 
برای مجلس یازدهم رد صلاحیت شدید، شما را سفیر ایران 
در کابل خواهیم کرد اما باید بگویم که شما نه گندم کابل را 

خواهید خورد و نه عدسی مجلس یازدهم را.«
ادعایی که رحیمی جهان آبادی آن را به سرعت رد کرد و 
بازهم سوالش درباره اصالت کریمی قدوسی را مطرح کرد؛» 
چه  کذب  صحبت های  همه  این  گفتن  از  او  نمی دانم  من 
هدفی را دنبال می کند. اما من همچنان منتظر پاسخ او درباره 

سوابقش در سپاه و ایرانی الاصل نبودن او هستم.«
اما جدال لفظی این دو نماینده به همینجا ختم نشد.روز 
بعد بازهم تریبون کریمی قدوسی برای بیان تذکر باز شد. او 
اینبار اما صریحتر وارد پاسخ به سوالی درباره هویت ایرانی یا 
افغانی بودنش شد و گفت» اگر یک سند دارند که اجداد ما 
ولو از هفت نسل گذشته در افغانستان بودند در صداوسیما 

پخش کنند.«
اما حتی همین پاسخ قاطعانه کریمی قدوسی هم باعث 
عقب نشینی رحیمی جهان آبادی نشد و او در مصاحبه ای 
با تابناک تاکید کرد اگر نهادهای امنیتی اجازه دهند اسناد 
هویتی نماینده مشهد را منتشر خواهند کرد. او اینبار در سوال 
جدیدی از کریمی قدوسی پرسید که عمو و عموزاده های او 

کجا هستند.
ماجرا آنجا عجیب تر شد که سیدحسین نقوی حسینی 
یکی از هم طیفان کریمی قدوسی هم در اصالت ایرانی کریمی 
قدوسی شبهه وارد کرد و گفت:» در ایرانی بودن اقای کریمی 
قدوسی بحثی نیست اما در اینکه ایرانی الاصل باشند بحث 
وجود دارد. اگر کاندیدا ریاست جمهوری شوند حتما رد می 

شوند اما ایشان تابعیت ایران و شناسنامه ایران دارند.«
سوالات آنقدر درباره اصالت کریمی قدوسی بالا گرفت که 
او اینبار مجبور شد با جزئیات بیشتری به سوالات پاسخ دهد 
و البته پای بروجردی را هم وسط کشید و گفت» در ماجرای 
پرونده امیر منصور آریا بنده به شدت با آن فساد برخورد کردم 
و با یکی از نمایندگان که نامش در آن پرونده برده می شد 
برخورد داشتم. او هم دنبال این بود از من نقطه ضعفی پیدا 
کند و بعد از کلی جستجو که نتوانست نقطه ضعف مالی و 
مسائل دیگری پیدا کند، کشف کرد که پسرعموها و نوه های 
عموی من از هرات آمده اند و حتی در یک سخنرانی هم این 
حرف ها را مطرح کرد و من هم از او شکایت کردم و باهم 
به دادگاه رفتیم که نهایتا دادگاه حکم داد صحبت های آقای 

بروجردی با سوء نیت نبوده است.«
 

* هزینه های یک سوال
حاشیه های پارلمان اما فقط به دو ماجرای فوق محدود 
نشد. درست در روزی که وزیر دفاع راهی پارلمان شده بود تا به 
سوال علیرضا رحیمی درباره نحوه دسترسی به فیلم اعترافات 
و مستند مربوط  به دوتابعیتی ها و علت پخش آن در صحن 
علنی مجلس پاسخ دهد بازهم فضای صحن مجلس جنجالی 

شد.
عضو هیات رئیسه مجلس خطاب به وزیر دفاع گفت:»توضیح 
دهید تدوین فیلم امنیتی دارای اسناد سری در کجا اتفاق می 
افتد، اگر سازمان اطلاعات سپاه است در این زمینه پاسخگو 
باشد، اگر این سازمان نبوده در کدام مرکز و گعده این حلقه 
فیلم امنیتی تدوین می شود. شبیه سریال گاندو که این فیلم 
را کلید زده و حلقه امنیتی تشکیل داده و کشور را با تشویش 

اذهان عمومی مواجه می کنند.«
همین اظهارات او جنجال جدید را در مجلس کلید زد 
و برخی اظهارات او درباره اطلاعات سپاه را مصداق تضعیف 
جایگاه سپاه دانستند و حتی دست به امضا شدند تا با جمع 
آوری امضا کلید عزل رحیمی از هیات رئیسه مجلس را هم 
بزنند.نکته جالب تر اما آنجا بود که بازهم پای کریمی قدوسی 
به این اتفاق باز شد چه آنکه او مسئول کمیته تحقیق و تفحص 
از دوتابعیتی ها بود و نقش او در پخش ادعاهایی درباره تابعیت 
رئیس جمهور و برخی دیگر از چهره های مطرح نظام مشهود 
بود.کریمی قدوسی که مدعی است تلاش کرده این لیست 
به بیرون از مجلس درز نکند این را هم گفت که حرفی از 
دوتابعیتی بودن رئیس جمهور نزده است. اظهاراتی که رحیمی 
اینکه رئیس جمهور  تریبون مجلس پاسخ داد و گفت»  از 
تابعیت اسکاتلند دارد، به عنوان یک دروغ بزرگ شما و دوستان 

شما در تلویزیون مطرح کردید.«
داستان دوتابعیتی ها اما همینجا به پایان نرسید و کریمی 
قدوسی در اقدامی عجیب تر لیست اسامی که جلوی بعضی 
از آنها حتی نوشته شده شاید یا احتمالا و ...را بین رسانه ها 

پخش کرد. 

ژاپن، عمان، فرانسه و حالا عراق چهار کشوری هستند که 
تلاش می کنند برای کاهش تنش در خاورمیانه میانجیگری کنند. 
مقامات ارشد هر کدام از این کشورها به نوبه خود اعلام کرده اند 
یا از برجام حمایت می کنند یا روابط دوستانه ای با ایران دارند یا 

اینکه حداقل می خواهند از روابط خود با ایران دفاع کنند. 
نخست وزیر ژاپن اولین نخست وزیری است که بعد از انقلاب 
اسلامی وارد خاک ایران شد. بسیاری سفر آبه شینزو به تهران را 
در راستای کاهش تنش بین ایران و آمریکا می دانستند. هرچند 
که نخست وزیر ژاپن اعلام کرد حامل هیچ پیامی از سوی دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا برای ایران نبوده، اما منابع خبری 
از رایزنی او برای کاهش تنش بین ایران و آمریکا خبر دادند. 
به علاوه سفارت ژاپن در تهران بعد از سفر آبه اعلام کرد که دولت 
این کشور قصد دارد کمک اضطراری بلاعوض به ارزش ۵.۲ 
میلیون دلار را در پاسخ به خسارات ناشی از سیل اخیر در ایران، از 
طریق صندوق کودکان سازمان ملل )یونیسف( و سازمان جهانی 
بهداشت اعطا کند. حالا هم با گذشت بیش از یک ماه از سفر آبه 
به تهران، او در ژاپن اعلام کرده که روابط دوستانه ای با ایران دارد.

* ژاپن دوست ایران
آبه در حالی این سخن را مطرح کرده که به تازگی آمریکا یار 
و متحد ژاپنی ها، سخنانی درباره تشکیل یک ائتلاف دریایی در 
خلیج فارس را مطرح کرده است. آبه هم در واکنش به این طرح 
گفته درباره تفکر آمریکا در این خصوص چیزهایی شنیده ایم 
روابط  همزمان  اما  بشنویم.  بازهم  باره  این  در  می خواهیم  و 
دوستانه ای با ایران هم داریم. این نشان می دهد که نه ایران در 
جهان خیلی تنهاست و نه آمریکا برای هر طرح و برنامه ای در 

خاورمیانه می تواند متحدان خود را بسیج کند.
* فرانسه، میانجی پر کار

علاوه بر ژاپن، فرانسه عملیاتی تر مأموریت میانجی گری را 
پیگیری می کند. امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانسه و حسن 
روحانی، رئیس جمهوری ایران سه بار در ماه گذشته با یکدیگر 
تلفنی صحبت کردند. محور مذاکرات این دو مقام ارشد تلاش 
برای حفظ برجام و کاهش تنش بوده است. به علاوه دیپلمات های 
ایرانی و فرانسوی حالا رفت و آمدشان نیز بیشتر شده است. ماه قبل 
امانوئل بون، مشاور دیپلماتیک رئیس جمهوری فرانسه به تهران 

سفر کرد و در جریان سفر خود ضمن دیدار با مقامات مختلف 
تهران، پیام کتبی مکرون را تحویل روحانی داد.روز سه شنبه 
سید عباس عراقچی نیز به عنوان فرستاده ویژه رئیس جمهوری 
ایران عازم پاریس شد. هنوز اطلاعاتی از جزییات و نتیجه سفر 
او منتشر نشده است. قبل از این نیز مکرون با ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه درباره ایران و برجام مذاکره تلفنی کرده 
بود. فرانسه یکی از اعضای برجام و از همه مهم تر، یکی از پنج عضو 

دایم شورای امنیت سازمان ملل متحد است.
* عمان دوست قدیمی ایران

عمان نیز که از سال ها قبل همواره به عنوان دوست و همراه ایران 
شناخته می شده است و بارها بین ایران و آمریکا میانجی گری کرده، 
حالا نیز دوباره وارد عمل شده است. منابع خبری اعلام کرده اند که 
یوسف بن علوی قرار است هفته آینده به تهران سفر کند. اما گویا 
دستور کار بن علوی این بار میانجی گری برای آمریکایی ها نیست. 
شبکه تلویزیونی یورونیوز روز دوشنبه گذشته در مورد سفر وزیر 
خارجه عمان به تهران مدعی شد: این بار مسقط در نقش میانجی 
میان تهران و لندن ظاهر می شود.این شبکه نوشته که این سفر 

پس از تقابل ایران و انگلیس بر سر توقیف نفتکش های دو طرف 
صورت می گیرد و می تواند نشانه ای دال بر تلاش عمان برای حل 
این مناقشه از راه دیپلماتیک باشد.بن علوی در ابتدای ماه گذشته با 
برایان هوک، رئیس گروه ویژه اقدام ایران در وزارت خارجه آمریکا در 
مسقط دیدار داشت. او در خردادماه نیز با دستور کار کاهش تنش 

در منطقه به عراق سفر کرده بود.
* عراق متحد ایران

عادل عبدالمهدی، نخست وزیر عراق، دوشنبه در سفری از 
پیش اعلام نشده وارد تهران شد. این دومین سفر نخست وزیر 
عراق از زمان روی کار آمدن است. بسیاری سفر عبدالمهدی به 
تهران را در راستای تحولات منطقه ارزیابی کردند. کارشناسان 
می گویند عراقی ها از افزایش تنش در منطقه به شدت نگران 
هستند. تنگه هرمز تنها شاهراه ارتباطی عراق با جهان است که 
از این طریق اقتصاد خود را با نفت تأمین می کند. عبدالمهدی از 
جمله سیاستمداران عراقی محسوب می شود که با تهران روابط 
حسنه ای دارند. تحلیل گران بر این باورند عبدالمهدی حالا در 

ایران به دنبال بهبود اوضاع است.

هفته طوفانی و پر از جنجال پارلمان

افشای زوایای پنهان سه شنبه مشکوک

گزارشی از تلاش های چهار کشور برای کاهش تنش در خاورمیانه

حمایت از ایران، میانجی گری برای غرب

 تحلیلگـر ارشـد مسـائل بین الملل با اشـاره به شـرایط بی ثبات داخلـی بریتانیا و 
چالش هـای پیـش روی بوریس جانسـون گفـت: ترامپ و جانسـون نمی تواننـد زوج 
متحد و بادوامی را تشـکیل دهند و تکرار دوره طلایی تنها یک شـعار و حرف اسـت. 
لنـدن را بایـد ایـن روزهـا پر تحول تریـن پایتخت دنیا دانسـت. تـب و تاب تغییر 
ایـن روزها در سـرزمین آنگلوساکسـون ها هر روز شـتاب بیشـتری به خـود می گیرد. 
بریتانیا همانند سـه سـال گذشـته در گیر و دار »برگزیت« دست و پا می زند و آخرین 
دانه هـای سـاعت شـنی خـروج از اتحادیـه اروپـا در حال پایان یافتن اسـت. تـرزا می 
نـاکام در دسـتیابی بـه توافقی مرضی الطرفین و همراه سـازی پارلمان، حتـی از ایجاد 
اجمـاع در درون حزبـی کـه خـود رهبری اش را برعهده داشـت، به ناگزیر اسـتعفا داد 
و رقابـت بـرای اقامـت در خانـه شـماره ۱۰ خیابان داونینـگ از مدتی قبل گرم شـد. 
سـرانجام قرعـه بـه نام »بوریـس جانسـون« از طراحان و مهمترین حامیـان برگزیت 
درآمـد و او از امـروز جامـه نخسـت وزیری را بر تن خواهد کرد. اکنون به نظر می رسـد 
ایـن انتخـاب به روند تحولات سـرعت بیشـتری بدهد به گونه ای اسـت کـه می توان 
آن را مصداق  »کشـتی بان را سیاسـتی دگر آمد« دانسـت. خوشـحال ترین فرد از این 
انتخـاب »دونالـد ترامپ« ی اسـت کـه از هفته ها قبـل مدام بر طبل نخسـت وزیری 
جانسـون می کوبید و اینک باید در انتظار سیاسـت های میان لندن و واشـنگتن بود؛ 
مسـئله ای کـه از مدتـی قبل آغاز شـده و پس از برگزیت تشـدید یافته اسـت. درباره 
انتخاب بوریس جانسـون به عنوان نخسـت وزیر بریتانیا گفت وگویی با مجید تفرشی، 

مورخ و تحلیلگر ارشـد مسـائل بریتانیا داشـته ایم که مشـروح آن در ادامه می آید.  
* از بوریـس جانسـون به عنـوان ترامپ بریتانیـا نام برده می شـود. آیا 

ترامپ جدیـدی ظهور کرده اسـت؟ 
بوریـس جانسـون یـک روزنامه نـگار بـوده که بعـدا به عرصه سیاسـت وارد شـده 
اسـت و سلسـله مراتـب کار حزبـی را پیمـوده و مانند ترامپ نیسـت که تاجر باشـد 
و یـک شـبه بـه عرصه سیاسـت پا گذاشـته باشـد. بنابراین جانسـون از نظـر روش و 
منـش ماننـد ترامـپ نیسـت امـا از نظـر نوع تفکـر و ایـده به ترامـپ نزدیک اسـت. 
از سـوی دیگر، جانسـون در شـرایطی نیسـت کـه سـازوکارهای لازم را بـرای تبدیل 
شـدن بـه یـک ترامپ دیگـر در بریتانیا مهیـا کند. وجـود رسـانه های آزاد و قدرتمند 
و گسـترده بـودن آنها، وجـود احزاب مختلـف و دولت های در سایه،شـوراهای محلی 
گوناگون و نوع نظام سیاسـی بریتانیا که پارلمانتاریسـتی اسـت و به طور کلی، وجود 
نهادهای کنترلی متعدد موجب شـده تا ظهور دیکتاتورها یا شبه دیکتاتورهایی مانند 
ترامپ در بریتانیا و اقامت گزیدن در خانه شـماره ۱۰ خیابان داونینگ بسـیار سـخت 
باشـد. بـا این شـرایط احـزاب رقیب و حضور رسـانه ها و نقش آفرینـی جامعه مدنی و 

افکارعمومـی مانـع از ظهور یـک ترامپ در بریتانیا می شـود.
* ترامـپ بارهـا از نخسـت وزیری بوریـس جانسـون حمایـت کـرده 
و جانسـون هـم ابایـی از ابـراز علاقـه خـود بـه ترامـپ نـدارد. آیـا بـا 
نخسـت وزیری جانسـون، دوره طلایـی »بـوش - بلـر« در قالـب »ترامپ - 

جانسـون« در روابـط ایـالات متحـده و بریتانیـا تکـرار می شـود؟ 
بریتانیایی هـا یـک ضرب المثلـی دارنـد مبنـی بـر اینکـه »آدم هـای غلـط  بـرای 
دوره هـای غلـط«. آن دوره طلایـی کـه شـما بـه آن اشـاره کردیـد مربوط بـه دورانی 
بـود کـه روسـای جمهـور آمریـکا همانند امـروز دچـار چالش هـای جـدی نبودند و 
نخسـت وزیر بریتانیـا هم دارای جامعـه ای باثبات و حمایت اکثریت مطلق بـود؛ اما نه 
ترامپ بدون چالش اسـت و نه جانسـون موقعیت مسـتحکم و بادوامی دارد. در واقع، 
هرچنـد جانسـون اکنون به عنوان نخسـت وزیر بریتانیا انتخاب شـده امـا موقعیت او 
در جامعـه و در برابـر پارلمـان بسـیار متزلزل اسـت. این شـرایط به گونه ای اسـت که 

او حتـی اسـتحکامی کـه در دولـت ترزا می وجـود داشـت را ندارد چراکه بسـیاری از 
اعضـای ارشـد و میانـه حزب محافظـه کار در اعتـراض به وضعیت فعلـی کناره گیری 
کـرده و از پارلمـان اسـتعفا داده انـد و حزب محافظه کار ریزش های شـدیدی داشـته 

است.
هرچند جانسـون اکنون به عنوان نخسـت وزیر بریتانیا انتخاب شـده اما موقعیت 
او در جامعه و در برابر پارلمان بسـیار متزلزل اسـت. این شـرایط به گونه ای اسـت که 
او حتـی اسـتحکامی کـه در دولـت ترزا می وجـود داشـت را ندارد چراکه بسـیاری از 
اعضـای ارشـد و میانـه حزب محافظـه کار در اعتـراض به وضعیت فعلـی کناره گیری 
کـرده و از پارلمـان اسـتعفا داده انـد و حزب محافظه کار ریزش های شـدیدی داشـته 
اسـت. در دوران نخسـت وزیری تـرزا مـی نیز مشـاهده کردیـد نه تنها رقبـا و احزاب 
دیگـر، بـا طرح های وی دربـاره برگزیت مخالف بودنـد، بلکه تعدادی از اعضای ارشـد 
حـزب محافظـه کار هـم با آن طرح هـا مخالفت می کردنـد. هرچند جانسـون از امروز 
نخسـت وزیر بریتانیا شـده اما او از محبوبیت عمومی برخوردار نیسـت و با چالش های 
عمده ای روبه رو اسـت. مهمترین چالش، برگزیت اسـت؛ دوره ۱۰۰ روزه خروج بریتانیا 
از اتحادیـه اروپـا از امـروز کلید می خـورد. در این چارچوب ابتدا تلاش شـد تا پارلمان 
بریتانیـا منحـل شـود تا دولـت هـر کاری می خواهـد در فقـدان مجلس انجـام دهد 
کـه بـا مخالفت هـای شـدید روبه رو شـد و آن را غیرقانونی دانسـتند امـا از هم اکنون 
زمزمه هـای برگـزاری انتخابـات زودهنگام پارلمان مطرح شـده اسـت که بـا برگزاری 
آن بعید اسـت که جانسـون بتواند نخسـت وزیری را حفظ کند. ما باید متوجه باشیم 
که هم اکنون شـرایط باثباتی در بریتانیا برقرار نیسـت و ممکن اسـت دولت جانسـون 
بعـد از چنـد ماه دچار فروپاشـی شـود. بنابراین اینکه جانسـون و ترامـپ بتوانند یک 
زوج متحد بادوام تشـکیل دهند، ممکن نیسـت و تکرار دوره طلایی تنها یک شـعار 

و حرف اسـت.
* بریتانیـا از مهمتریـن اعضـای برجام اسـت. رویکـرد لنـدن در دوره 

نخسـت وزیری جانسـون نسـبت بـه توافق هسـته ای چیسـت؟ 
اگـر مـا نگاهی کلـی به مواضع بریتانیا در قبال ایران داشـته باشـیم، رویکرد لندن 
نسـبت به مناقشـه هسـته ای و موضـوع ایران تا پیـش از انتخابات ریاسـت جمهوری 
سـال ۹۲ بسـیار شـبیه آمریکایی ها بود و حتـی در برخی از مـوارد، مواضع آنها تندتر 
هـم بـود کـه می توان به تحریـم بانک مرکـزی و همچنین تحریم سوخت رسـانی به 
هواپیماهـای ایرانـی اشـاره کـرد. این تحریم هـا را بریتانیا ابتدا یکجانبه اعمـال کرد و 
بعـد آنهـا را بـه اتحادیه اروپا و شـورای امنیت سـازمان ملل متحد قبولانـد. در فاصله 
توافق هسـته ای تا برگزیت، مواضع بریتانیا نسـبت به ایران تعدیل شـد و آنها تلاش 
کردنـد تـا همـگام با اتحادیه اروپا نسـبت بـه ایران اعـلام موضع کننـد. در این مدت، 
شـاهد تجدیدنظرهـای اساسـی در روابط لنـدن با تهـران در ایـن دوره بودیم اما پس 
از برگزیـت، ایـن مواضـع آرام آرام در حـال بازگشـت بـه حالـت اولیه خود اسـت. اگر 
مـا بخواهیـم واقع بینانـه نسـبت بـه مواضع لندن نسـبت به برجـام نگاه کنیـم، آنها 
بـه سـمت خـروج از توافـق هسـته ای حرکت می کننـد اما این تصمیـم هنوز قطعی 
نیسـت و وابسـته بـه تصمیـم آنها بـرای نـوع گسسـت از اتحادیـه اروپـا و نزدیکی با 
آمریـکا دارد. مسـئله برجـام یک وجـه از روابط بریتانیا با ایران اسـت. وجـه دیگر آن، 
برگزیـت و میـزان نزدیکـی آمریـکا و بریتانیاسـت. اگر بریتانیـا از اتحادیـه اروپا کاملا 
منفـک و جـدا شـود، آنهـا از برجام خـارج می شـوند و همگام  بـا آمریکا دربـاره ایران 
اعـلام موضـع می کنند امـا این گزینه خیلی متصور نیسـت و نمی شـود آن را گزینه 

۱۰۰ درصدی دانسـت.
* جانسـون اعلام کرده که اگر تهـران به کاهش تعهداتش ادامـه داده و 

تعهداتـش را بـه صورت کامـل اجرا نکند، ایـران را تحریم خواهـد کرد. به 
نظر شـما این اتفـاق در صورت اجرایی شـدن گام سـوم کاهـش تعهدات 

برجامـی ایران اتفـاق خواهد افتاد؟ 
جانسـون در طول مبارزات انتخاباتی خود برای کسـب رهبری حزب محافظه کار 
و تصدی پسـت نخسـت وزیری بیشـترین تلاش خود را این مبنا اسـتوار کرد که خود 
را هم رای و همراه با ایالات متحده و متحدانش یعنی اسـرائیل، عربسـتان سـعودی و 
امـارات متحده عربی نشـان دهد. طبیعی اسـت که آن شـعارها بـا محوریت همراهی 
بـا آمریـکا باشـد امـا اینکه چقدر به آن شـعارها اعتقاد داشـته باشـد و آنهـا را عملی 
کند، من مطمئن نیسـتم جانسـون مانند ترامپ عمل کند. جانسـون در میان مدت 
و درازمـدت علاقـه دارد تـا بریتانیـا را بـا ایـالات متحده همراه کند ولی ممکن اسـت 
عمـر دولتـش قد ندهد و کوتاه تر از آن باشـد که مجالی برای رسـیدن به خواسـته ها 

و عملی کردن آرزوهایش داشـته باشـد.
* مسـئله نفتکش ها هم اکنون بـه مهمترین موضوع روز تهـران و لندن 
تبدیل شـده اسـت. آیا جانسـون طرحی برای بیرون رفت از این بن بسـت 

دارد؟ 
مسـئله نفتکش ها عمر درازمدتی نخواهد داشـت و در زمان کوتاهی حل و فصل 
خواهـد شـد. اینکه بیان می شـود ایـران به تلافـی توقیف نفتکش گریس۱، کشـتی 
انگلیسـی را توقیـف کرده، درسـت نیسـت چراکه دلایل درسـت و معقولی بـرای آن 
مطـرح شـده و اگـر هم تلافی باشـد، منطقی و طبیعی اسـت. مسـئله ای که بریتانیا 
بایـد متوجـه باشـد آن اسـت که لنـدن در موقعیـت تهدید و ارعاب نیسـت. دسـت 
بریتانیا هم برای نقش آفرینی باز نیسـت چراکه از یکسـو با مشـکلات داخلی روبه رو 
اسـت و از طرفـی بـا عـدم همراهی آمریـکا مواجه می شـود بنابراین راهی کـه باید از 

سـوی لنـدن پیموده شـود، راه همراهـی و تعامل با تهران اسـت.
* دولـت تـرزا می از تشـکیل ائتلاف نظامی بـا آمریکا براسـاس ادعای 
حفاظـت از کشـتی ها در خلیج فارس حمایـت کرده بود. آیا جانسـون هم 

در عملـی کردن ایـن ایده پیشـقدم خواهد بود؟ 
بریتانیایی ها از هر طرحی که آمریکایی ها در آن حضور داشـته باشـند، اسـتقبال 
می کننـد ولـی مـن مطمئن نیسـتم دولـت آمریکا همـه جانبـه وارد ابعـاد نظامی و 
منطقـه ای ایـن طرح شـود. ایالات متحده تصمیم گرفته اسـت کـه مداخله چندانی 
دراین باره نداشـته باشـد و خیلی دخالت نکند. چندان نفعی هم از این موضوع ندارد 
چراکـه میـزان انرژی مورد نیازشـان از این منطقه بسـیار اندک اسـت بنابراین لزومی 

بـرای مداخله و هزینـه دادن ندارند.
* جانسون چه طرحی را برای پیشبرد برگزیت عملی خواهد کرد؟ 

طـرح خـروج بـدون توافـق بـا اتحادیه اروپا توسـط همـه عقـلای بریتانیایی، چه 
آنهایی که در سیاسـت و دیپلماسـی هسـتند و چه آنهایی که در صنعت و بازرگانی 
حضـور دارنـد، پذیرفتـه نیسـت. آنهـا می گوینـد خـروج بـدون توافـق یـک فاجعـه 
درازمدت و بدون توقف برای لندن اسـت. جانسـون متمایل اسـت اگر راهکاری درباره 
توافـق بـا اتحادیـه اروپا به دسـت نیاورد، طـرح خروج بـدون توافق را عملی سـازد اما 
راهی جز انتخابات زودهنگام وجود ندارد. حزب کارگر روز پنجشـنبه یک راهپیمایی 
بـرای تحریک مـردم برای برگـزاری انتخابات زودهنـگام پارلمان برگـزار خواهد کرد. 
این مطالبه هرچه بیشـتر پیش برویم، با حمایت بیشـتری روبه رو می شـود. از سـوی 
دیگـر، جرمـی کوربین، رهبر حزب کارگر از اتهامات مطرح شـده علیه خـود در حال 
تبرئه شـدن اسـت. در چنین شـرایطی، در ماه های آتی باید منتظر برگزاری انتخابات 

زودهنگام و احتمالا سـقوط دولت جانسـون باشیم.  

مجید تفرشی تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل:

اتحاد ترامپ و جانسون بادوام نخواهد بود
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دوست داشتن اولياى خداوند متعال، واجب 
است، و همين طور نفرت داشتن از دشمنان خدا 

و بيزارى جستن از آنان و از پيشوايانشان.
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مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: طبق برنامه ریزی های انجام شده ۳ 
هزار واحد مسکونی در قالب اراضی ۴۸ و ۳۲ هکتاری پردیسان و همچنین طرح های 

مشارکتی در قم احداث می شود. 
حسن صبوری روز چهارشنبه در دومین جلسه شورای تامین مسکن با اشاره به 
برنامه های استان در رابطه با تامین مسکن افزود: شهرداری و دستگاه های خدمات 
رسان باید نسبت به آماده سازی این اراضی اقدام کنند.وی در ادامه گفت: با پایان تحویل 
پروژه های مسکن مهر، رویکردهای جدید دولت در رابطه با تامین مسکن به صورت جدی 
در سطح استان دنبال می شود.وی با اشاره به وضعیت واحدهای مسکن مهر بیان کرد: 
طبق سیاست دولت تا پایان شهریورماه سال جاری باید تمام پروژه های مسکن مهر به 
اتمام رسیده و تحویل متقاضیان شود.صبوری ادامه داد: در حال حاضر ۲۸۴ واحد مسکن 
مهر قم به مرحله تکمیل نرسیده و هنوز آماده واگذاری به متقاضیان نیست.وی اضافه 
کرد: از این ۲۸۴ واحد باقی مانده مسکن مهر، ۹۰ واحد مراحل پایانی عملیات عمرانی 
خود را پشت سر گذاشته و تا پایان شهریورماه آماده واگذاری می شود.کل تعهد استان قم 

برای احداث مسکن مهر در کلان شهر قم ۴۳ هزار و ۵۰۴ واحد است و تاکنون ۴۲ هزار و 
۶۲۰ واحد آن تکمیل و افتتاح شده است. از تعداد تعهد کل استان، ۸۸۴ واحد باقی مانده 
که ۶۰۰ واحد آن در مراحل قضایی و ۲۸۴ واحد نیز در مرحله ساخت و تکمیل می باشد.

پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این 
منطقه در سال ۱۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و در سال ۱۳۹۰ 

به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم همچنین عنوان کرد: در قالب رویکردهای تامین مسکن، 

احداث ۵۰۰ واحد مسکونی در دستور کار این اداره کل قرارگرفته است.
وی خاطرنشان کرد: برای تامین و احداث مسکن در استان، آماده سازی اراضی و ایجاد 

ظرفیت های جدید در اولویت اداره کل راه و شهرسازی قم قرارگرفته است.
صبوری با اشاره به بلاتکلیفی اراضی ۲۸ هکتاری شهرک پردیسان نیز گفت: طبق 
قرارداد منعقده بین شهرداری و اداره کل راه و شهرسازی، شهرداری قم باید تاسیسات 

زیربنایی این اراضی را تامین کند.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۳ هزار واحد مسکونی در قم احداث می شود

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
قم گفت: حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال 
پایدار در مناطق روستایی و عشایری با 
استفاده از منابع صندوق توسعه ملی از 

اقدام های مهم استان است. 
محمود نوربخش روز پنجشنبه در 
و  اشتغال  اقتصادی،  کارگروه  جلسه 
سرمایه گذاری در سالن جلسات امام جواد 
)ع( استانداری قم ادامه داد: باید از فرصت 
ایجادشده ازجمله بسته های حمایتی به 

نحو شایسته ای استفاده شود.
اشتغال  اعتبارات  به  اشاره  با  وی 
پایدار روستایی اظهار کرد: سهم استان 
در بخش اشتغال پایدار روستایی ۲۱۶ 
میلیارد تومان بوده که  این اعتبارات 
در دو بخش حمایتی و غیر حمایتی 
به  اشاره  با  است.وی  یافته  تخصیص 

گفت:  قابل اتکا  و  دقیق  آمار  اهمیت 
دستگاه های استانی در ارائه گزارش های 
باشند. داشته  کافی  توجه  اقتصادی 

وی تصریح کرد: طبق آیین نامه جدید 
استان،  توسعه  و  برنامه ریزی  شورای 
کارگروه های ذیل شورای برنامه ریزی با 
ادغامی بر مبنای احکام دائمی به چهار 

کارگروه تقلیل پیداکرده است.
وی همچنین بیان کرد: آمار نهایی 
اشتغال استان در سال ۹۷ و چهار ماه 
نخست امسال در جلسه بعدی کارگروه 
سرمایه گذاری  و  اشتغال  اقتصادی، 

استخراج و بیان خواهد شد.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای 
به  اشاره  با  این جلسه  نیز در  اسلامی 
گزارش سامانه کارا گفت: وجود تعارضات 
این سامانه  مغایرت های مختلف در  و 

نکته مثبتی بوده که باید نسبت به راستی 
آزمایی در آن توجه شود.احمد امیرآبادی 
فراهانی بیان کرد: سامانه کارا باید به عنوان 
مرجع اصلی و نخست آمارگیری کشور و 

استان تبدیل شود.
* ۱۰۰ هکتار گلخانه جدید در قم 

احداث می شود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم 
گفت: طبق برنامه ریزی های انجام شده 
امسال ۱۰۰ هکتار گلخانه جدید در این 

استان احداث می شود. 
عباس پورمیدانی افزود: برای احداث 
این ۱۰۰ هکتار گلخانه جدید، طرح های 
سرمایه گذاری معرفی می شود اما نیازمند 

تخصیص و جذب اعتبار است.
وی ادامه داد: به دلیل اقلیم ویژه قم، 
باید کشت گلخانه ای در استان توسعه 

پیداکرده و نسبت به جذب سرمایه گذار در 
این بخش توجه بیشتری صورت بگیرد.

وی ادامه داد: سهم بخش کشاورزی 
قم در استفاده از منابع توسعه ملی ابلاغی 
استان ها بیش از سهم اولیه لحاظ شده که 

مساله بسیار سنجیده ای بوده است.
۱۲۸ میلیارد تومان سهم قم از منابع 
صندوق توسعه ملی بوده که در ماه های 
گذشته ۱۰۲ میلیارد تومان از آن برای 
ایجاد اشتغال پایدار روستایی و عشایری در 
بین روستاییان استان پرداخت شده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم 
قابل کشت  سطح  کرد:  بیان  ادامه  در 
اراضی کشاورزی قم رتبه ۳۲ کشور را 
دارد اما بااین وجود قم در تولید برخی از 
محصولات کشاورزی رتبه های تک رقمی 

را به دست آورده است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم :

اشتغال پایدار در روستاهای قم توسعه می یابد

تخصیص  برای  مدیران  لزوم تلاش  بر  قم  استاندار 
در  استان  اولویت دار  طرح های  جهت  ملی  اعتبارات 

حوزه های زیربنایی و تولیدی تاکید کرد. 
بهرام سرمست در جلسه بررسی اهم طرح های زیربنایی 
و تولیدی استان با تقدیر از رویکرد مدیران کشوری در 
حضور میدانی در استان ها، با اشاره به طرح های اولویت دار 
استان که در این جلسه مطرح شد اظهار کرد: در کنار این 
طرح ها، برنامه های مهم دیگری نیز در دست اقدام است که 
تخصیص اعتبارات جهت اجرایی شدن آن ها ضروری است.

وی جایگاه زیارتی قم را موردتوجه قرار داد و با اشاره 
کردن  فراهم  افزود:  استان  زائران  و  مسافران  به حجم 
زیرساخت های میزبانی از زائران مستلزم تخصیص منابع 
مالی است که در کنار تک شهرستانی بودن قم، شاهد عدم 
تخصیص اعتبارات کافی به استان هستیم و لازم است در 

این زمینه توجه لازم صورت گیرد.
وی حرم مطهر حضرت معصومه )س( را نگین قم 

دانست و تصریح کرد: مدیریت استان با تخصیص اراضی 
۴۸ هکتاری پردیسان به عنوان پشتیبان اجرای طرح های 
بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر، طرح های زیرساختی 
و بازآفرینی مرکز شهر در این منطقه را در دستور کار قرار 

داد.
سرمست همچنین با تاکید بر تدابیر پیشگیرانه و 
اقدام های کنترلی ستاد مدیریت بحران استان در مواجهه 
با سیلاب های اخیر، ادامه داد: برغم نگرانی ها و پیگیری 
رئیس جمهوری و معاون اول ایشان و نیز وزیر کشور در 
خصوص وضعیت رودخانه قمرود در ایام سیلاب، استان 
قم در کنار موفقیت در مقابله با سیل نسبت به ارسال 

کمک های مردمی به استان لرستان اقدام نمود.
سیل در ابتدای سال جاری منجر به خسارت های جانی 

و مالی در برخی از نقاط کشور شد.
وی گفت: ضروری است اعتبارات لازم برای جبران 
ساماندهی  و  آبخیزداری  طرح های  اجرای  و  خسارات 

رودخانه های قم در نظر گرفته شود.
*  آمار قابل اتکا اساس تصمیم گیری در قم است

 استاندار قم سرمست روز پنجشنبه در کارگروه اقتصادی، 
اشتغال و سرمایه گذاری پبا تاکید بر ضرورت استخراج آمار 
دقیق از وضعیت استان در بخش های مختلف گفت: وجود 
آمار قابل اتکا، کارشناسی شده و منطبق با واقعیت، اساس 

برنامه ریزی و دستیابی به اهداف تعیین شده است. 
و  شیوه  در  فرایندها  اصلاح  افزود:  سرمست  بهرام 
استخراج آمار در این کارگروه برای رسیدن به یک نقطه 
مشترک ضروری است.وی تصریح کرد: دبیرخانه کارگروه 
نباید آمار و  اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری استان 
گزارشی را ارائه دهد که نسبت به آن ها به قطعیت و یقین 

نهایی نرسیده است.
وی ادامه داد: اساس و پایه تصمیم گیری استان در 
عرصه های فرهنگی، اقتصادی، اشتغال و حوزه های دیگر بر 

مبنای آمار و اطلاعات موجود پی ریزی می شود.

استاندارقم: 

تخصیص اعتبارات برای طرح های اولویت دار قم پیگیری شود

نامحـرمانه

خبــر

تغییر درساختار ستاد بازسازی عتبات عالیات 
رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات گفت: با دستور سرلشکر قاسم سلیمانی فرمانده سپاه قدس 
ساختار ستاد بازسازی عتبات عالیات در قالب دو بخش اربعین و نظارت بر عملکرد بازسازی و تعیین 
اولویت های ستاد و هماهنگی با تولیت حرم ها و بخش اجرایی عمرانی ستاد تفکیک شد. حسن 
پلارک با بیان این مطلب افزود: بر همین اساس بخش اربعین و نظارت بر عملکرد بازسازی و نیز 
رفع مشکلات احتمالی با دولت عراق به عهده رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات و اقدامات اجرایی 
عمرانی به عهده محمد جلال مآب مشاور رئیس ستاد گذاشته شد.وی تصریح کرد: بر اساس دستور 
فرمانده سپاه قدس علاوه بر حوزه کاری اربعین و نظارت بر عملکرد بازسازی، نظارت بر مسائل و 
مشکلات زائران ایرانی و عراقی در طول سال نیز به عهده رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات گذاشته 
شده است. وی در خصوص اقدامات انجام گرفته برای برگزاری آیین ملکوتی اربعین حسینی نیز 
گفت: با توجه به اینکه مسئولیت اسکان و پذیرایی به عهده این ستاد گذاشته شده است امسال برای 
اسکان بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار زائر و طبخ و توزیع بیش از ۱۳ میلیون وعده غذایی در سه 

نوبت صبحانه، نهار و شام اعلام آمادگی می کنیم.

ائتلاف اصلاح طلبان رسمی شد
شورای عالی سیاست گذاری اصلاحات تحت عنوان "جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی" در وزارت 
کشور به ثبت رسید. آذر منصوری  در واکنش به اظهارات دبیر کمیسیون ماده ۱۰ احزاب وزارت 
کشور )ملانوری( که شورای عالی سیاستگذاری را غیر قانونی اعلام کرده بود اظهار کرد: ما از ابتدای 
فعالیت دوره جدید شورای عالی پیگیر  قانونی شدن این ائتلاف با توجه به قانون جدید احزاب بودیم 
که پس از پیگیری هایی که انجام گرفت این ائتلاف به جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی تغییر نام 
پیدا کرد.وی ادامه داد: این جبهه نیز طبق اعلام قبلی  وزارت کشور از ائتلاف هایی است که به 
صورت قانونی فعالیت می کند.منصوری تاکید کرد: شورای عالی یک رکن است که ذیل این جبهه 
به عنوان یکی از  ارکان  فعالیت انتخاباتی می کند.وی گفت: صورتجلسات این جبهه نیز به امضا 
احزاب درخواست کننده این ائتلاف رسیده است.منصوری تصریح کرد: بنابراین این ائتلاف کاملا در 

چارچوب قانون جدید احزاب به فعالیت خود ادامه می دهد.

سرنوشتی که در انتظار محمد علی نجفی است
دفاعیات آخر نجفی، اصرار بر قتل غیرعمد بر مبنای شلیک اتفاقی به سقف دارد. دفاعیاتی که 
به نظر نمی رسد قضات را قانع کرده باشد؛ لذا پیش بینی اینکه هنگام صدور حکم دادگاه شعبه 
۹ کیفری یک، مبنای رای بر قتل عمد نوشته شده و قتل میترا استاد توسط محمدعلی نجفی 
تقریبا به صورت کامل، مسلم شده است. بررسی مذاکرات جلسه سوم دادگاه شهردار پیشین تهران 
نشان می دهد او در آستانه صدور حکم سنگینی قرار گرفته است.آنطور که بیشتر حقوقدانان تصور 
می کردند جلسه سوم دادگاه محمد علی نجفی، به صورت مشخصی، تقصیر قتل میترا استاد را به 

گردن شهردار اسبق تهران انداخت.

ناطق نوری به عرصه سیاست باز نمی گردد 
سیدرضا درباره خبر بازگشت آقای ناطق نوری به عرصه سیاست گفت: هیچ خبری نیست. آقای 
ناطق میل و علاقه ای برای حضور در عرصه سیاست ندارد.عضو جامعه روحانیت مبارز افزود: از آقای 
ناطق موضوع بازگشتش را به سیاست پرسیدم و او پاسخ داد »خیر این طور نیست، این مصیبت برای 
یک قافله کافی است که بیایم در سیاست حضور پیدا کنم«. در مجموع فعلا آقای ناطق تصمیمی 

برای نقش آفرینی در انتخابات ندارد.

محمود صادقی با پانزده عنوان اتهامی محاکمه می شود
محمود صادقی نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی از محاکمه خود درباره پانزده عنوان 
اتهامی در روز شنبه خبر داد. محمود صادقی نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی اعلام کرد: 
شنبه آینده جلسه رسیدگی به کیفرخواست صادره علیه اینجانب در دادگاه کیفری کارکنان دولت 
برگزار خواهد شد. به گفته صادقی پانزده عنوان اتهامی، شامل سیزده عنوان اعلام جرم از طرف 
دادستان و دادیار جانشین دادسرای فرهنگ و رسانه تهران، دادستان شیراز، سازمان زندان ها، شکایت 

تعدادی از بورسیه ها و یک شاکی خصوصی خواهد بود.

پمپئو: مایلم به ایران بروم 
وزیر خارجه آمریکا بامداد جمعه مدعی شد: برای رساندن پیام به ایرانیان خواهان سفر به تهران 
است. مایک پمپئو در مصاحبه با شبکه بلومبرگ افزود: خواهان سفر به تهران هستم تا در آنجا خطاب 
به مردم ایران در مورد سیاست خارجه دولت دونالد ترامپ سخن بگویم.پمپئو در حالی مدعی سفر 
به ایران است که دولت ترامپ با خروج یکجانبه از توافق هسته ای و بازگشت تحریم های نفتی، 
سیاست فشار حداکثری علیه ایران را به کار گرفته است.وزیر خارجه آمریکا پیش از این نیز گفته 
بود که وی مانند محمد جواد ظریف وزیر خارجه ایران می خواهد با رسانه های ایرانی مصاحبه کند.

500 میلیون حساب بانکی برای 80میلیون نفر!
مدیرکل دفتر بازرسی ویژه مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی گفت: امروز 
حساب های اجاره ای در کشور غوغا کرده است، بیش از ۵۰۰ میلیون حساب بانکی در ازای ۸۰ 
میلیون نفر جمعیت کشور وجود دارد که این زنگ خطر است، کنترل این موارد فقط از دست 
سازمان امور مالیاتی برنمی آید و عزم ملی می طلبد. پ هادی خانی افزود :پدر و پسری در یکی 
از استان های کشور ۸۴۰ شخص حقیقی و ۴۷۰ شخص حقوقی را درگیر فساد اقتصادی خود با 

محوریت فرار مالیاتی کرده اند.

هرشب ازساعت 2۱تا ۱2مردادماه اکران می شود

نمایش روبینسون و کروزو در خانه نمایش قم

نمایش »روبینسون و کروزو« به کارگردانی علیرضا کوشک جلالی تا ۱۲مردادماه هر شب ساعت ۲۱ 
در خانه نمایش قم به روی صحنه می رود.

در خلاصه داستان این نمایش که سبک کمدی تراژیک اجرا می شود، آمده است: روبینسون و کروزو 
تصویر چگونگی گذر انسان از دشمنی به شناخت متقابل است. مبارزه ای خشن و بی امان برای زنده 

ماندن که سرشار از طنز و سرزندگی است.
نمایش »روبینسون و کروزو« که از ۱۵ تیرماه در خانه نمایش قم به روی صحنه رفته است که سعید 
برجعلی و حسین جدی بازیگران نمایش "روبینسون و کروزو" هستند و تهیه کنندگی این اثر بر عهده 

حسین جدی است. 
این نمایش پیش از این در چند کشور با بازیگران خارجی روی صحنه رفته و نویسندگی آن بر عهده 
نینا دینترونا و جیاکومو راویچیو است که با ترجمه ای از خود کارگردان روی صحنه رفته است.علاقه 
مندان به هنر نمایش می توانند برای دیدن این تئاتر از طریق سایت تیوال به نشانی اینترنتی به صورت 

آنلاین بلیت خریداری کرده یا با شماره ۰۹۰۱۳۶۸۵۹۶۰ تماس حاصل کنند.

عضو شورای عالی حوزه های علمیه 
بحث  در  مشکل  مهم ترین  گفت: 
بدحجابی، نوع تبلیغات و برنامه های صدا 
و سیما است و تا این رویکرد تغییر نکند 
تلاش نهادهای دیگر هیچ فایده ای ندارد و 

خنثی خواهد شد.
چهارمین  در  استادی  رضا  آیت الله 
همایش سیدالعابدین امام سجاد )ع( که 
شامگاه پنج شنبه با حضور روحانیون و 
فعالان کانون های فرهنگی هنری مساجد 
علامه  دارالقرآن  در  هرمزگان  استان 
طباطبایی )ره( برگزار شد، گفت: اساس 
مشکل ما در بحث حجاب، صدا و سیما 
است زیرا وقتی گوجه فرنگی می خواهد 
تبلیغ کند یا با کسی می خواهد مصاحبه 
کند خانم مجری می آورد که لباس زرد و 
سرخ دارد و امثال اینها که همه اهل علم 
باید این انتقادها را مطرح کنند تا بلکه صدا 

و سیما از خواب بیدار شود.
مستمع  سیما  و  صدا  افزود:  وی 
میلیونی دارد و هر نفر روزانه دو تا سه 
ساعت تلویزیون می بینند؛ نباید در این 

مسئله تعارف داشته باشیم؛ آقا فرموده اند 
من به مسئولان صدا و سیما سفارش 
کرده ام ولی ما هم وظیفه داریم که آنقدر 

بگوییم و بگوییم تا شاید مؤثر واقع شود.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
با تمجید از ورزشکارانی که روی پلی در 
یک کشور دیگر نماز خواندند، تصریح کرد: 
صدا و سیماست که سبک زندگی مردم 
را شکل می دهد؛ اینکه همه ورزش های 
دختران را در صدا و سیما نشان می دهد 

اثر کار دیگران را خنثی می کند و آن وقت 
انتظار داریم که دختران محجبه شوند.

وی با بیان اینکه همه کارهای اوقاف و 
سازمان تبلیغات و ائمه جمعه و جماعات 
و حوزه های علمیه و امثال آنها یک صدم 
تأثیر صدا و سیما را ندارد، بیان کرد: البته 
صدا و سیما برنامه های خوبی هم دارد که 
باید تقدیر کنیم ولی مثلًا تبلیغ می کنند 
که همه کتاب بخوانند در حالی که کتاب 
خوب خواندن باید تبلیغ شود نه به طور 

انسان در مسیر  تا  کلی کتاب خواندن 
درست قرار بگیرد.

* بودجه صدا و سیما نباید با تبلیغ 
تأمین شود

آیت الله استادی افزود: آیا صدا و سیما 
باید بودجه اش با تبلیغ رب گوجه فرنگی 
تأمین شود؟! این مسیری که صدا و سیما 
طی می کند دختران و پسران ما را گرفتار 
می کند و وقتی خراب شدند ساختن آن 
سخت است البته سو قصد هم ندارند ولی 

نمی دانند که چه می کنند!
وی با بیان اینکه امر به معروف و نهی از 
منکر در خیابان خوب است ولی به شرطی 
که اثر آن خنثی نشود، به بحث نماز و 
مدارس اشاره و تصریح کرد: صدا و سیما 
یک هفته در بحث انتخابات دائماً می کوبد 
و می گوید )تبلیغ می کند( که لازم است 
اما چرا در کارهای دینی مثلًا برای مسجد 
و نماز این کار انجام نمی شود! حتی گاهی 
برنامه های خوبی هم که دارد ولی در وسط 
همان برنامه ها، مطالبی نامناسب پخش 

می شود.

انتقاد صریح آیت الله استادی:

اساس مشکل بدحجابی از برنامه های صدا و سیما است

حوصله م سر رفت، بریم خرید!کاریکاتور

پدیده خرید 
اعتیادگونه لباس 

و پوشاک در 
برخی خانواده ها 

که اغلب به 
عنوان تفریح 

و به منظور پر 
کردن اوقات 
فراغت برای 

این افراد مطرح 
است، یکی 
از مصادیق 
اسراف در 

جامعه محسوب 
می شود.

عليرضا پاکدل 

شهردار منطقه چهار قم خبرداد

افزایش رضایتمندی شهروندان از 
عملکرد شهرداری منطقه۴ قم

شهردار منطقه۴ از افزایش رضایتمندی شهروندان از عملکرد این منطقه 
شهرداری خبر داد.مهدی اصفهانیان مقدم خدمت به مجاورین و زائرین در 
شهر کریمه اهل بیت )س( را از افتخارات خود و هر مسئولی دانست و در 
این خصوص اذعان کرد: توسعه ی همه جانبه و پایدار شهر زمانی عملی 

خواهـد شـد کـه شـهروندان از عملکـرد  شهرداری رضایت داشته باشند.
وی بیان کرد: خدمات رسانی مطلوب به شهروندان و شفافیت در عملکرد 
در جهت پیشبرد اهداف سازمان در همه زمینه ها از اهداف مدیریتی می 
باشد که با برنامه ریزی ،تلاش و کوشش مستمر و استعانت از درگاه خداوند 
منان و توسل به اهل بیت عصمت و طهارت علیها سلام و با بکار بردن 
رهنمودهای مقام معظم رهبری و هماهنگی پرسنل به ثمر خواهد نشست.

شهردار منطقه۴ با اشاره به اهمیت ارتقاء کمی و کیفی ارائه خدمات 
به شهروندان و تکریم مراجعین محترم و صیانت از حقوق شهروندی 
افزود:حضور مراجعین و شهروندان ، ائمه جماعات و هیئت امناء مساجد 
، معتمدین و اعضای کارگروههای محل در شهرداری  منطقه و اعلام 
رضایتمندی آنان از عملکرد شهرداری منطقه ۴ ، برگ زرین دیگری از 
افتخارات است که بی شک  با تلاش خستگی ناپذیر کلیه همکاران در 
حوزه معاونت های زیر مجموعه و هماهنگی  آنان با مجموعه شهرداری 
منطقه در راستای پیشبرد اهداف مدیریت شهری حاصل شده است.وی 
در ادامه  از اجرا و احداث بیش از ۶۰ پروژه  فنی و عمرانی و خدماتی در 
سطح منطقه با اعتباری بالغ بر ۷۵۰ میلیارد ریال،کاهش ۸۰درصدی بدهی 
مالی منطقه )شامل پرداخت مطالبات پیمانکاران فنی و عمرانی ، بدهی 
های خدماتی و فضای سبز و نیز بدهی های تملکات ( صدور بیش از ۹۰۰ 
مجوز ساخت و ساز ساختمانی ،حضور مستمر در نشست های مردمی ، 
جلسات متعدد با ائمه جماعات و هیئت امناء مساجد و معتمدین محل، 
ملاقات های مستمر مردمی و پیگیری به موقع مطالبات آنان در طول 
ایام هفته ، پاسخگویی  سریع و به موقع بیش از  ۱۴۰۰۰ مورد درخواست 
مردمی در سامانه ۱۳۷ و درخواست های حضوری شهروندان و نیز همکاری 
و هماهنگی و تعامل با ادارات و سازمانها و نهادها در جهت پیشبرد اهداف 
متقابل و خدمات رسانی به شهروندان  در ۶ ماه اخیر خبر داد و این اقدامات 
را از دلایل مهم جلب رضایت شهروندان دانست.اصفهانیان مقدم با بیان 
اینکه امروزه هدف همه کوشش های مدیریت شهری در زمینه افزایش 
کیفیت ارائه خدمات، جلب رضایت بیشتر شهروندان است، عنوان کرد: این 
امر به ویژه برای شهرداری ها، هدف ایده آل بزرگی است و بخش عمده ای از 
آن با ارائه خدمات به شهروندان محقق می شود.وی در پایان افزود:افزایش 
رضایت مندی شهروندان ما را در رسیدن به اهداف خود و حفـظ تعـادل 
بـین نیازهـای حال و آینده مصمم خواهد کرد و بی شک در این خصوص 

موفق خواهیم شد.   

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

شورای ترافیک در برابر اصلاح 
خطوط اتوبوسرانی مقاومت می کند

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم بابیان 
این که شورای ترافیک استان در برابر اصلاح خطوط اتوبوسرانی مقاومت 
می کند، گفت: بر اساس رایزنی ها و پیگیری های صورت گرفته اصلاح 

خطوط مهرماه اجرایی می شود.
روح الله امراللهی بابیان اینکه افزایش بهره وری ناوگان حمل ونقل عمومی 
یکی از اهداف اصلی شورای اسلامی شهر قم است، اظهار داشت: ۷۰ دستگاه 
اتوبوس جدید در ماه های اخیر وارد ناوگان اتوبوسرانی شده است علاوه بر 
این طرح نوسازی اتوبوس های فرسوده نیز در دستور کار است که امیدواریم 
این اتوبوس ها هم در ماه های پیش رو وارد ناوگان حمل ونقل عمومی 
خواهند شد.رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم 
در خصوص اصلاح خطوط اتوبوسرانی نیز بیان داشت: در طرح جدیدی که 
ارائه شده است ورود اتوبوس و تاکسی به خیابان های اطراف حرم به خصوص 
سه راه و چهارراه بازار محدود می شود.امراللهی افزود: شرکت های خصوصی 
به دلیل اینکه این خطوط از سه راه و چهارراه بازار عبور نمی کنند، مخالف 
هستند و همین موضوع اجرای این طرح را با وقفه مواجه کرده است.وی 
در خصوص این طرح، اظهار داشت: این طرح بر اساس پیمایش مبنا است 
و اتوبوس ها بر اساس هر کیلومتری که حرکت می کنند رقمی را دریافت 
می کنند صندوقی هم وجود دارد که ما به تفاوت ها از محل این صندوق 
داده می شود.رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم 
بیان داشت: این طرح به طوری برنامه ریزی شده که جبران کمبود مسافر در 
برخی از مسیرها و همچنین محدودیت های تردد برای اتوبوس ها جبران 
شود.امراللهی افزود: تاکنون با تمامی پیگیری های صورت گرفته شورای 
ترافیک استان مخالفت کرده؛ چراکه بر اساس برداشت این شورا، هزینه 
و درآمد به ضرر رانندگان و شرکت ها است.وی ابراز داشت: درحالی که در 
روش جدید عدالت نسبی برقرار خواهد شد و علاوه بر این شهرداری نیز 

مبلغی نیز به عنوان یارانه به اتوبوس داده می شود.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم 
مطهر  مطرح کرد

بهسازی بافت های تاریخی شهر قم 
متناسب با ظرفیت های فرهنگی مذهبی

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( بهسازی بافت های تاریخی شهر قم متناسب با 

ظرفیت های فرهنگی مذهبی را مورد توجه قرار داد.
علیرضا خاکی با اشاره به احیای سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی 
اطراف حرم مطهر، گفت: از بدو احیای سازمان یکی از اهداف اصلی شناسایی 
و ارزش گذاری موقعیت های تاریخی فرهنگی شهر قم بوده است؛ قم هم 
مانند بسیاری از شهرهای دیگر بر مبنای بازار، مسجد جامع، ورودی های 
شهر و الگوهای ارگانیک خود شکل گرفته و در توسعه شهری این موارد 
مورد غفلت بوده است.مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( با اشاره به اجرای طرح بهسازی 
بافت های تاریخی شهر قم که توسط شهرداری اجرایی شده است، افزود: 
موضوعی که در اجرای این طرح مورد توجه قرار گرفته است همچون دیگر 
شهرها، شناسایی گذرهای اصلی، گونه های ارزشمند، ایجاد ارتباط بین آنها، 
زنده کردن الگوها به لحاظ عملکرد و سیما بوده است و یکی از مهم ترین 
بخش ها امکان معرفی این گذرها و محورها به زائرین کریمه اهل بیت)س( 
بوده است.خاکی با اشاره به تحلیل نقشه های قدیم شهر، مطالعات اجتماعی، 
تاریخ و گذشته شهر، خاطرنشان کرد: عناصر مهم فرهنگی و مذهبی شهر 
قم تحلیل شد و در نهایت محورهایی را شناسایی کردیم و با در نظر گرفتن 
شاخص های تاریخی نسبت به بهسازی کف و جداره  آنها در مرحله اول 

اقدام کردیم.

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

خط  کشی خیابان ها هر ماه بر اساس 
اولویت بندی انجام می شود

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: خیابان 
از محدوده خیابان  حضرت معصومه)س(، ۱۵ خرداد، شهرک قدس 
ولیعصر)عج( تا هدایت و همچنین خیابان شهید کریمی در تیر ماه سال 
جاری خط کشی آن به پایان رسید.علی نیک با اشاره به اهمیت استفاده 
از علائم راهنمایی رانندگی و آرم و نقوش در ارتقای فرهنگ ترافیکی و 
رفتار ترافیکی صحیح در شهر، اظهار داشت: یکی از وظایف سازمان حمل  
و نقل و ترافیک شهرداری انجام خط کشی و ترسیم آرم و نقوش خیابان ها 
برای افزایش ایمنی خیابان ها است.مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک 
شهرداری قم به لزوم انجام خط کشی خیابان ها بر اساس طرح و الگو 
اشاره کرد و افزود: بر اساس اولویت بندی های مشخص شده هرماه بخشی 
از خیابان های شهر خط کشی می شود.نیک با اشاره به خیابان هایی که 
خط کشی آن بر اساس برنامه در تیرماه سال جاری انجام  شده است، گفت: 
خیابان دل آذر، شهید محلاتی و بنی فضل در این ماه خط کشی شده است.

اخبــار

پیام آموزشی 
بخشی از سلامت ما در سفر در گروی 

سلامت خودروی ماست. با معاینۀ فنی معتبر 
سلامت سفر کنیم.

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: 
کشاورزی نخستین اولویت توسعه و رونق اقتصادی قم است 
و امنیت غذایی ماورای همه موضوع های قابل مدیریت در 

جامعه می باشد. 
مهرداد غضنفری روز پنجشنبه  در جلسه شورای نظام 
مهندسی قم در سالن جلسه های نظام مهندسی این استان 
اظهار داشت: معمولا از گردشگری، صنعت و کشاورزی به 

عنوان سه اولویت اقتصادی قم یاد می شود، ولی اولویت ها 
را نباید طوری درجه بندی کنیم که بخش مهمی مانند 
کشاورزی احساس ضعف کند.وی با مهم دانستن حرکت 
قم در مسیر توسعه متوازن بیان داشت: در فرآیند توسعه 
تمام حوزه ها باید به تناسب ظرفیت هایی که دارند مورد 
توجه قرار گیرند.وی با تاکید بر حساسیت مقوله امنیت 
غذایی گفت: یکی از مباحثی که در حوزه کشاورزی باید 

نقطه تمرکز همه فعالیت ها باشد، گلخانه و کشت متراکم 
است، از این رو شورای نظام مهندسی در تعریف فرصت 
های سرمایه گذاری کشاورزی استان برای سرمایه گذاران 

باید این موضوع را بیش از همه برجسته کند.
در حال حاضر حدود ۵۰ هکتار گلخانه در قم در حال 
بهره برداری است و حدود ۲۰۰ تن در آن مشغول به کار 

هستند.

معاون استاندار قم:

کشاورزی اولویت دارترین موضوع رونق تولید قم است


